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در اقتصــاد هر چه بر اطلاعات و داده ها تاکید شــود، 
سیاست ها اثربخش تر می شوند. نظریه های اقتصادی رایج 
در ایران هم ارزشــی ندارند؛ مگر اینکه بر پایه تحقیقات 
اقتصــادی قابل دفــاع و تحلیل باشــند.در ادامه به این 
قالب های سیاستی و قالب های فهمی- شناختی و از آنجا 
به ریسک های محتمل برای سرمایه گذاران در سال۱۴۰2 
می پردازیم. در این نوشته منظور از سرمایه گذاران کسانی 
هستند که رفتار سوداگرانه دارند و بیشتر در بازارهای طلا، 
ارز، زمین و ساختمان و بازار سهام سرمایه گذاری می کنند. 
بنابراین مجموعه سرمایه گذاری بنگاه های اقتصادی از این 

بحث خارج است.
۱- تاکیــد بیش از اندازه بــر الگوهای ایدئولوژیک در 
اقتصاد و تغییرپذیری این الگوها در طول زمان. این الگوها 
که بحث آن بســیار گسترده است، منبع اصلی قالب های 

فهمی در اقتصاد ایران است.
2- در بعد از انقلاب به طور مســتمر اقتصاد به صورت 
ابزاری توسط سیاست استفاده شده است. بنابراین اقتصاد 
در ایران یک پدیده مســتقل نیست که بتوان رفتار آن را 
مستقل تحلیل کرد. اقتصاد ایران به طور قابل ملاحظه ای 
از متغیرهای برون زا شــکل می گیرد و بی دلیل نیســت 
که بدون تحولات سیاســی و میزان دخالت سیاست در 
اقتصاد، به ســختی می توان ساختار و چشم انداز اقتصاد 

را به تصویر کشید.
3- در بعد از انقلاب به طور مستمر این فهم گسترش 
یافت که وقتی شــاخص بورس بالا می رود، پس ســالم 
اســت و اگر به میزان قابل ملاحظه ای کاهش یابد، پس 
ناســالم است و همه به دنبال بالا بردن شاخص از طریق 
دخالت های سیاسی هســتند. از آن گذشته قیمت های 
پایین، نرخ ارز پایین، نرخ بهره پایین و... یک ارزش تلقی 
شده است و همین ارزش با قالب بندی سیاست ها، اقتصاد 
ایران را به رغم نوســانات زیاد پیش بینی پذیر کرده است. 
این ارزش های بی ارزش، سیاست های اقتصادی دولت را 

تکراری و ناکارآمد کرده است.
۴- در اقتصاد هر چه بر اطلاعات و داده ها تاکید شود، 
سیاست ها اثربخش تر می شوند. حتی نظریه های اقتصادی 
رایج در ایران هم ارزشی ندارند؛ مگر اینکه بر پایه داده ها، 
اطلاعات و تحقیقات اقتصادی قابل دفاع و تحلیل باشند. 
۵- در بعــد از انقــلاب یــک فهم عمومــی در میان 
سیاســتگذاران و مسوولان سیاســی کشور وجود داشته 
است که در بازارهای جهانی تهدید وجود دارد مگر اینکه 
خلاف آن ثابت شود. همین مساله اقتصاد ایران را از اقتصاد 
جهانی جدا کرده اســت. شاید ادامه دفاع از توسعه اتمی 
کشور را بتوان یک ابزار برای تعامل خاص با جهان تلقی 
کرد؛ چون این حوزه بیشــتر چالش برانگیز بوده است تا 
اینکه از آن برای توســعه صنعت یا مثلا صنعت انرژی در 
کشــور استفاده شود.تاثیر این عوامل )که برای پرداختن 
به موضوع اصلی خیلی خلاصه مطرح شــد( جدا از تکرار 
شوندگی سیاست ها و روندها، همراه با ریسک های اساسی 
در اقتصاد ایران و به ویژه برای ســرمایه گذاران است. این 
ریسک ها به طور خلاصه در پایین فهرست شده اند. در این 
فهرســت تلاش شده است که ارتباط پنج عامل بالا را بر 

روندهای اقتصادی را به هم مربوط کنیم.
۱- استمرار ناکارآمدی در دولت ها با گسترش نقدینگی 
جبران شده که این جبران زمینه های تخریب های بعدی 
را ایجاد کرده است. تورم مستمر نتیجه اجتناب ناپذیر این 
روند اســت. دولت های بعــد از انقلاب بعضا با نفی رابطه 
تورم و نقدینگی راه را برای گســترش بیشــتر نقدینگی 
فراهم کردند. 2- نوسان نرخ دلار نیز به تبعیت از گسترش 
نقدینگی، تکرارشوندگی الگوهای سیاستی و وجود تنش 
زیاد در ارتباطات بین المللی، هم وضعیت تحریمی ایران را 
تثبیت کرده و هم جایگاه ایران در FATF را به نامناسب ترین 

رتبه رسانده است.
3- این دو عامل مهم، ثبات را در اقتصاد ایران کاهش 
می دهد و همیشــه هرگونه ســرمایه گذاری را با ریسک 
بالایی توأم می کند. معمولا ریســک ســرمایه گذاری با 
ثبات اقتصــادی و پیش بینی پذیری متغیرهای اقتصادی 
کاهش می یابد؛ درحالی که در ســال جــاری احتمالا با 
نوسانات شــدیدتری مواجه خواهیم بود. در این شرایط 
سرمایه گذاری های سوداگرانه با احتیاط بیشتری توسعه 

می یابند.
۴- گذشته از تنش های بین المللی، تنش های داخلی 
نیز می تواند دامنه نوسان قیمت ها را بالا ببرد. تا زمانی که 
کانال گفت وگوی دولت و معترضان باز نشــود، این عامل 

ریسک سرمایه گذاری را در کشور تحریک خواهد کرد.
۵- در ســال جاری پیش بینی می شــود که همراه با 
نوسانات بالاتر در متغیرها، شاهد تغییرات رویه ها و مقررات 
و همچنین شاهد تغییرات بیشــتر در افراد سیاستگذار 
باشیم. این تغییرات نمی تواند ثبات را بیشتر کند، برعکس 

می تواند روند بی ثباتی را تسریع کند.
۶- بر اثر موارد مطرح شــده خزیدن اقتصاد به سمت 
ســوداگری بیشتر برای سود بیشتر یا حفظ سرمایه قابل 
پیش بینی است. بنابراین سرمایه گذاری در تولید کمتر و 
در بازارهای سوداگرانه بیشتر خواهد شد. همین تغییرات، 
نوسانات قیمت ها را ادامه دار می کند. بنابراین پیش بینی 
قوی می شود که شکاف تولید مختصر و ایستا با تورم بالا 

کماکان الگوهای سرمایه گذاری را تعریف می کند.
بنابراین پیش بینی می شود که بخشی از سرمایه های 
ســوداگرانه هم نمی توانند به اندازه تورم بازدهی داشته 
باشند. بنابراین ارزش واقعی سرمایه آنها می تواند کاهش 

یابد. این ریسک مهم را نمی توان نادیده گرفت.

یادداشت

 افزایش ۱۲ 
درصدی صادرات 
لوازم خانگی

ضربه او 
 باورنکردنی
 بود

سمت و سوی 
۲000 دلاری 
بهای طلا

چرا کسی نمی داند در اقتصاد 
جهان چه خبر است؟

شهر گل و گلاب میمند
 پر از ظرفیت تهی از امکانات

ستاد تنظیم بازار قیمت نهایی  را 
اعلام می کند

 هوش مصنوعی تسلیم 
خواسته های بشر خواهد شد!

رئیس سازمان هواپیمایی گفت: بنا به پیشنهاد 
انجمن شرکت هواپیمایی، بحث تغییر قیمت 

بلیت های هواپیما مطرح شد...

میمند، شهری با جاذبه های طبیعی بسیار است 
که در زمینه تولید عرقیات حرف های زیادی 

برای گفتن دارد اما طی سالیان...

 اقتصاددانان و مفســران آماری باور دارند 
وقوع تغییراتی عمیق و ریشه ای در شکل 

گردآوری و تفسیر داده های...

دانشمند برجسته ی هوش مصنوعی متا، دیدگاه 
جالبی درمورد تسلط یافتن یا تسلیم  شدن در 

مواجهه با فناوری مذکور ارائه داده است...
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مرتضی ایمانی راد

الگوهای سیاستی تکراری 
در اقتصاد ایران
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استقبال دوباره سهامداران از سرمایه گذاری در بورس

استقبال دوباره سهامداران از سرمایه گذاری در بورس

عظیم ثابت به لازمه تداوم رشد شاخص بورس تا پایان سال 
جاری اشــاره کرد و افزود: پیش بینی روند معاملات بازار تا پایان 
سال چندان کار راحتی نیست، زیرا بررسی بسیاری از مولفه ها و 
فاکتورها از اختیار خارج است و نمی توان  آینده را براساس فاکتور 

فعلی ارزیابی کرد.
وی به راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا تاکید کرد و گفت: این 
اتفاق فعالیت شرکت های نیازمند به واردات کالاها را نظام مندتر 
می کند، زیرا در صورت مدیریت درســت می توانند تاثیرگذار بر 

ثبات نرخ ارز باشند.

 بــازار ســرمایه، نیازمند مدیریت ریســک های 
سیستماتیک

ثابت بــازار ســرمایه را نیازمند آرامش بیشــتر و مدیریت 
ریسک های سیستماتیک دانست و اظهار داشت: انجام صادرات و 
دریافت منابع حاصل از صادرات از طریق بانک ها را می توان جزو 
اتفاقات مثبت عنوان کرد که این خبرها می توانند جزو مســایل 

خوشایند برای اقتصاد کشور از جمله بازار سرمایه باشند.
این کارشــناس ارشد بازار سرمایه معتقد است که با توجه به 
وضعیت فعلی، در صورت ثبات اقتصادی و عدم کاهش شــدید 

قیمت ارز شاهد بهتر شدن وضعیت بازار سرمایه خواهیم بود.
وی به عقب ماندگی بازار ســرمایه از سایر بازارها در 2 سال 
گذشته تاکید کرد و گفت: با استقبالی که از ابتدای سال تاکنون 
در بازار شاهد بودیم، بازار سهام می تواند امسال این عقب ماندگی 
را جبران کند اما لازمه این اتفاق حذف قیمت گذاری دستوری 

از شرکت هایی است که سهام آنها در بازار عرضه شده است.
این کارشــناس ارشد بازار سرمایه با بیان اینکه بورس از این 
امکان برخوردار است تا نقش سپر تورمی را برای کشور ایفا کند، 
اظهار داشت: با ورود منابع به بازار سرمایه و مدیریت بهینه آن برای 
افزایش تولید، منابع سرگردان از طریق این بازار به درستی مدیریت 
خواهند شد که این موضوع می تواند از التهاب در سایر بازارها بکاهد.

ثابت اعلام کرد: نباید اقدامی انجام شود تا این شرکت ها مجبور 
به فروش و عرضه محصولات خود با قیمت کمتر از بازار شوند.

  افزایش نرخ سود بانکی به ضرر تولیدکننده
این کارشــناس ارشد بازار سرمایه به کنترل نرخ سود بانکی 
تاکید کرد و گفت: افزایش نرخ ســود بانکی به ضرر تولیدکننده 
خواهد بود، زیرا از این طریق باید منابع مورد نیاز و ســرمایه در 
گردش را گران تر تامین کندکه این مسایل در مجموع به مراتب 

باعث آسیب به تولید خواهد شد.
وی روند بازار تا پایان سال جاری را پیش بینی کرد و گفت: در 
صورت ایجاد آسودگی خاطر برای تولیدکننده در راستای کنترل 
نرخ سود بانکی، مدیریت نرخ ارز برای انجام واردات سایر کالاها 
به خصوص کالاهای واسطه ای ومواد اولیه می توان امیدوار به رشد 

مناسب بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها بود.

  ارزیابی نوسانات شاخص بورس در ۲ سال گذشته
ثابت نوسانات شاخص بورس طی 2 سال گذشته را مورد ارزیابی 
قرار داد و اظهار داشــت: رشد بازار سهام در سال های ۹۷ تا ۹۹ 
آغاز شــد و در نیمه نخست سال ۹۹ به اوج خود رسید، در این 
مدت شاخص ها رشد بی رویه ای را تجربه کرده بودند که با توجه 
به چنین مساله ای طبیعی بود شاخص بورس برای مدتی نوسانات 

شدیدی را تجربه کند و وارد مدار ریزشی شود.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در سال ۹۹ 
با توجه به شــیوع ویروس کرونا و تعطیلی کسب و کارها هجوم 
افراد عادی آموزش ندیده به سمت بازار سرمایه بسیار زیاد شد؛ به 
گونه ای که توازن افراد حرفه ای و غیرحرفه ای در بازار با آزادسازی 
سهام عدالت بهم خورد و بازار رشد بی رویه ای را تجربه کرد که 

ریزش های پس از آن اجتناب ناپذیر بود.
وی تاکیــد کرد: اتفاقــات رخ داده در این بازار بیش از آنکه 
باعث جلوگیری از سقوط آزاد شاخص بورس شود باعث تسهیل 

در خروج افرادی شد که اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کرده بودند.ثابت تاکید کرد: حقایق تاریخی 
نشان دهنده آن است که آن سقوط در بازار باید رخ می داد، زیرا پس از رشدهای شدیدی که بازار تجربه 

کرده بود، انتظاری غیر از این در معاملات بورس وجود نداشت.

 شروع مثبت معاملات بورس در سال ۱40۱
این کارشــناس ارشــد بازار سرمایه به معاملات بورس در سال ۱۴۰۱ اشاره کرد و افزود: شروع بازار 
در ســال ۱۴۰۱ مثبت بود اما در پایان فصل بهار تصمیم مربوط به عوارض اعمال شــده برای صادرات 
محصولات، جرقه ای شد تا بازار واکنش منفی از خود نشان دهد و به مرور شاهد نوسان و افت شاخص 

بورس در بازار باشیم.
وی خاطرنشان کرد: در این میان، سال گذشته در انتظار رخ دادن اتفاقاتی مثبت در مسایل کشور 
مانند توافق در برجام بودیم که این اتفاق رخ نداد و به مراتب این مساله تاثیرگذار بر روند معاملات بازار 
بود.ثابت ادامه داد: در کنار مساله مربوط به تاخیر در ورود خودرو به بورس کالا، موضوع عرضه سهام 2 
شرکت بزرگ خودروسازی و قیمت گذاری آن پروسه زمان بری را پشت سر گذاشت، زیرا این شرکت ها 

دارای سهام تودلی بودند که ارزیابی قیمت گذاری آن ها را زمان بر کرد.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در این میان با مساله مربوط به بودجه همراه بودیم 
که همیشه با شروع فصل پاییز، گمانه زنی ها برای افزایش نرخ خوراک و سوخت پتروشیمی ها، بهره مالکانه، 
قیمت دلار، صادرات نفت و بحث های مالیاتی افزایش می یابد و منجر به ابهام برای اهالی بازار می شود.

به گفته وی، این امر باعث شد تا بازار برای مدتی دچار سکون و ریزش شود و در سال ۱۴۰۱ بازدهی 
چندانی در اختیار سهامداران قرار نگیرد.

 رشد قیمت دلار؛ محرکی برای رشد بازار سرمایه
ثابت با بیان اینکه اوج گیری قیمت دلار در 2 ماه پایانی سال ۱۴۰۱ محرکی برای رشد بازار سرمایه 
بود، گفت: رشد شاخص بورس همسو با سایر بازارها مانند ارز، مسکن و کالاهای اساسی رشد نکرد و 
متاسفانه این بازار در سال گذشته نتوانست انتظارات سهامداران را برآورده و رشد خوبی را از آن خود 
کند.به گفته این کارشناس ارشد بازار سرمایه، استقبال از بازار سهام در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ بهبود 

پیدا کرد که این امر ناشی از افزایش قیمت ارز بود.
وی به هوشمندی بازار ارز و سکه نسبت به سایر بازارها تاکید کرد و گفت: در صورت رخ دادن برخی 
از اتفاقات و نیز ایجاد نگرانی برای سرمایه گذاران، بازار ارز و سکه نخستین بازاری خواهند بود که تحت 
تاثیر اتفاقات قرار می گیرند، با توجه به اینکه این سرمایه ها جزو دارایی های فیزیکی محسوب می شوند؛ 
بنابراین در صورت افزایش ریسک های سیستماتیک از قدرت نقدشوندگی بالایی برخوردار خواهند بود.

ثابت تاکید کرد: به طور معمول همیشه رشد بازار سرمایه در مقایسه با سایر بازارها با فاصله  همراه است 
و نمی توان انتظار داشت که همزمان با رشد بازارهای هوشمند شاهد رشد بازار سرمایه باشیم؛ کمااینکه 

طی چند وقت تداوم رشد ارز و سکه اثرگذار بر بازار سرمایه بود.

 رشد ارز متناسب با تورم به نفع شرکت های صادرات محور
این کارشناس ارشد بازار سرمایه با اعتقاد بر اینکه رشد بازار ارز و سکه، به نفع شرکت های صادرات 
محور بود، گفت: این امر باعث شــد تا سرمایه گذاری در بورس مورد استقبال قرار گیرد، زیرا انتظارات 
تورمی باعث شد تا قیمت محصولات با افزایش همراه شوند، این مساله به نفع سایر شرکت هایی بود که 

محصولات خود را با قیمت ریال به فروش می رسانند.
وی تاکید کرد: بازار دارایی های مالی در شرایط سخت اقتصادی با استقبال چندانی همراه نخواهند 
شــد، اگر بازار ســرمایه درصدد رشد باشد این رشد همزمان با سایر بازارها انجام نمی شود، زیرا باید در 
ابتدا فاصله ای میان افزایش قیمت دارایی هایی که پشتوانه بازار سرمایه است وجود داشته باشد تا اثر آن 

در بازار سرمایه نشان داده شود.

 معضلات موجود بر سر راه عرضه خودرو در بورس کالا
ثابت به عرضه خودرو در بورس کالا و معضلات موجود بر سر راه این اتفاق مهم اشاره کرد و گفت: 
عرضه خودرو در بورس کالا یکی از آرزوهای دیرینه تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نهایی برای توقف 
روند قیمت گذاری دستوری بوده است .این کارشناس ارشد بازار سرمایه به ایرادهای تعیین قیمت برای 
خودروســازان از طریق شورای رقابت تاکید کرد و افزود: افرادی که در قرعه کشی ها شرکت می کنند 

مرتضی قدیمی  -      یک کارشناس ارشد بازار سرمایه گفت: با استقبالی که از ابتدای سال تاکنون در بازار شاهد بودیم، بازار سهام می تواند امسال این عقب ماندگی را جبران کند اما لازمه این اتفاق حذف قیمت گذاری 
دستوری از شرکت هایی است که سهام آنها در بازار عرضه شده است.

ثابت بازار سرمایه را 
نیازمند آرامش بیشتر 
و مدیریت ریسک های 
سیستماتیک دانست 
و اظهار داشت: انجام 

صادرات و دریافت منابع 
حاصل از صادرات از 
طریق بانک ها را می 

توان جزو اتفاقات مثبت 
عنوان کرد که این خبرها 

می توانند جزو مسایل 
خوشایند برای اقتصاد 

کشور از جمله بازار 
سرمایه باشند.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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چرا کسی نمی داند در اقتصاد جهان چه خبر است؟

 پیش بینــی وضعیــت 
اقتصادی جهان تا به امروز 
هرگز این اندازه دشــوار 
نبوده است. سال گذشته 
دامنه انتظارات تحلیل گران 
اقتصادی درمــورد تولید 
ناخالص داخلــی 3 ماهه 
آمریکا دو برابر بیشــتر از 
زمان مشابه در سال 2019 
بود. عبارت »عدم قطعیت« 
بیش از 60 بار در جدیدترین 
نسخه گزارش چشم انداز 
اقتصاد جهانــی صندوق 
بین المللی پول ثبت شده 

است.

محمدرضا کریمی     | اقتصاددانان و مفسران آماری باور دارند وقوع تغییراتی عمیق و ریشه ای در شکل گردآوری و تفسیر داده های اقتصادی باعث بروز 
نوعی تحریف آماری و در نتیجه بی ثباتی در پیش بینی های اقتصادی در جهان شده اند.

  سید رضا فاطمی امین در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران گفت: بازار خودرو دچار آشفتگی هایی ناشی از تقاضای مازاد و بیش از عرضه است.
وی افزود: خوشبختانه عرضه خودرو در سال گذشته و امسال به لحاظ تولید روند بسیار خوبی را داشته اما به دلیل اینکه خودرو در بازار نقش سرمایه ای پیدا کرده است، افرادی برای حفظ 

اموال خود در برابر تورم خود، خودرو می خرند.
وزیر صمت تاکید کرد: این کار سبب شده تا علاوه بر کسری عرضه در بازار، یک تقاضای کاذب هم به بازار افزوده شود که همان تقاضای سوداگرانه است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت راه حل این وضعیت را اولویت دادن به واردات دانست و گفت: امروز در دولت لایحه دوفوریتی واردات خودروهای کارکرده مصوب شد.
فاطمی امین ادامه داد: این موضوع در نخستین جلسه مجلس طرح می شود و امیدوارم به سرعت مصوب و اجرا شود.وی در پاسخ به اینکه برنامه وزارت صمت برای واردات چه میزان خودرو 

است، گفت: ما بحث واردات را با هماهنگی بانک مرکزی تا حدی ادامه خواهیم داد که شکاف عرضه و تقاضا از بین برود.

 واردات خودرو
 ادامه دارد

 چین به بزرگتریــن محرک اقتصاد 
جهان تبدیل می شود

صندوق بین المللی پول معتقد است: چین در 5 
سال آینده به بزرگترین محرک رشد اقتصادی 
در جهان تبدیل خواهد شد؛ درحدی که میزان 
مشارکت این کشور در اقتصاد جهانی به دو برابر 

آمریکا خواهد رسید.
براســاس داده هایی که بلومبرگ از چشم انداز 
اقتصاد جهانی صندوق بین المللی پول استخراج 
و تحلیل کرده است، ســهم چین از رشد تولید 
ناخالــص داخلی جهانــی 22.6 درصد خواهد 
بود، درحالی که سهم هند 12.9 درصد و سهم 
آمریکا 11.3 درصد محاسبه شده است. این به 
آن معنی است که تا 5 ســال آینده نقش چین 
در اقتصاد جهانی دو برابر آمریــکا خواهد بود. 
پس از این کشــورها، اندونزی، آلمان، ترکیه و 
ژاپن قــرار گرفته اند که هریک در رشــد تولید 
ناخالــص داخلی جهانی ســهمی کمتر از 3.6 

درصد خواهند داشت.
براساس این محاسبات، 20 کشور جهان مسئول 
ســه چهارم رشــد جهانی خواهند بود و بیش 
از 50 درصد از این رشــد توســط چین، هند، 
آمریکا و اندونزی صورت خواهد گرفت. صندوق 
بین المللی پول انتظار دارد سهم برزیل، روسیه، 
هند و چین از سهم کشورهای گروه هفت سبقت 
بگیرد.در مجموع صندوق بین المللی پول رشد 
اقتصاد جهان طی 5 ســال آینده را درحدود 3 
درصد در محیطی با نرخ بهره بالاتر پیش بینی 
کرده اســت. این میزان کمترین میزان رشــد 

پیش بینی شده طی 30 سال گذشته است. 

  برنامه ای برای افزایــش قیمت بنزین 
نداریم

صنعت ماشــین: نژاد علی گفــت: افزایش نرخ 
بنزین کذب اســت و اصلا از ابتدا قرار نبوده رخ 

دهد.
 علی اکبر نژادعلی مدیر عامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در یک برنامه رادیویی درباره 
شایعات درباره افزایش قیمت بنزین گفت: کلا 
این شایعات کذب اســت. اصلا از ابتدا هم قرار 
نبوده همچنین اتفاقی بیافتد و اصلا همچنین 

اتفاقی هم نخواهد افتاد.
او افزود: در برنامه دولت و در برنامه مجلس اصلا 
همچنین چیزی طرح موضوع هم حتی نشده 
چه برسد به این که در رابطه با آن تصمیم بگیرند.

نژادعلی در پاســخ به این پرسش که در بودجه 
امسال بنزین همان سه هزار تومان است؟ گفت: 
کلا بنزین به نرخ هــزار و 500 تومان با نرخ اول 
در جایگاه های عرضه سوخت و به نرخ دوم برای 
استفاده از سهمیه دوم با قیمت سه هزار تومان 
در تمامی جایگاه های عرضه سوخت باید عرضه 
شــود.  همین کار هم دارد انجام می شــود و از 
طریق سامانه عرضه ســوخت، در اختیار مردم 

قرار می گیرد.

   خانه بخریم یا نخریم؟
یک کارشناس اقتصادی درباره وضعیت احتمالی 

بازار مسکن در ماه های آینده توضیح داد.
حسین محمودی اصل با اشاره به وضعیت بازار 
مســکن، می گوید: رکود از یک ســو و کاهش 
شدید قدرت خرید و همچنین چشم انداز مبهم 
مذاکرات، رکود تورمی را ادامه دار خواهد کرد و 
این به معنای طولانی تر شــدن رکود اصلی در 

آینده نزدیک است.
وی عنــوان می کند: افزایــش قیمت ها تنها به 
دلیل انصراف از فروش و نه حجم معاملات بالا، 

قیمت ها را لرزان نگه می دارد.
این کارشناس اقتصادی متذکر می شود: در بازار 
طلا، ارز و خودرو هم چنین است؛ با این تفاوت در 
آن بازارهای همگن، قیمت ها در تغییر شرایط، 
سریع افت می کند، اما مسکن با افت کم، رکود 

سنگین و اصلاح زمانی را در پیش می گیرد.

   افزایش وام مسکن قطعی شد؟ 
سرپرست بانک مســکن گفت: موضوع افزایش 
سقف وام مسکن از محل خرید اوراق و هم چنین 
تسهیلات نهضت ملی مسکن مطرح شده که در 

این زمینه منتظر تصمیم بانک مرکزی هستیم.
 علی عسکری اظهار کرد: افزایش سقف تسهیلات 
مسکن از طریق خرید اوراق )تسه( مورد بحث و  
بررسی قرار گرفته اما فعلا چیزی قطعی نشده 
و فعــلا نمی توانیم در این زمینــه قول بدهیم. 
در انتظــار تصمیم بانک مرکزی هســتیم.وی 
هم چنین درباره زمزمه هــای افزایش مبلغ وام 
نهضت ملی مســکن گفت: این موضوع نیز در 
نشست هایی مطرح شده و بانک مرکزی و وزارت 
راه و شهرســازی در حال بررســی راهکارهای 
آن هستند. ممکن است راهکار جایگزین ارایه 
شــود. به طور مثال منابعی را از جایی تامین و 
سپرده گذاری کنیم تا بتوانیم سقف تسهیلات را 
بهبود بدهیم و فشار کمتری به متقاضیان طرح 
نهضت ملی مسکن وارد شود. کاهش نرخ سود 

این تسهیلات هم در دستور کار است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

»مونالیزا« چه می کند؟ در نگاه اول، ســوژه مشهورترین اثر نقاشی جهان 
به نظر درحال لبخند زدن است. اگر دوباره به آن نگاه کنید، لبخندش محو 
می شود. وقتی دوباره لبخند ظاهر می شود، شکل آن متفاوت به نظر می آید. 
لئوناردو داوینچی این اثر ابهام آمیز را با کمک گرفتن از تکنیک »اسفوماتو« 
ایجاد کرده اســت، تکنیکی در نقاشی که جلوه ای مه آلوده به سوژه های اثر 
می دهد، انگار خطوط صورت مونالیزا کاملا محو شده اند. مهم نیست چندبار 
به صورت او نگاه کنید، هیچوقت نمی توانید با اطمینان بگویید که در صورت 

او چه خبر است؛ آیا درحال خندیدن است یا نه.
اقتصاد پســاکرونایی هم چیزی شبیه به لبخند مونالیزا است.هربار که به 
آن نگاه می کنید چیزی متفاوت می بینید. پس از آشوب در صنعت بانکداری 
جهانی، اکنون بسیاری از تحلیلگران اطمینان دارند که اقتصاد جهان درحال 
حرکت به سوی رکود یا »فرود سخت« است. تعداد کمی انتظار وقوع سناریوی 
»بدون فرود« را دارند، به این معنی که با افزایش نرخ بهره، اقتصاد بدون مشکل 
و دســت نخورده باقی خواهد ماند؛ ایده ای شیک و امروزی که تا همین چند 
هفته پیش بسیار رایج بود. این دیدگاه اواخر سال گذشته جایگزین دیدگاه 

رایج قطعی بودن رکود خفیف در اقتصاد جهان شد.
خلاصه کلام اینکه، پیش بینی وضعیت اقتصادی جهان تا به امروز هرگز 
این اندازه دشوار نبوده است. سال گذشته دامنه انتظارات تحلیل گران اقتصادی 
درمورد تولید ناخالص داخلی 3 ماهه آمریکا دو برابر بیشتر از زمان مشابه در 
سال 2019 بود. عبارت »عدم قطعیت« بیش از 60 بار در جدیدترین نسخه 
گزارش چشم انداز اقتصاد جهانی صندوق بین المللی پول ثبت شده است، یعنی 
دو برابر آنچه در نســخه های منتشر شده در آوریل و اکنبر 2022 به چشم 
می خورد. وقتی وحشت از وضعیت بانکداری جهانی همه گیر شد، هیچ کس 
کوچکترین ایده ای نداشت که فدرال ریزرو )بانک مرکزی آمریکا( قرار است 

در ماه مارس با نرخ بهره در آمریکا چه کند، بعظی از ســرمایه گذاران انتظار 
افزایش، بعضی از آنها انتظار کاهش و بعضی دیگر انتظار تثبیت آن را داشتند. 
نتیجه چند جلســه بعدی فدرال ریزرو هم کاملا غیرقابل پیش بینی به نظر 
می رسند. در جدیدترین جلسه سیاستگذاری پولی بانک مرکزی اروپا که ماه 
گذشته برگزار شد، کریتسین لاگارت رئیس بانک اروپا درمورد نقش سازمان 
خود صراحتا اظهار نظر کرد و گفت: نمی توان در این برهه از زمان مشخص 

کرد که چه مسیری در پیش روی ما قرار خواهد گرفت.
آمارهای رسمی هم برای درک تصویر کلی وضعیت موجود در تقلا هستند. 
آماردهندگان رســمی به صورت معمول برآوردهای خود درباره همه چیز، از 
تولید ناخالص داخلی گرفته تا نرخ اشــتغال را با جذب داده های جدیدتر به 
روزرسانی می کنند. اما واقعیت این است که چیزی عمیق  دستخوش تغییر 
شده است. بازنگری ها درباره تولید ناخالص داخلی منطقه اروپا 4 برابر بیشتر 
از حد معمول شده است. در ماه مارس دفتر آمار انگلیس بازنگری های بسیار 
بزرگی را در آمار خود اعمال کرد. آمار جدید نشان می دادند نرخ سرمایه گذاری 
در کسب وکارهای حقیقی برابر نرخ پیش از دوران پاندمی است، درحالی که 
آمار قبلی این نرخ را 8 درصد کمتر از دوران پیش از پاندمی نشان می داد. ماه 
گذشته تحلیلگران آمار در استرالیا تخمین های خود از رشد بهره وری و تولید 
در سه ماهه سوم سال 2022 را نسبت به پیش بینی های سابق خود به کمتر 
از نیم رساندند. در همان سال، یعنی سال 2022 اداره آمار کار آمریکا در برآورد 
خود درباره آمار استخدام در بخش غیرکشاورزی )که از تصحیح فصلی آماری 

برخوردار نیستند( تجدید نظر کرد و آن را افزایش داد.
این آمارهای متناقض به چه معنی است؟ شاید این تناقض صرفا ناشی از 
بی ثبات شدن جهان باشد. سال گذشته اروپا شاهد بزرگترین جنگ در این 
منطقه طی 7 دهه گذشته بود. در نتیجه این جنگ زنجیره تامین مختل شد،  

بحران انرژیی رخ داد و وحشــت از وضعیت بانکداری جهانی همه گیر شد. 
مابقــی بخش های ثروتمند جهان هم تنها کمی باثبات تر از اروپا بودند. با 

این همه تغییرات عمیق تری هم در این وضعیت نقش دارند.

  ریشه یابی تناقض  داده ها
اولین تغییر به اختلالات ناشی از پاندمی کرونا مربوط است. با اجرا شدن 
و برچیده شدن قرنطینه ها، جهان از سقوط اقتصادی به سمت رشد فزاینده 
حرکت کرد. این امر بر »تصحیحات فصلی« که در بسیاری از اعداد و ارقام 
اقتصادی رایج هستند، اثری ویرانگر به جا گذاشت. اداره آمار کار آمریکا در 
ابتدای ســال جاری میلادی فاکتورهای موثر در تورم را تغییر داد؛ اقدامی 
که تفسیر نرخ های ماهانه تورم را بسیار دشوارتر ساخت. تورم اصلی سالانه 
در ســه ماهه آخر ســال 2022 از 3.1 درصد به 4.3 درصد افزایش یافت. 
درک تورم منطقه اروپا هم ســخت تر از همیشــه شده است. کامیل کووار 
تحلیلگر شرکت تحلیلی »مودیز آنالیتیکز« می گوید بسته به شکل اعمال 
تصحیحات فصلی، تورم اصلی ماه به ماه در ماه مارس حداقل 0.2 درصد و 

حداکثر 0.4 درصد بوده است.
تغییــر دوم با اندازه نمونه های آماری در ارتباط اســت. پاندمی روندی 
را تســریع کرد که به واســطه آن هرروز افراد بیشــتری از مشــارکت در 
نظرسنجی های رســمی اجتناب می کردند. در آمریکا، نرخ پاسخگویی به 
نظرسنجی هایی که از آنها برای تخمین فرصت های موجود شغلی استفاده 
می شد از 60 درصد پیش از پاندمی به 30 درصد سقوط کرد. پس از آغاز 
همه گیری کرونا، نرخ پاسخگویی به نظرسنجی نیروی کار در انگلیس تقریبا 
به نیم کاهش یافت. طی دوران قرنطینه بعضی از کســب و کارها تعطیل 
شدند. در نتیجه مردم عادت همیشگی پرکردن پرسشنامه های نظرسنجی 
را تــرک کردند. بی اعتمادی به دولت ها افزایش پیدا کرد و در نتیجه مردم 

تمایل خود به همکاری با آمارشناسان را از دست دادند.

  خلاء آماری
کاهش نرخ پاسخگویی منجر به افزایش بی ثباتی در داده ها شده است. 
حتی ممکن است منجر به انحراف داده ها شده باشد. افرادی که دست از پاسخ 
دادن به نظرسنجی ها کشیده اند، به نسبت افرادی که هنوز به پرسش ها پاسخ 
می دهند، کمتر مرفه و توانمند اقتصادی دیده می شوند و نتیجه گیری های 
آماری را به اشتباه می اندازند. جاناتان روتبام از اداره سرشماری آمریکا پس از 
اعمال تصحیح درباره افرادی که دست از مشارکت در نظرسنجی ها کشیده اند، 
اعلام کرد متوسط رشد درآمد خانوار در آمریکا از سال 2019 تا 2020 تقریبا 
4.1 درصد بوده است، نه 6.8 درصدی که در ابتدا گزارش شده است. از سال 
2020 تاثیر عدم پاسخگویی به نظرسنجی ها باعث افزایش 2 درصدی آمار 
مربوط به درآمد شده است.  گزارش شرکت مشاور »اینفلیشن اینسایت« 
نشان می دهد تصحیح »خطای عدم پاسخگویی« ممکن است در داده های 

مربوط به درآمد آمریکا هم اصلاحات اساسی ایجاد کند.
سومین عامل تغییر و سردرگمی ریشه در تفاوت میان »داده های سخت« 
و »داده های نرم« دارد. یعنی تفاوت میان معیارهای عینی مانند نرخ بیکاری 
و معیارهای ذهنی مانند انتظارات انسان ها از آینده. این دو شکل داده معمولا 
هماهنگ بــا یکدیگر حرکت می کنند. اما در حال حاضر فاصله میان آنها 
بســیار زیاد شده است. داده های نرم رکودی و داده های سخت صعودی به 
نظر می آیند.این واگرایی می تواند ناشی از تحریک پذیری انسان ها متناسب 
با افزایش نرخ تورم باشــد. سرمایه گذاران و آماردانان دردوره های بی ثباتی 
و تورم مهارت بیشــتری در درک اقتصاد جهان به دســت خواهند آورد. با 
محوتر شــدن اثرات پاندمی، تحریف ها در تصحیح های فصلی آماری هم 
کاهش پیدا خواهند کرد. اقتصاددانان توانایی خوبی در گنجاندن داده های 
جایگزین در پیش بینی های خود به دست آورده اند و این به غلبه بر مشکل 
عدم پاســخگویی مردم کمک خواهد کرد. اما این برای دولت ها و کسب و 
کارهایی که »هم اکنون« نیازمند تصمیم گیری های مهم هستند، یا حتی 
بــرای افرادی که می خواهند جدیدترین و دقیق ترین اخبار را دنبال کنند 
کافی نخواهد بود. از این رو، اگر اقتصاد جهان برای مدتی طولانی تر از حد 

انتظار در حالت »اسفوماتو« باقی ماند، اصلا تعجب نکنید.

وزارت صنعــت، معــدن و تجارت در حالی لایحه پیشــنهادی خود برای واردات 
خودروهای دســت دوم را به دولت ارســال کرده است که کمتر از 10 روز دیگر وزیر 
این وزارتخانه باید در نشست استیضاح حضور یابد و تکلیف ماندن یا رفتنش از این 

وزارتخانه روشن شود.
سیدرضا فاطمی  امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه جلسه امروز هیات 
دولت درباره بازار خودرو در جمع خبرنگاران اظهار داشت: راه حل سریع بازار خودرو، 
واردات خودروهای کارکرده اســت. وی در ادامه خبر داد: بنابراین امروز دولت لایحه 
دو فوریتی واردات خودروهای کارکرده را مصوب کرد. فاطمی امین ابراز امیدواری کرد 

که این مصوبه در مجلس نیز به سرعت پیگیری شود.
خودرو حالا به مساله ای اساسی برای اقتصاد ایران تبدیل شده است. نوسان شدید 
قیمت خودرو در دو سال اخیر و رسیدن بهای ارزان ترین خودروی ایرانی، پراید به 350 
میلیون تومان، یکی از مهمترین دلایلی اســت که نمایندگان مجلس برای استیضاح 
دوباره فاطمی امین بدان استناد می کنند .فاطمی امین در حالی وارد این وزارتخانه شد 
که قول داد نسبت به کاهش قیمت خودرو اقدام کرده و تولید خودرو را افزایش دهد.

صحبت هــای وی و معاونانش در ماه های اولیه حضور بر این نکته متمرکز بود که 
وضعیت بازار خودرو و صنعت خودرو قابل ساماندهی است و مدیریت نادرست و ناصحیح 
مقامات دولت سیزدهم سبب شده است پای خودرو به قرعه کشی باز شود.در عمل اما 
دامنه بحران نه تنها جمع نشد بلکه تشدید بحران در این بازار و در صنعت، نارضایتی 
تولیدکننده، مصرف کننده و دولت را تشدید کرد و تاکنون نیز مقامات وزارت صمت 
نتوانستند نسخه کارگشایی برای بازار پرنوسان و بی صاحب خودرو بیابند.در شهریور 
ماه سال 1400، وقتی وزیر صمت قصد دریافت اولین رای اعتماد از مجلس را داشت، 
برنامه های خودرویی خود را در چهار محور اعلام و حتی تاکید کرد مصرف سوخت نیز 

در قالب برنامه های تدوین شده باید کاهش یابد.فاطمی امین گفت: در حوزه خودرو 
یــک برنامه 6 ماهه و یک برنامه دو ســاله در نظر گرفته ایم که با اجرای آنها، طی3 
الی 4 سال دیگر صنعت خودرو، افتخار ملی خواهد بود. در حوزه خودرو مشکل فنی 
نداریم، بلکه عدم رقابت و تولید پایین، عمده مشکلات این صنعت به شمار می روند.

وزیــر صمت بــا تاکید بر تولید 3 میلیون خودرو در کشــور، این را هم گفت که 
اگــر بخواهیم قیمت خودرو را کاهش و کیفیــت را افزایش دهیم، باید هزینه تولید 
را پایین بیاوریم. فاطمی امین اما از خصوصی ســازی خودروسازان نیز گفت و تاکید 
کرد که دولت نباید بنگاهداری کند. او این وعده را هم داد که اگر وزیر صمت بشود، 
اصلا مایل به تعیین مدیران عامل خودروســازی نیســت و در یک دوره گذار، آنها را 
به سهامداران واگذار خواهد کرد. کاهش مصرف سوخت خودرو نیز دیگر وعده وزیر 
پیشــنهادی صمت بود که به گفته وی تا پایان امســال انجام خواهد شد.تا چهار ماه 
دیگر عمر وزارت فاطمی امین، اگر دوام بیاورد به دو سال می رسد اما از اجرای برنامه 

شش ماهه، دو ساله و ... خبری نیست.
وزارت صمت تلاش گســترده ای برای واردات خودرو را در دســتور کار قرار داد و 
وعده ها نیز حکایت از آن داشت که در سال 1401 خودروهای وارداتی از راه خواهند 
رسید این در حالی است که هنوز همان تعداد اندک خودروهای وارداتی نیز به دست 
متقاضیان و مشتریان نرسیده است. حالا در سرنوشت ساز ترین لحظات، وزیر صمت 
در تلاش اســت برگ دیگری را با دریافت مجوز واردات خودروی دست دوم رو کند. 

در این قالب لایحه ای تدوین و به مجلس ارسال شده است.
ســخنگوی وزارت صمت گفت که در طرح پیشنهادی وزارت صمت برای واردات 
خودروهای کارکرده عمر خوروها باید در محدوده پنج سال باشد و استاندارد سازمان 

ملی استاندارد و سازمان محیط زیست را پاس کند.
البتــه وزارت صنعت، معدن و تجارت قید زمانی را نیز پیش بینی و لایحه مذکور 
را دو فوریتی به مجلس ارائه کرده اســت. این لایحه دو فوریتی برای الحاق به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو به دولت تدوین شده است. در قالب این لایحه پیشنهاد شده 
است هر شخص حقیقی می تواند بدون داشتن کارت بازرگانی نسبت به واردات خودرو 
اقدام کند.تنها شرط پیش بینی شده این است، خودرویی که وارد می شود تابع قوانین 
گمرک است و باید استاندارد سازمان ملی استاندارد و سازمان محیط زیست را پاس کند.

نکته اینجاســت که بسیاری از کارشناسان معتقدند حتی این تلاش ها اگر منجر 
به نتیجه نیز شــود نمی تواند وزیر را از مهلکه رای اعتماد ســوم در کمتر از دو سال 
بیرون بیاورد . قیمت خودرو در بازار نیز از زمان روشن شدن زمان استیضاح با ریزش 
مواجه شــده و مقامات وزارت صمت امیدوارند با طرح تازه، شرایط برای بازار خودرو 
در روزهای پیش رو بهبود یابد . هر چه هست وزیر صنعت، معدن و تجارت روزهای 

سختی را در پیش دارد.

طرح جدید برای واردات خودرو

دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: بیش از 45 درصد ارز 
صادرات غیرنفتی مربوط به پتروشیمی هاست و موضوعاتی که در مورد کاهش ارزآوری 

این بخش مطرح می شود، منطقی نیست.
احمد مهدوی ابهری، دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی، با بیان 
اینکه ارزآوری در صنعت پتروشیمی کاهش نیافته است، گفت: سه اتفاق در صنعت 
پتروشــیمی رخ داده است؛ اول اینکه قیمت های محصولات صادراتی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته کاهش پیدا کرده و همین مساله موجب کاهش ارز شده، موضوع 
دوم این است که ما کالای بیشتری از تولیدات خودمان را در بورس کالا عرضه می کنیم.

وی افزود: باتوجه به اینکه مشــتری در بــورس کالا افزایش یافته و محصولات با 
ارز 28500 فروخته می شــود و خرید رقابتی وجود دارد، این اتفاق افتاده اســت، در 
شرایط فعلی 30 درصد محصولات پلیمری نسبت به مدت مشابه را بیشتر در بورس 

کالا عرضه می کنیم.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با بیان اینکه تصور نمی شود 
که این 30 درصد تبدیل به کالای نهایی شود و به دست مردم برسد، گفت: موضوع 
دیگر قطع خوراک و گاز در زمستان بوده که اثرات ارزآوری آن اکنون نمایان می شود، 
2.5 میلیون تن صادرات صنعت پتروشیمی به خاطر قطع گاز در متانول و اوره کاهش 

پیدا کرده که می توانست 700 میلیون دلار ارز وارد کشور کند.
مهدوی با بیان اینکه پتروشــیمی ها آنچه که صادر کردند و آنچه ارز آوردند را به 
نیما می دهند و هیچ کوتاهی از سمت پتروشیمی ها صورت نگرفته است و اگر کاهشی 
در فروردین ماه داشتیم ناشی از این سه موضوع بوده است، تصریح کرد: می توان تمام 
محصــولات را در بورس کالا عرضه کرد، به دلیل اینکه عرضه با ارز 28 هزار و 500 
تومان انجام می شود و کنترلی وجود ندارد، اکنون با چنین چالش هایی مواجه هستیم 

اما آنطور که باید به آن توجه نمی شود.
وی با بیان اینکه این سه عامل موجب شده که در فروردین امسال نسبت به فروردین 

ســال گذشته حدود 20 تا 25 درصد کاهش عرضه ارز داشتیم، گفت: پتروشیمی ها 
به وظیفه خود عمل می کنند، میزان صادرات و ارز حاصل از صادرات معلوم است که 

به سامانه نیما عرضه می شود.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با اشاره به نقش پتروشیمی ها 
در اقتصاد کشــور، گفت: 30 درصد بازار ســرمایه مربوط به پتروشــیمی ها و بالای 
45 درصــد ارز صــادرات غیر نفتی نیز مربوط به این بخش اســت. کاهش ارزآوری 
پتروشیمی ها به قیمت های جهانی ربط دارد، زمانی که قیمت ها کاهش پیدا می کند 
ارز نیز کاهش می یابد، اگر به ما فشــار بیاورند و بگویند به بورس عرصه کنید میزان 

صادرات کاهش می یابد.
وی ضمــن انتقاد از افزایش 30 درصدی عرضه محصول به بورس، گفت: اگر این 
شرایط سامان بخشد قطعا وضعیت ارزآوری بهتر خواهد شد اما در شرایط فعلی نیز 

پتروشیمی ها نقش ویژه ای در اقتصاد کشور دارند.

بیش از ۴۵ درصد ارز صادرات غیرنفتی مربوط به پتروشیمی هاست
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صندوق هــای  اگــر   
بازارگردانی افزایش پیدا 
کننــد، ارزش معاملات 
بیشتر و نقدشونگی تقویت 
می شــود. ارزش بازار ما 
می تواند ۱۰ تا ۱۵ برابر شود 
و طبق تجربه سایر کشور 
این عدد و رقم غیرمنطقی 

نیست.

صندوق های بازنشستگی تکمیلی به زودی وارد 
بازار سرمایه می شوند

محمدرضا کریمی     | رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار بورس گفت: ما باید به سمت سرمایه گذاری غیرمستقیم برویم؛ به عنوان مثال 
در یک ماه آینده صندوق های بازنشستگی تکمیلی را داریم که برای ۲۰ - ۳۰ سال آینده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

ستاد تنظیم بازار قیمت 
نهایی  را اعلام می کند

 نخســتین وعده رئیس جدید سازمان 
امور مالیاتی

رئیس جدید سازمان امور مالیاتی در نخستین 
اظهــار نظر خود اعلام کرد که قصد دارد تحول در 

نظام مالیاتی را با جدیت بیشتری دنبال کند.
 سیدمحمدهادی سبحانیان در صفحه شخصی 
خود در توییتر نوشــت: به ســازمان امور مالیاتی 
آمدم تا با اســتفاده از همه ظرفیت های کشور به 
ویژه نیروهای متخصص و متعهد ســازمان، تحول 
در نظام مالیاتی را با جدیت بیشــتری دنبال کنم. 
نظام مالیاتی شفاف، عادلانه، هوشمند و پشتیبان 
تولید، حق مسلم فعال اقتصادی ماست."بر اساس 
این گزارش، سیدمحمدهادی سبحانیان در جلسه 
۲۷ فروردین هیئت دولت به عنوان رئیس سازمان 
مالیاتی کشور انتخاب و جایگزین داوود منظور در 
این سمت شد۴۵ ایالت از ۵۰ ایالت آمریکا شاهد 
افزایش قیمت بنزین طی هفته گذشــته بوده اند. 
درست اســت که افزایش قیمت نفت دلیل اصلی 
بالا رفتن قیمت بنزین بوده، اما تأثیرات فصلی هم 
قیمت این سوخت را تحت فشار قرار داده است«.

»در شــرایطی که مناطق شمال شرق آخرین 
اقدامات را برای انتقال به بنزین تابستانه در هفته 
جاری انجام می دهند، ایالت های این منطقه شاهد 
افزایــش قیمت بنزین طی یکــی دو هفته آینده 
خواهند بود. قیمت بنزیــن در این مناطق ۱۵ تا 
۴۰ ســنت در هر گالن افزایش پیدا می کند. ۵۰ 
درصد احتمال دارد قیمت بنزین به ۴ دلار در هر 

گالن برسد«.
قیمت نفت خام در هفته گذشته در پاسخ به خبر 
کاهش ۱.۶۶ میلیون بشکه ای تولید ائتلاف اوپک 
پلاس از ماه مه، به بالاترین رقم رسید. علاوه براین، 
تقاضا برای بنزین در آمریکا هم ۱.۴ درصد در هفته 
گذشته افزایش یافته و هر دوی این عوامل قیمت 

بنزین در این کشور را بالا برده است. ب

  ورس بازهــای ایران در کدام شــهرها 
هستند؟

 بیشترین حجم خرید و فروش اشخاص حقیقی 
در بازار ســرمایه در اسفندماه سال گذشته توسط 
ســاکنان استان تهران و پس از آن توسط ساکنان 

استان اصفهان انجام شده است.
بررسی معاملات بازار سرمایه در اسفندماه سال 
۱۴۰۱ نشــان می دهد که بیشترین حجم خرید و 
فروش اشخاص حقیقی در معاملات برخط توسط 
ساکنان استان تهران به میزان ۲۱ میلیارد و ۴۰۳ 

میلیون و ۶۰۷ هزار صورت گرفته است.
پس از آن ساکنان اســتان های اصفهان، یزد، 
خراســان رضوی و آذربایجان شــرقی به ترتیب 
بیشترین حجم خرید و فروش اشخاص حقیقی را 

از آن خود کردند.
در مجموع و طبق اطلاعات سامانه مرکز پژوهش، 
توسعه و مطالعات اسلامی سازمان بورس ساکنان 
پنج استان مذکور ۲۶ میلیارد و ۷۴ میلیون و ۴۱۸ 
هزار معاملات غیربرخط انجام دادند که نسبت به 
ماه مشــابه در سال گذشته ۹۰.۹۱ درصد افزایش 

داشته است.
این درحالی است که ساکنان سایر استان های 
کشور در مجموع پنج میلیارد و ۲۴ میلیون و ۶۱۸ 

هزار خرید و فروش انجام دادند.
به طور کلی مجموع معاملات برخط و غیربرخط 
همه استان های کشــور در اسفندماه سال ۱۴۰۱ 
معادل ۲۶۵ میلیارد و ۲۲۵ میلیون و ۸۵ هزار معامله 
بوده اســت که این میزان نسبت به ماه مشابه در 
سال قبل، بیش از ۱۱۶ درصد افزایش داشته است. 

 پیش بینی هــای نگران کننــده برای 
بیت کوین!

اقتصادنیوز نوشــت: درست زمانی که برخی از 
تحلیلگران فکر می کردند که بیت کوین )BTC( در 
آستانه ورود به فاز صعودی جدید است، بازار ارزهای 
دیجیتال در بحبوحه عدم اطمینان نظارتی و نشانه 
هایی از تضعیف شرایط اقتصاد کلان دچار رکود شد.

قیمت طلا در معاملات روز چهارشنبه اندکی 
کاهش یافت، اما در حول و حوش سطوح کلیدی 
در نوسان بود. بازارها منتظر اطلاعات بیشتری در 

مورد سیاست های پولی فدرال رزرو بودند.
با کاهش بازدهی دلار و خزانه داری آمریکا پس 
از بهبود اخیر، فلز زرد روز سه شنبه به سطح ۲هزار 
دلار بازگشت. اما با افزایش نااطمینانی در مورد مسیر 
نرخ های بهره آمریکا، با سیگنال های تهاجمی اخیر 

مقامات فدرال رزرو این روند متوقف شد.
بــا این حــال، در میان ترس از کاهش رشــد 
اقتصادی در سال جاری، قیمت طلا با قیمت نسبتا 
خوب باقی ماند، زیرا تأثیــر نرخ های بهره بالا در 

اقتصاد جهانی هنوز ادامه دارد.
دیــروز هر اونس طلا بــا ۰.۱ درصد کاهش به 
۲۰۰۲ دلار و ۷۶ ســنت رسید، در معاملات آتی 
نیــز طلا با ۰.۲ درصد کاهش به ۲هزار و ۱۵ دلار 

در هر اونس رسید.
درست زمانی که برخی از تحلیلگران پیش بینی 
می کردند که بیت کوین )BTC( در آســتانه ورود 
به فاز صعودی جدید است، بازار ارزهای دیجیتال 

مجددا نزولی شدند.
قیمت بیت کوین پس از ناکامی در حفظ سطح 
۳۰هــزار دلاری، در ۱۹ آوریل به ۲۹هزار و ۱۵۸ 
دلار به پایین ترین ســطح ۷ روزه رسید. علاوه بر 
این، برخی از معامله گران نگران هستند که اصلاح 
بیشتر ممکن است پایین ترین سطح بازار نزولی را 

بازبینی کند. 

رئیس سازمان هواپیمایی گفت: بنا به پیشنهاد انجمن شرکت هواپیمایی، بحث تغییر قیمت بلیت های هواپیما مطرح شد، این درحالی است که قیمت  بلیت هواپیما ۲۲ ماه بدون تغییر حفظ 
شد و بر اساس مصوبه دولت، ستاد تنظیم بازار قیمت نهایی بلیت هواپیما را اعلام می کند.

 به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، محمد محمدی بخش درباره قیمت بلیت های هواپیما اظهار داشت: بنا به پیشنهاد انجمن شرکت های هواپیمایی بحث تغییر قیمت بلیت های 
هواپیمایی مطرح شد زیرا قیمت  بلیت هوایی مدت زمان زیادی بدون تغییر مانده است، محمدی بخش ادامه داد: هم در سال ۱۴۰۰ و هم سال ۱۴۰۱ افزایش قیمت بلیت هواپیما اتفاق نیفتاد، در 
واقع از تیر  ۱۴۰۰ تاکنون، قریب به مدت ۲۲ ماه هیچگونه افزایش قیمتی صورت نگرفته است.وی گفت: با توجه به افزایش نرخ ارز که بخش اعظمی از هزینه شرکت های هوایی بر این مبناست، 
همچنین حقوق و دستمزد و تورم، پیشنهاد این انجمن در اردیبهشت   سال قبل افزایش ۴۰ تا ۴۵درصدی قیمت بلیت بود که سازمان هواپیمایی کشوری در سال ۱۴۰۱ آن را در شورای عالی 

هواپیمایی ۳۰ درصد مصوب کرد اما این افزایش قیمت از اردیبهشت   سال پیش، به دلایل متعدد اعمال نشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388

 مجید عشقی در گردهمایی کانون کارگزاران بورس گفت: در سال گذشته یکی از مهم ترین استراتژی های ما توسعه 
سرمایه گذاری غیرمستقیم و تجهیز منابع ماندگار در بازار سرمایه بود.

وی افزود: حجم صندوق های سهامی ما برای اولین بار به ۱۰۰ همت رسید. با این حال بخش عمده تری از بازار باید به 
سرمایه گذاری غیرمستقیم برود.رئیس سازمان بورس ضمن تاکید بر نقش کارگزاری ها در توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم 
اظهار کرد: نقش کارگزاری ها در این میان بسیار مهم است. تاکنون نیز کارگزاری ها کمک شایانی کردند که باید از آنها 
تشکر کنم. با این حال هنوز با وضعیت مطلوب فاصله داریم.عشقی با اشاره به تجهیز زیرساخت ها در کارگزاری ها گفت: 
اقدامات خوبی در تجهیز زیرساخت ها انجام شده، در گذشته صنعت کارگزاری امکان پاسخگویی به تمام مردم را نداشت 
و صف های طولانی مقابل شرکت های کارگزاری شکل می گرفت.وی ادامه داد: مشکلات روزانه سامانه تا حدودی برطرف 
شده است. در حال حاضر نزدیک به ۲ میلیون معامله و بیش از ۴۰۰ الی ۵۰۰ صندوق دادوستد انجام می شود؛ با وجود 
این حجم از معاملات خوشبختانه مشکل خاصی به وجود نمی آید که این موضوع حاکی از سرمایه گذاری خوب در این 
حوزه است. سرمایه گذاری کارگزاران در OMS بسیار کمک کننده بوده و این در حالی بوده که فشار نقدینگی باعث کند 
شدن رشد صنعت شده است.رئیس سازمان بورس با ذکر این نکته که تسویه کارگزاری ها نیاز به تغییرات ساختاری دارد، 
گفت: با توجه به اتفاقات اقتصادی اخیر و تغییر جو بازار باید تغییرات توســعه ای ســرعت بیشتری بگیرد و زیرساخت ها 
بیش از پیش افزایش پیدا کند. سازمان بورس به تمامی کارگزاری ها با هر میزان سرمایه، نگاه و خدمات یکسانی داشته 

  افزایش ۱۲ درصدی صادرات لوازم خانگی
صادرات لوازم خانگی پارسال بیش از چهارصد میلیون دلار بود که نسبت به سال ۱۴۰۰، ۱۲ درصد افزایش یافته است.

 به نقل از صدا و سیما، مدیر کل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت گفت: در سال گذشته ۶۴ درصد از کل صادرات لوازم خانگی متعلق یخچال و فریزر، ۱۶ درصد به تجهیزات سرمایشی و گرمایشی، و ۷ درصد لوازم خانگی کوچک بوده است.حسن شکراللهی گفت: 
میزان صادرات لوازم خانگی از کشورمان به چهار صد و چهل میلیون دلار رسد که این میزان نسبت به مدت مشابه ۱۲ درصد رشد داشته است. در سال ۱۴۰۰ میزان صادرت لوازخ خانگی ۳۹۳ میلیون دلار بود.وی در ادامه افزود: کشورهای عراق، افغانستان، تاجیکستان 
و آسیای میانه بیشترین مقصد لوازم خانگی بوده است. تولیدات کشورهای چین و ترکیه از رقبای ما در بازارهای هدف است.مدیر کل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت بیان کرد: حوزه صادرات یک موضوع فرابخشی است و صرف قیمت تمام شده، عامل موفقیت در صادرات 

نیست. بلکه باید هماهنگی بین نهادهای تصمیم گیر و اجراکننده را افزایش بدهیم تا بتوانیم مشکلات صادر کنندگان را کاهش دهیم.
حسن شکراللهی درباره برنامه های وزارت صمت برای افزایش صادرات لوازم خانگی در سال ۱۴۰۲ بیان کرد: برنامه وزارت صمت برای صادرات لوازم خانگی افزایش کیفیت و پایین آوردن قیمت تمام شده، محصول است تا لوازم خانگی ایرانی با نشان های خارجی رقابت کند.

امیرپرویز نیما
رئیس کمیته بدوی مشاغل سخت وزیان آور استان کرمانشاه

مدیریت محترم پیمانکاری  شرکت قامت جلیلیان 
مدیریت محترم شرکت خلیل خسروی

خسروی  یارعلی  آقای  درخواستی  مشاغل  رساند  استحضارمی  به 
 مانگ هلاتی درکمیته بدوی مورخ 1401/09/30 مشاغل سخت و 

زیان آورمطرح و مورد بررسی قرارگرفته است. 
 مقتضی است به استناد مواد 3و6 آیین نامه اجرایی مشاغل سخت 
و زیان آور طی مدت 2 سال نسبت به ایمن سازی و بهسازی محیط 

کاراقدام فرمائید.
  رأی کمیته بدوی حداکثرظرف 15روز اداری پس ازابلاغ درقالب 
 فرم شماره)4( قابل تجدید نظرخواهی درکمیته تجدیدنظر این استان
 می باشد و درغیراینصورت رأی صادره برای اشخاص داخل کشور
3 ماه و برای افراد مقیم خارج کشور، 6 ماه ازتاریخ ابلاغ رأی، مطابق 
قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب درامورمدنی، در دیوان 

عدالت اداری قابل اعتراض است. 253/م الف/12
سجاد مؤیدی
 رئیس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه
49/م الف/12

 اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه 
اداره ثبت اسناد واملاک  حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 وساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابررای شماره 140160316001005864 مورخ 1401/12/07 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم صدیقه 
صادقی، فرزند علی آقا، به شماره شناسنامه420 و شماره ملی3369838885 صادره 
از سرپل ذهاب درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 118/35 مترمربع درمحدوده 
پلاک قطعه 4 تفکیکی از138 اصلی انتقالی ملک ازمالک رسمی مشاعی علی بابا قعله کهنه 
محرزگردیده است. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در 2 نوبت به فاصله 15 روزآگهی 
می شود، درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند، می توانند ازتاریخ انتشاراولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود رابه این اداره 
تسلیم وپس ازاخذ رسید، ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/01/19
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/02/04

علی سعادتی 
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک نور

اداره کل ثبت اسناد و املاک مازندران

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید صالح حسینی با ارائه 2برگ استشهادیه که در دفتر 
اسناد رسمی شماره 2٤٧ نور تصدیق شده است اعلام داشته 
ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین با بنای احداثی پلاک 
ثبتی ١۸١ فرعی ٥ اصلی بخش ١۰ ثبت نور دفتر ١٦٥ و صفحه 
۸٦ و شماره ثبت 2١١۳۹ سند بشماره سریال ۹2۸٦۹2 به 
نام آقای سید صالح حسینی ثبت و صادر گردیده بود و طبق 
سند رسمی شماره ١٦2٥ مورخ ١۳۹۰/۰١/۰۹ دفتر اسناد 
رسمی شماره 2٤٧ نور در رهن بانک صادرات قرار دارد به 
سند  صدور  درخواست  لذا  شده  مفقود  سند  جابجایی  علت 
آئین نامه اصلاحی  ماده ١2۰  اجرای  در   . نموده است  المثنی 
آگهی  نوبت  در یک  مراتب  آن  ذیل  تبصره های  و  ثبت  قانون 
یا وجود اصل  انجام معامله  می گردد چنانچه اشخاصی مدعی 
سند مالکیت مذکور نزد خود می باشند ظرف مدت ١۰روز از 
تاریخ انتشار این آگهی می بایست اعتراض خود را به پیوست 
اصل سند مالکیت یا سند معامله به اداره ثبت محل ارائه و 
رسید آن را دریافت نمایند. بدیهی است چنانچه پس از اتمام 
مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد و یا در صورت اعتراض اصل 
مطابق  اداره  این  نگردد  ارائه  معامله  یا سند  و  مالکیت  سند 
نمود.  خواهد  المثنی  مالکیت  سند  صدور  به  اقدام  مقررات 

شناسه ١٤۸۰۸٦۹

فراخوان  مناقصه عمومی

الـف- شـرح مختصـر خدمـات:  اسـپيدگذاري، بخارزنـي، بازكـردن دريچـه هـاي نفـررو، 
شـيرهاي ايمني، تامين خـاک، احـداث حوضچه خاكـی، رسـوب زدايی، تركيب رسـوبات بـا خاک، 
حمـل، گودبرداری،دفـن رسـوبات،تميزكاري مناسـب جهـت انجام بازرسـي قسـمت هـاي تحتاني 
مخـزن، داربسـت بندي، همـكاري بـا بازرسـي فنـي و خوردگـي فلـزات، انجـام آزمايش هـای لازم، 
سندبلاسـت، اعمال انـواع پوشـش لازم، راه انـدازي مقدماتـي و نهايي و سـاير عمليات جزئـي و كلي

ب-   محل اجـرای خدمات و مـدت انجـام کار :محـل اجـرای خدمـات در نمكزدائی مـارون 2 
در حد فاصـل 15 كيلومتـری تا شـركت بهره بـرداری نفـت و گاز آغاجاری و مـدت انجام آن 80مــاه  

باشـد. می 
ج-   برآورد کارفرما  : برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/16,711,127,880ريال  مي باشد

د-شرايط مناقصه گران متقاضی: - داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
- مناقصه گـران داراي حداقل پايـه 5 گرايش نفت و گاز و -داشـتن گواهينامه تاييـد صلاحيت ايمني 
از اداره كل تعـاون، كار و رفـاه اجتماعي داشـتن گواهينامه تاييد صلاحيـت ايمنـي از اداره كل تعاون، 
كار و رفـاه اجتماعي الزاميسـت. و همچنيـن اصالت گواهـي نامه مذكور ارائـه گرديده مي بايسـت در 
سـايت  www.mcls.gov.ir روئيـت گـردد. عـدم ارائـه يـا روئيت گواهـي نامه صلاحيـت ايمني 
بمنزلـه حـذف از مناقصه مـي باشـد .-گواهـی صلاحيـت ايمنـی و صلاحيـت پيمانـكاری در تاريخ 
بارگذاری مدارک )آخرين مهلت بارگذاری( در سـامانه سـتاد می بايسـت حداقـل دارای 7 روز اعتبار 
باشـد؛ عدم اعتبـار گواهی صلاحيت ايمنـی و صلاحيـت پيمانكاری بمنزلـه حذف از ليسـت مناقصه 
گـران خواهد بـود.- در تعييـن برنـده مناقصـه و در شـرايط برابر،الويت با شـركت هاي بومي اسـتاني 
مي باشـد.- توانايـي ارائه تضميـن شـركت در فرآيند ارجـاع كار بـه مبلـغ -/835,556,394ريال 

كه بايسـتی بـه يكـی از دو صورت زيـر ارائه گـردد :
الف:  ارائـه رسيـد وجـه صــادره از سـوي حسابداري كارفـرما مبني بــر واريـز مبلـغ فـوق الـذكربه 
شـماره حسـاب IR940100004001111604022067  نـزد بانـک  مركـزي جمهـوري 
اسـلامي ايـران شـعبه مركـزي جمهـوري اسـلامي ايـران - اهوازكد 0 حسـاب - بنـام  شـركت ملي 

مناطـق نفتخيـز جنوب
ب: ارائـه ضمانتنامـه بانكـي بـه ميـزان مبلـغ فـوق الذكـر طبـق فـرم نمونـه كـه ابتـدا بـراي مدت 
)90روز( معتبـر بوده  وپـس از آن نيز با اعـلام كارفرما بـراي مـدت )90 روز( ديگر قابل تمديد باشـد.

- توانايـي 10% مبلغ پيمـان )در صـورت برنده شـدن ( بعنـوان تضميـن انجـام تعهدات-مناقصه گر 

جهت تحويـل تضمين شـركت در فرآينـد ارجـاع كار عـلاوه بر بارگـذاری تصويـر تضميـن از طريق 
سـامانه لازم اسـت بصـورت حضوری بـه دفتـر كميسـيون مناقصـات در اهواز، كـوی فدائيان اسـلام 
مجتمـع تندگويان، واقـع در روبروی بلـوک دو، سـاختمان طرح هـای راه و سـاختمان در مهلت مقرر 

مراجعـه و تضميـن را تسـليم نمايند.
  هـ-محـل و  مهلت دريافت مـدارک مناقصه گران از كليه متقاضــيان واجد شـرايط دعــوت 
به عمـل مي آيد ظـرف مهلت مقـرر در ايـن فراخوان جهـت دريافت اسـناد و اعـلام آمادگـی از طريق 
سـامانه سـتاد و بـه نشـاني www.setadIran.ir مراجعـه نماينـد تـا ارزيابي هـاي لازم وفـق 
آيين نامه اجرايـي بند ج مـاده 12 قانـون برگـزاري مناقصات)ارزيابي سـاده(بر روي مدارک ارسـالي 

مناقصه گـران به عمـل آيـد.
1 مهلـت اعـام آمادگـی: بـه صـورت الكترونيكـی )غيرحضـوری و( از سـاعت 8 تاريـخ  

1402/02/11 تاريـخ   19 سـاعت  لغايـت   1402/02/04
2 مبلـغ خريـد اسـناد و شـماره حسـاب: واريـز مبــلغ  4,046,000ريـال  از طريـق درگاه 

www.setadIran.ir موجـود در سـامانه بـه نشـانی
3 محـل، زمـان تحويـل و گشـايش پيشـنهادها :متقاضيـان مكلفنـد پيشـنهادات خـود 
را حداكثـر تـا سـاعت 15 روز  يكشـنبه مـورخ  1402/02/24 بـه صـورت الكترونيكـي و از طريـق 
سامانه ستاد تسـليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در سـاعت 8  روز  چهارشـنبه مورخ  1402/02/27 
گشـايش و قرائـت خواهد شـد و حضـور نماينـده مناقصـه گران بـا معرفـي نامـه و كارت شناسـايي 
معتبـر بلامانـع اسـت.همچنين مناقصـه گـران مـی بايسـت ضمـن بارگـذاری الكترونيكـی تصوير 
تضمين شـركت در فرايند ارجـاع كار در سـامانه تا سـاعت 15 روز  يكشـنبه مـورخ 1402/02/24 
اصل تضميـن مذكـور را به صـورت فيزيكی بـه كميسـيون مناقصات شـركت ملـي مناطـق نفتخيز 
جنـوب در آدرس: اهـواز- كـوی فدائيـان اسـلام مجتمـع تندگويـان، واقـع در روبـروی بلـوک دو، 
سـاختمان سـابق طرحهای راه و سـاختمان تسـليم نمايند.همزمـان ارائه معرفـی نامـه و كارت ملی 
برای متقاضيان شـركت در مناقصـه و نمايندگان شـركتها در همه مراحـل لازم و ضروری می باشـد.

تذكر: حسـب مورد ارائه يک نسـخه اصلي از اساسـنامه شـركت ها، آگهي تاسـيس، آخريـن تغييرات 
ثبتـي و هرگونـه گواهـي مبنـي بـر واجد شـرايط بـودن شـركت مطابـق با مفـاد آگهـي الزامـي مي 

باشـد. 
WWW.NISOC.IR                       http://iets.mporg.ir

شركت ملی نفت ایران

نفتخيز جنوب
شركت ملی مناطق 

نوبت   اول

امور حقوقي و قراردادها  - شرکت ملی  مناطق نفت خيز جنوب

 توجــه: اعــلام آمادگــي جهــت شــركت در ايــن مناقصــه صرفــاً بصــورت الكترونيكي)توكــن( و از طريــق ســامانه ســتاد بــه نشــاني
ــر  ــف گي ــزن ك ــی مخ ــرات اساس ــه  تعمي ــوط ب ــماره  م م/01/0520 مرب ــله ای ش ــک مرحـ ــی ي ــه عموم ــد. مناقص ــي باش  www.setadIran.ir   م

ــاری  ــارون 2 آغاج ــی م نمكزداي

شناسه 1482675

 OMS اســت.وی با اشــاره به تغییرات ســاختاری لازم در این صنعت، بیان کرد: در گذشته دو نوع
وجود داشت، اما اکنون تنوع ایجاد شده است. در نوع تسویه کارگزاری ها نیازمند تغییرات ساختاری 
هستیم.عشقی در پاسخ به سوال یک مدیر کارگزاری درباره توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم بلند 
مدت، گفت: این مسئله در نگاه اول چالش برانگیز است؛ اما بازار ما به شدت پتانسیل بزرگ شدن را 
دارد. ارزش معاملات می تواند آنقدر افزایش پیدا کند که این مسئله رفع شود.رئیس سازمان بورس با 
اعلام این خبر که در راستای توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم بلند مدت؛ صندوق های بازنشستگی 
تکمیلی به زودی وارد بازار سرمایه می شوند، گفت: ما باید به سوی سرمایه گذاری غیرمستقیم برویم؛ 
به عنوان مثال در یک ماه آینده صندوق های بازنشستگی تکمیلی را داریم که برای ۲۰ - ۳۰ سال 
آینده است.عشــقی با تاکید بر ضرورت رونق گرفتن بازارگردان ها اظهار کرد: صندوق های تثبیت و 
توســعه دقیقاً نقش بازارگردان بازار را بازی می کنند و بازدهی منطقی و معقولی هم داشته اند. اگر 
صندوق های بازارگردانی افزایش پیدا کنند، ارزش معاملات بیشتر و نقدشونگی تقویت می شود. ارزش 

بازار ما می تواند ۱۰ تا ۱۵ برابر شود و طبق تجربه سایر کشور این عدد و رقم غیرمنطقی نیست.

 طول مدت اعتبار مجوز کارگزاری ها را افزایش می دهیم
رئیس سازمان بورس در واکنش به گلایه یک کارگزار درخصوص زمان بر بودن تمدید مجوز فعالیت 
کارگزاری ها و سبدگردان ها، گفت: این ایراد وارد است، اما سعی در افزایش سرعت این فرآیند داشته ایم.

وی اضافــه کرد: عــلاوه بر این موضوع، طول مدت اعتبار مجوزها را افزایش می دهیم تا نیازمند 
تمدید مکرر نباشد. همچنین تأیید صلاحیت ها نیز یکی از مواردی بوده که فعالان صنعت کارگزاری 

را با چالش هایی مواجه کرده است، از این رو سعی در تسهیل این موضوع داریم.
عشــقی تصریح کرد: گاهی تغییر مدیرعامل از یک کارگزاری به شــرکتی دیگر با زمان طولانی 

مواجه می شود؛ به دنبال حل این مسئله هستیم تا فرآیند در بازه زمانی کوتاه تری انجام بشود.

 با توجه به مذاکرات خارجی برای راه اندازی بورس بین الملل؛ کارگزاری ها خود را آماده 
جذب سرمایه گذاری خارجی کنند

رئیس سازمان بورس در پاسخ به یکی دیگر از پرسش های کارگزاران درباره آخرین وضعیت بورس 
بین الملل گفت: مجوز تأسیس بورس بین الملل را صادر کردیم تا بازار سرمایه بتواند با استاندارهایی 

بین المللی فعالیتش را شروع کند. دبیرخانه مناطق آزاد هم پیگیر این موضوع است.
مجید عشقی از سفر احتمالی وزیر اقتصاد به عربستان خبر داد و گفت: در حوزه بورس بین الملل 
با عمان، امارات و قطر رفت وآمد و مذاکره داریم؛ که هنوز به نتیجه عملی نرسیده است. در این زمینه 
تحریم مشکل اصلی است.وی اضافه کرد: اتفاقات خوبی می تواند شکل بگیرد مخصوصاً در مذاکره با 
کشور عمان مدل هایی پیشنهاد شده است. با دولت هم در ارتباط هستیم که کشورهای حوزه خلیج 
فارس و همین طور عراق را بررسی کنیم. صنعت کارگزاری هم در این میان باید استاندارهای لازم 

را داشته باشد، تا بتواند سرمایه گذار خارجی جذب کند.

 کانون کارگزاران برای صدور مجوز کارگزاری پیش قدم شــود / بازار سرمایه شاداب 
نیازمند توسعه زیرساخت هاست

عشقی گفت: انتظار داریم که کانون کارگزاران با تجمیع نظرات اعضای خود بتواند برای صدور 
مجوز تأسیس کارگزاری که نیازمند تغییرات است و هم درباره مدیریت ریسک های تسویه و عملیات 
پیش قدم باشد و کمک کند.وی اضافه کرد: در حال حاضر منابع خوبی در صنعت کارگزاری جمع 
شده است. طرح موضوعی در هیئت مدیره سازمان داشتیم که درباره تعیین تکلیف منابع صندوق 
توسعه بازار بود. قرار بر این شد که با مشارکت کانون پیشنهادی آماده شود که باید چند بعُدی باشد.

عشــقی افزود: از یک طرف کاهش کســری ۳۵ درصد و از طرف دیگر تقویت صندوق تضمین 
تسویه است که باید بخش هایی از منابع را به آن سمت سوق دهیم یا اینکه صندوق تضمین صنعت 
کارگزاری داشته باشیم که بخشی از یونیت های صندوق به صندوق تضمین منتقل شود تا ارزش خود 
را حفظ کند.رئیس سازمان بورس تصریح کرد: حتماً باید در حوزه زیرساخت سرمایه گذاری کنیم. 
در ماه ها و سال های آینده بازار سرمایه شاداب تری خواهیم داشت و این اتفاق نیازمند سرمایه گذاری 

در حوزه زیر ساخت هاست. توسعه بدون زیر ساخت اثر نخواهد داشت.

بازدهی بیش از ۶ درصدی شاخص بورس
بازار ســهام در هفته پایانی فروردین ماه با ۱۴۵ هزار واحد رشــد نســبت به هفته 
ســوم فروردین ماه به معامــلات خود پایان داد و بیش از ۶ درصــد بازدهی در اختیار 

سرمایه گذاران قرار داد.
 در ادامه معاملات پررونق بورس که از ابتدای سال شاهد آن بودیم برخی معتقد به 
اصلاح شــدید شاخص بورس در هفته پایانی فروردین ماه بودند و چنین هشداری را به 
ســهامداران داده بودند که ممکن است شاخص بورس تحت تاثیر رشدهای پیاپی اخیر 

برای مدتی وارد مدار اصلاحی شود  و بخشی از رشد اخیر خود را باز پس بگیرد.
این صحبت در حالی مطرح شد که شاخص بورس در هفته پایانی فروردین ۱۴۰۲ به 

کانال جدید ورود و به قله یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد دست پیدا کرد.
به دنبال تداوم روند صعودی شاخص بورس و ورود دوباره سرمایه گذاران به بازار تحت 
تاثیر بازگشت اعتماد به سهامداران، شاهد رکوردشکنی های جدید در ارزش معاملات و 

شکسته شدن سقف تاریخی آن در بازار بودیم.
بازار سهام در نخستین روز از هفته جاری، با وجود ارایه برخی پیش بینی ها مبنی بر 
اصلاح احتمالی شاخص بورس کار خود را با روند صعودی آغاز کرد و در پایان معاملات 
روز )شنبه، ۲۶ فروردین( با ۷۴هزار و ۲۳ واحد افزایش  در ارتفاع ۲ میلیون و ۲۵۳ هزار 

واحدی به کار خود پایان داد.
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کشاورزی 

۷ حلقه چاه در شهرستان 
دشتی تجهیز شد

 دولت سیزدهم از ابتدای شروع کار خود با اجرای کشت های قراردادی 
محصولات کشاورزی از جمله گندم، توجه خاصی به تولید و ذخیره انبوه و 
همچنین خودکفایی این کالای اساسی و در نهایت جلوگیری از واردات آن 
را داشــته و همواره ذخیره این کالای پرمصرف را برای روزهای حساس در 
اولویت قرار داده  است.خوشه های طلایی گندم برکت سفره های مردم است 
و امسال به شکرانه سخاوت آسمان و افزایش سطح زیرکشت، تخمین زده 

شده خرمن های استان هرمزگان پرُبارتر و پرُثمرتر از هر سال باشد.
هرمزگان از جمله استان هایی است که زودتر از سایر نقاط کشور فصل 
کاشت و برداشت محصول مهم و استراتژیک گندم را در گندمزارهای این 
خطه جنوب تجربه می کند تا مانند دیگر اســتان ها سهم قابل توجهی در 

اقتصاد ملی و معیشت مردم داشته باشد.
کِشت قراردادی؛ پیش بینی تولید بیش از ۶۵ هزار تنُ گندم در هرمزگان

گندم در اســتان هرمزگان از ۱۵ آبان تا ۱۵ بهمن هر سال کشت شده 
و برداشت این محصول نیز از نیمه فروردین ماه آغاز و تا نیمه خردادماه هر 

سال ادامه دارد.

 موقعیت ویژه هرمزگان در کشت استراتژیک گندم
باتوجــه به تاکید دولت ســیزدهم و وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر 

کشت های قراردادی، استان هرمزگان در سال ۱۴۰۰ نمونه و پایلوت کشت 
قراردادی گندم بود و پارســال نیز این محصول جزو کشت های استراتژیک 
این منطقه اقتصادی بوده که افزایش ۱۰۰ درصدی در سطح زیرکشت آن 

را در منطقه حاجی آباد، میناب و رودان شاهد بودیم.
طبق اعلام سازمان جهادکشاورزی هرمزگان، محصول استراتژیکی همچون 
گندم جایگاه مناسبی در کشت قراردادی استان پیدا کرده اما نیاز است که 
این نوع از کشت، گسترش یافته و محصولات دیگری نیز در حیطه کشت 

قراردادی قرار بگیرند.
تاکید وزارت جهادکشاورزی در الگوی کشت بر تولید  و کشت محصولات 
راهبردی نظیر غلات و دانه های روغنی همچون کُلزا بوده است که خوشبختانه 
اســتان هرمزگان برای کشت گندم، جو، ذرت علوفه ای، دانه های روغنی و 

کُنجد موقعیت ویژه ای دارد.
تاکید وزارت جهادکشاورزی در الگوی کشت بر تولید  و کشت محصولات 
استراتژیک و راهبردی نظیر غلات و دانه های روغنی همچون کُلزا بوده است 
که خوشبختانه استان هرمزگان برای کشت گندم، جو، ذرت علوفه ای، دانه های 

روغنی و کُنجد موقعیت ویژه ای دارد.
مدیر زراعت سازمان جهادکشــاورزی هرمزگان در این راستا گفت: در 
سال زراعی جاری ۱۷ هزار و ۵۰۰ هکتار از زمین های کشاورزی این استان 

به زیرکشــت گندم رفته است که که پیش بینی می شود بیش از ۶۵ هزار 
تن محصول برداشت شود تا شاهد رشد ۴۰ درصدی نسبت به سال زراعی 

پارسال باشیم.
ســید رضا امیری زاده، با اشاره به اینکه بیشترین سطح زیرکشت گندم 
با ۱۰ هزار و ۲۰۰ هکتار به شهرســتان حاجــی آباد اختصاص دارد، افزود: 
»شیرودی«، »چمران«، »سیروان«، »برات«، »مهرگان« و »دروم« به علت 
مرغوبیت و سازگاری با منطقه از مهم ترین ارقام گندم کشت شده در استان 

هرمزگان است.
امیری زاده ابزار کرد: امسال پیش بینی می شود از هر هکتار حدود سه و 
نیم تن گندم برداشت شود که تاکنون از ۶۹۱ هکتار آن ۲ هزار و ۴۵۰ تن 
محصــول آن هم از مزرعه های لاور فین بندرعباس، رودان و حاجی آباد در 

شمال و شرق استان برداشت شده است.
وی اظهار کرد: در سال زراعی گذشته مجموع میزان تولید گندم قراردادی 
استان ۴۳ هزار تنُ بود که امسال با برنامه ریزی های انجام شده، پیش بینی 
می شود بیش از ۶۵ هزار تنُ محصول قراردادی برداشت کنیم که رشد ۴۰ 

درصدی نسبت به سال زراعی پارسال نشان می دهد.
مدیر زراعت سازمان جهادکشاورزی هرمزگان، با اشاره به پیش بینی رشد 
۴۰ درصدی تولید محصول گندم امسال نسبت به سال زراعی پارسال بیان 
کرد: شهرستان های حاجی آباد، رودان، میناب، پارسیان و بندرعباس بیشترین 

میزان تولید گندم در استان ساحلی هرمزگان را دارا هستند.
وی، افزایش بارندگی ها در سال گذشته، افزایش سطح زیرکشت، توجه به 
توصیه های کارشناسی و استفاده از کودهای مناسب، افزایش تعداد دانه ها در 
هر خوشه و پیش بینی برداشت سه و نیم تن گندم در هر هکتار را از جمله 

عوامل پیش بینی شده در رشد گندم امسال عنوان کرد.
امیری زاده ادامه داد: گندم های برداشت شده در هرمزگان برای مصرف 
حدود سه ماه استان است و مابقی گندم مورد نیاز نیز از گندم های وارداتی و 
استان های همجوار تامین می شودگندم های برداشت شده در هرمزگان برای 
مصرف حدود سه ماه استان است و مابقی گندم مورد نیاز نیز از گندم های 

وارداتی و استان های همجوار تامین می شود.
این مسوول ادامه داد: گندم های برداشت شده در هرمزگان برای مصرف 
حدود سه ماه استان است و مابقی گندم مورد نیاز نیز از گندم های وارداتی 

و استان های همجوار تامین می شود
وی با اشــاره به اینکه یکی از کارهای مهم دولت سیزدهم افزایش ۱۳۰ 
درصدی قیمت گندم بود که باعث شــد مردم و کشاورزان ما به سمت این 
کشت تمایل پیدا کنند، یادآورشد: باید در کشت هایی که انجام می دهیم به 
نیاز آبی محصولات که اصول و پایه  کشاورزی است نیز توجه ویژه داشته باشیم.

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان همچنین به قیمت تضمینی 
گندم در ســالجاری اشاره کرد و یادآورشد: قیمت تضمینی خرید گندم در 

استان امسال برای هر کیلوگرم ۱۳ هزار تومان تعیین شده است.

 جهش سه برابری تولید گندم در میناب
بیش از ۷۰ درصد از مزرعه های شهرستان میناب به زیرکشت قراردادی 
گندم رفته که پیش بینی می شود افزون بر هشت هزار و ۵۰۰ تن محصول 
برداشــت شــود و این جهش ســه برابری تولید محصول را نسبت به سال 

گذشته نشان می دهد.
مدیر جهادکشاورزی میناب با اشاره به آغاز برداشت گندم از اراضی دشت 
شمالی این منطقه گفت: این شهرستان به لحاظ تولید سطح کشت زراعی که 
پیش از این رتبه سوم و چهارم استان را در اختیار داشت با برنامه ریزی های 
انجام شده توانستیم به رتبه دوم ارتقا پیدا کنیم و بعد از شهرستان حاجی آباد، 

عنوان قطب دوم تولید گندم هرمزگان را از آن خود کنیم.

مزدک جمشیدی    |    گندم یکی از کالاهای مهم، اساسی و قوت اصلی مردم در کشور بوده که دولت مردمی در راستای حمایت از تولیدکنندگان داخلی با اجرای کشت های 
قراردادی و خرید تضمینی، گام های موثری برای تولید و خودکفایی این محصول برداشته است.

 نمونه مناسب از سوی 
کشاورز انتخاب و در منطقه 

محل سکونت وی کشت 
می شود. در ادامه نتایج 

جمع آوری و یک قلم 
تجاری و وارد بازار می شود 

 که بیشتر 
خصوصیات لازم را برای 

محصول دارد.

خودکفایی و افزایش تولید گندم با حمایت های دولت در هرمزگان

   ادامه بی وقفه سفرهای شهرستانی استاندار
از ۱۶مهرماه ۱۴۰۰که اولین سفرشهرستانی استاندار آغاز 
شده و پس از حدود دوسال با بیش از ۴۰سفر این سفرها با 
صلابت و پیوسته ادامه یافته چنانچه شاهد حضور استاندار 
همراه با تیــم کاری اش به منطقه دور افتــاده دیگری از 

استان بودیم .
اولین سفر شهرســتانی ســید علی احمد زاده استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد به محروم ترین نقطه استان یعنی 
»سیلاب و کلوار« در ۱۶مهر ۱۴۰۰ آغازگر تلاش جهادی 
وی بود که در این سفر مردم روستا در حضور مسئولان و 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد مشکلات خود را بی واسطه 
بیان کردند و اســتاندار در دیدار چهره به چهره به حرف 
هایی که از درد بلند و دیرینه ای حکایت داشــت بخوبی 

گوش فرا داد.
صبح روز دوشــنبه ۲۰ دی ۱۴۰۰ احمدزاده اســتاندار 
کهگیلویــه و بویراحمد با همراهی جمعی از مســئولان 
ارشد اســتان کهگیلویه و بویراحمد راهی بخش زیلایی 
از توابع شهرســتان مارگون شــد تا از نزدیک در جریان 
مشکلات چندی و چند ساله ساکنان این بخش قرار گیرد 
و راهکارهای برون رفــت از تنگناها را به کمک تیم کاری 

اش رقم زدند.
تزریــق اعتبــارات ناشــی از پیگیــری های مــداوم 
دولــت  در  بویراحمــد  و  کهگیلویــه  اســتاندار 
ســیزدهم و رویکــرد محرومیــت زدایی دولــت، این 
 روزها رنــگ و بــوی متفاوتی بــه قاموس ســفرهای

 شهرستانی استاندار این استان بخشیده و بارقه ای از امید 
را در دل ساکنان ایجاد کرده است.

استمرار این سفرها نشــان از روحیه جهادی و خستگی 
ناپذیری دولتمردان دولت سیزدهم در استان کهیگلویه و 
بویراحمد دارد و قطعا بواسطه همین دلگرمی ها و حضور بی 
واسطه هاست که امروز ساکنان این استان را برغم تحمل 
فشارهای اقتصادی فزاینده زندگی همچنان در صف مقدم 

مناسبت های دفاع از نظام و انقلاب می بینیم .

  بیش از ۲۲۰۰ مگاولت آمپر در سال ۱۴۰۱ به ظرفیت 
شبکه برق منطقه ای خوزستان اضافه شد

اهواز - مهدی یزدانی نوگورانی- مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان با ارائه عملکرد ســال ۱۴۰۱ این 
شرکت گفت: در سالی که گذشــت ۲۲۲۲ مگاولت آمپر 
 به ظرفیت شــبکه و بیش از ۱۲۶ کیلومتر مدار به طول

 شبکه با ارزش ســرمایه گذاری بیش از ۳۳ هزار میلیارد 
ریال اضافه شد.

محمود دشت بزرگ بیان کرد: در این سال ۲۲ پروژه با ۲۳ 
ترانســفورماتور به میزان ۲۲۲۲ مگاولت آمپر به ظرفیت 
شبکه با ارزش ســرمایه گذاری بیش از ۲۹ هزار میلیارد 

ریال اضافه شد.
وی بیان کرد: این مقدار ظرفیت اضافه شــده نسبت به 
هدف تعیین شــده ) ۱۲۳۵ مگاولت آمپر(، ۱۸۰ درصد 

محقق شده است.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه 
در سال ۱۴۰۱ بیش از ۱۲۶ کیلومتر مدار طی ۱۰ پروژه 
با ارزش ســرمایه گذاری بیش از ۳ هزار میلیارد ریال نیز 
وارد مدار شده، تصریح کرد: نسبت به هدف تعیین شده ) 
۱۰۸ کیلومتر مدار( تحقق ۱۱۷ درصدی را در این بخش 

شاهد هستیم.
دشــت بزرگ با بیان اینکه خروجی این پروژه ها پایداری 
شــبکه برق بوده اســت، اضافه کرد: از دیگــر اقدامات 
شاخص انجام شــده در ســال ۱۴۰۱  می توان به اتمام 
عملیات اجرایی ساختمان اداری شرکت برق منطقه ای 
 خوزستان و همچنین طراحی و خرید کابل ۱۳۲ کیلوولت 
دفنی ) کرکره ای ( با تکنولوژی جدید کاروگیت برای اولین 

بار در کشور اشاره کرد.
گفتنی است، شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 
انتقال برق در دو استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد 

را بر عهده دارد.

  بازدید اعضا هیات مدیره شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران از پروژه توسعه و تکمیل 

انبار نفت گرگان

مدیران ســتادی شــرکت ملی پخــش فرآورده هاتی 
 نفتی ایران از پروژه توســعه و تکمیل انبــار نفت گرگان 

بازدید کردند.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش روابط 
عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلســتان،در این بازدید با بررســی همه جانبه مسایل و 
مشکلات پیش رو، راهکارهای لازم برای تسریع در به اتمام 

رسیدن هر چه سریعتر پروژه اتخاذ شد.
برپایه این گزارش، در جلسه پایانی که در این زمینه با حضور 
همه دست اندرکاران در شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان برگزار شد مقرر شد مناقصه پروژه در 

اسرع وقت توسط منطقه  برگزار شود.
ایــن گــزارش می افزایــد هیــات اعزامــی از ســتاد 
 درروز دوم حضــور در منطقــه از انبــار نفــت گنبــد 
کاووس بازدید و با مسئولان ناحیه و کارکنان گفتگو و تبادل 

نظر پرداختند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، ابوالحسن عالی در تشریح این خبر اظهار کرد: شرکت آبفا استان بوشهر در آستانه فصل تابستان با هدف مقابله با تنش کم آبی و 
تقویت فشار آب تمام توان خود را در سطوح ستادی و عملیاتی پای کار آورده است.وی بیان کرد: در این راستا با هدف افزایش پایداری آب شرب در شهرستان دشتی ۷ حلقه چاه تجهیز شده است که از این تعداد 
سهم شهر خورموج سه حلقه و سهم شهرهای شنبه و کاکی نیز هر کدام ۲ حلقه چاه است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: استان بوشهر در تابستان امسال از حیث تامین آب شرب شرایط 
بسیار مطلوب  تری نسبت به سال های گذشته دارد که عمده دلیل آن نیز افزایش میزان نزولات آسمان و همچنین بهره برداری از چند آب  شیرین کن جدید در استان بوشهر است.عالی افزود: با همه این ظرفیت های 
بدست آمده همچنان نیاز مبرم به مصرف بهینه آب در بخش های مختلف احساس می شود.وی عنوان کرد: سرانه مصرف آب شرب در استان بوشهر بسیار بالا و حتی فراتر از متوسط کشوری است که با توجه به چنین 
وضعیتی باید همگان برای استانداردسازی این شاخص گام بردارند.عالی گفت: با وجود هزینه بسیار بالا برای تامین آب شرب استان بوشهر از طریق آب شیرین کن ها و استان های همجوار، همچنان بخش قابل توجهی 

از آب شرب استان در بخش های کشاورزی و دامپروری به مصرف می رسد که این رویه چالشی برای تامین آب شرب پایدار است و باید به برای اصلاح آن اهتمام جدی صورت گیرد.

در برابر جنگ ترکیبی دشمن از گزارش کیفی پیشرفت، مسائل استان و دغدغه های مردم و انتخابات پیش رو غافل نشویم

در سال ۱۴۰۱ بیش از ۲3 هزار شغل در استان ایجاد شد 

در بیســت و نهمین جلســه شورای اطلاع رسانی استان گلســتان بر ضرورت آگاهی 
بخشی کیفی، توجه به دغدغه های مردم و مسائل استان و انتخابات پیش رو تاکید شد.

  به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، بیست و نهمین 
جلسه شورای اطلاع رسانی استان گلستان با سه دستور جلسه،صبح  روز ۲۸ فروردین   با 
حضور فرهاد ســمیعی، مدیرکل دفترامور اجتماعی و فرهنگی استانداری گلستان و اعضا 

شورا برگزار شد.
در ابتدای جلسه، محمد رعیت مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان و دبیر شورا 
ضمن قرائت موضوعات جلسه، گزارشی از مصوبات جلسه پیشین شورا ارائه کرد و گفت:  
مقرر شــد هر فصل عملکرد اطلاع رســانی دستگاه های اجرایی رصد و مورد ارزیابی قرار 

گرفته  واز دستگاه های برتر قدردانی شود.
وی با اشاره به اینکه در سال جاری یکی از شاخصه های ارزیابی دستگاه های اجرایی 
در جشنواره شهید رجایی، مسئله اطلاع رسانی است،گفت: ضرورت دارد دستگاه ها و نهاد 
ها به این شاخصه توجه نشان دهند و نیز همه دستگاه ها شوراهای اطلاع رسانی خود را 

تشکیل دهند و برای کلیه فعالیت های خود پیوست فرهنگی و رسانه ای تعریف کنند.
در ادامه جلسه، نماینده کمیته اقتصادی شورای اطلاع رسانی استان گلستان، گزارشی از 
عملکرد این شورا و تدابیر اتخاذ و اجرا شده درخصوص نحوه ساماندهی و هوشمندسازی آرد 
و نان، توزیع میوه شب عید و وضعیت مرغ و تصمیم های این حوزه مطالبی را مطرح کرد.

ســپس هادی احمدی، مدیرکل دفتر امور سیاســی، انتخابات و تقســیمات کشوری 
اســتانداری گلستان و مسئول کمیته سیاسی شــورا با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی به 
موقع و آگاهانه،گفت: دشمن جنگ ترکیبی به راه انداخته و ما باید با بهره مندی از ظرفیت 
شورای اطلاع رسانی، روابط عمومی دستگاه های اجرایی و جریان رسانه ای در برابر این 

هجمه مقابله کنیم و مسائل را صحیح و کامل برای مردم تبیین کنیم.
وی سپس به برخی اقدامات و خدمات دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: روایت پیشرفت 
باید به نحو کامل اطلاع رسانی شود همچنین در آستانه انتخابات در سال جاری به سر می 

بریم و باید در این حوزه تدابیر و اقدامات رسانه ای تبیین خوبی صورت بگیرد.
احمدی  ادامه داد: استان گلستان همواره جزء استان های پر مشارکت در انتخابات بوده 
است و در این راستا به دنبال برپایی رویدادی فرهنگی و رسانه ای با تاسی از سخنان رهبر 
معظم انقلاب درباره انتخابات هستیم تا بار دیگر همبستگی مردم گلستان را نشان دهیم.

سپس نماینده مدیریت بحران در جلسه ضمن ارائه گزارشی از وضعیت اقلیمی استان 
و تغییرات اقلیم ها در جهان،گفت: با تغییر اقلیم ها روبه رو هستیم و باید سبک زندگی 

خود را اصلاح کنیم و برای این مهم اصلاح الگوهای مصرف را در حوزه آب و منابع طبیعی 
را باید جدی بگیریم.

در ادامه اعضا درباره دستور دوم جلسه  وموضوع اولویت های دستگاه های اجرایی در 
خصوص بند چ در ســال جاری مواردی را مطرح کردند و مقرر شد ضمن در نظر گرفتن 
اولولیت های احصا و مصوب شده توسط شورای اطلاع رسانی استان، دستگاه های اجرایی 

اولویت های خود را متناسب با شرایط استان اعلام کنند.
همچنین در این جلسه ضمن ارائه پیشنهادهایی برای بهبود وضعیت اطلاع رسانی در 
استان، درباره ضرورت به روز بودن سایت های دستگاه های اجرایی و بهره مندی از ظرفیت 
متخصصان و خانه مطبوعات برای دانش افزایی و اطلاع رسانی موثر، کیفی سازی محتواهای 
تولیدی، مخاطب محور شــدن اخبار و رویدادها به جای مدیر محور بودن ،ضعف نیروی 
متخصص،آموزش به روابط عمومی ها مطالبی مطرح و مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

در بخش پایانی جلسه، حضور فرهاد سمیعی، مدیرکل دفترامور اجتماعی و فرهنگی 
اســتانداری گلستان ضمن قدردانی از حضور پرشور مردم استان در راهپیمایی روز قدس 
و قبولی طاعات و عبادات در ماه رمضان، بر ضرورت تبیین صحیح و کامل و روشــنگری 
بحث مولد ســازی و مسائلی چون  عفاف و حجاب و مسائل اقتصادی و گزارش پیشرفت 

برای افکار عمومی تاکید کرد.
وی همچنین با اشاره به رویدادهای پیش رو استان، بر ضرورت احصا و مدنظر گرفتن 
اولویت های اســتان نیز تاکید نمود و گفت: بیشــتر در رسانه ها شاهد حضور  و گزارش 
مدیران هستیم تا تولید محتوای کاربردی برای مردم  و ضرورت دارد این حوزه بازنگری 
صورت بگیرد و با توجه به شــاخص های ارزیابی جشنواره شهید رجایی، در حوزه اطلاع 

رسانی و آگاهی بخشی در سال جاری موثر تر اقدام نماییم.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد گفت : بنا بر اعلام سامانه رصد اشتغال، 
بیش از ۲۳ هزار شغل در استان ایجاد شد که بیشترین سهم آن مربوط به صنعت، معدن 

و تجارت استان با بیش از ۹ هزار و ۸۳۶ فرصت شغلی بوده است.
»محمدرضا فلاحتی« در نشست مطبوعاتی که به مناسبت هفته کار و کارگر)۵ لغایت 
۱۱ اردیبهشت( و با حضور معاونان خود در محل سالن شهید دهقان این ادار کل برگزار 
شد به تشریح در مورد برنامه های هفته کار و کارگر در استان پرداخت و با اشاره به افتتاح 
طرح های تسهیلات تبصره ۱۶ و مشاغل خانواده و افتتاح شتابدهنده ها و کافه کارآفرینی ها 
و کاریابی ها و مراکز مشاوره ؛ دیدار و تجلیل از خانواده های کارگری، برگزاری همایش طرح 
ســامان خانواده با حضور خانواده کار و تولید در شــهرهای یزد و میبد، راه اندازی کاروان 

ورزش و نشاط و همایش دوچرخه سواری، را از دیگر برنامه های این هفته اعلام کرد.  
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان یزد برگزاری جشــنواره پرواز بادبادکها با 
همکاری سازمان فرهنگی هنری شهرداری، برگزاری یادواره شهدای کارگر در تفت، برپایی 
میز ارتباطات مردمی در حاشیه نماز جمعه در سراسر استان، برگزاری جشن کارگری در 
شهرســتان های اســتان، تجلیل از کارگران و کارفرمایان نمونه، افتتاح ۲۰ خانه بهداشت 
کارگری در واحدهای تولیدی استان و راه اندازی ۲۰ قرارگاه امیدآفرینی و جهاد تبیین، را 

از جمله برنامه های اجرایی هفته مذکور بیان کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به عملکرد این اداره کل در سال ۱۴۰۱ پرداخت 
و تصریح داشــت : ســال گذشته با توجه به شعار دولت مردمی در زمینه اشتغال و میزان 

تعهد ؛ ایجاد ۱۸ هزار و ۹۰۱ شغل برای استان ایجاد شده است .
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان از دیگر اقدامات صورت گرفته در استان طی 
سال گذشته به برگزاری جشنواره تعاونی های برتر، برگزاری جشنواره امتنان از کارگران، 

برگزاری جشنواره کارآفرینان برتر، برگزاری همایش کارفرمایان استانی، برگزاری مسابقات 
قرآن کریم ویژه جامعه کار و تولید و میزبانی مسابقات بسکتبال سه نفره و قویترین کارگران 
کشور در استان را نام برد.فلاحتی از جمله طرح های عمرانی مورد بهره برداری حوزه کارگری 
استان را  افتتاح مجموعه ورزش کارگری ابرکوه و استخر سرپوشیده اردکان که بعضاً بیش 

از ۱۰ سال از آغاز عملیات اجرایی آنها گذشته بود، بیان کرد.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با بیان اینکه در سال گذشته به جهت اصلاح 
ساختار سازمانی با توجه به نیاز این اداره کل و حجم ۶۰ تا ۷۰ درصد فعالیت ها در اداره 
شهرســتان یزد و با اشاره به اینکه امسال در راستای اصلاح ساختار، ارتقا هیات های حل 
اختلاف و ایجاد یک مرکز مشــاوره در اداره کل را دنبال خواهیم کرد بیان کرد: با توجه 
به افزایش ۵۷ درصدی حقوق کارگران در ابتدای سال گذشته، خوشبختانه در شرکتهای 

بزرگ تعدیل نیرو و شــکایتی نداشتیم ولی جنس دادخواست های شکایات ادارات کار از 
نوع صنفی و خدماتی بوده که عمدتاً به دلیل عدم آگاهی و شناخت نسبت به قوانین بوده 

و لزوم آموزش در این حوزه را نشان می دهد. 
فلاحتی افزود : سال گذشته تعداد ورودی پرونده ها، پنج هزار و ۳۳۲ دادخواست بوده 

که ۶۰ درصد آن مربوط به مرکز استان بوده است.
این مقام مسئول تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار مرتبط با این اداره کل را مطرح 
و با بیان تخصیص ۸۵ میلیارد تومان جهت پرداخت تســهیلات به مشاغل خانگی استان 
گفت: تاکنون بیش از ۸۵ درصد این تســهیلات توســط بانک های عامل پرداخت شده و 

پرداخت مابقی این تسهیلات نیز در سال جدید پیگیری خواهد شد .
وی گفت: در حال حاضر دو هزار و ۷۸۰ نفر در استان از بیمه بیکاری استفاده می کنند 
که شــاهد روند کاهشی نسبت به قبل هستیم که یکی از علل آن اشتغال مجدد مقرری 

بگیران در واحدهای تولیدی نیازمند کارگر است.  
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان با اشــاره به صدور چهار هزار و ۷۲۴ رای 
توسط هیات تشخیص و صدور ۷۱۵ رای توسط هیات های حل اختلاف خاطرنشان کرد: 
برای اتقان آراء حوزه کار و کارگری اهتمام ویژه ای به آموزش نمایندگان کارگران و هیات های 
حل اختلاف این بخش داشته ایم.فلاحتی عمده چالش حوزه کارگری استان را نبود تناسب 
بین حقوق کارگران با تورم و گرانی در جامعه و نیز مسکن ذکر کرد و گفت: البته این عدم 
تناسب مبتلا به تمام کشور و بخشهاست ولی در موضوع مسکن کارگری برطبق مصوبه 
شورای مسکن، این موضوع در قالب نهضت ملی مسکن به اتاق تعاون واگذار شده که در 
این رابطه برای ساخت دو هزار و ۵۰۰ واحد مسکن ۷۳ هکتار از زمین های روستای شحنه 

از سوی راه و شهرسازی استان به این امر اختصاص یافته است.

در بیست و نهمین جلسه شورای اطلاع رسانی گلستان تاکید شد؛
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652 واحد صنعتی در 
استان بوشهر گاز دار شده 
است

»مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر گفت: 99 درصد گاز توزیع شده در استان را صنایع، نیروگاه ها و پتروشیمی ها مصرف می کنند و در حال حاضر بالغ بر 652 واحد صنعتی دراستان گاز 
دار شده است.«

 به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان بوشهر علی اکبر فقیه مدیرعامل شرکت گاز استان افزود: در سال مهار تورم و رشد تولید  با پشتیبانی و موانع زدایی و البته کار و تلاش مستمر و 
نظام مند به دنبال ایجاد شرایط بهینه و مناسب در راستای حمایت از تولید و سرمایه گذاری هستیم و در همین خصوص با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری ، امسال همچون سال های 

گذشته گازرسانی به صنایع اولویت مهم شرکت گاز استان خواهد بود و همه تلاش خود را بر این حوزه متمرکز خواهیم کرد تا در سال جاری دیگر صنایع استان نیز از نعمت گاز برخوردار شوند.
 وی در ادامه بیان داشت: گازرسانی به صنایع افزون بر اینکه ارزش افزوده خوبی برای استان دارد از طریق جایگزینی سوخت گاز طبیعی با سایر سوخت های فسیلی آلودگی کمتری در مقایسه 

با فرآورده های نفتی به دنبال داشته و مصرف آن نیز مقرون به صرفه تر می باشد .

  دیدار استاندار با رئیس صندوق توسعه ملی
استاندار کهگیلویه وبویراحمد با »مهدی غضنفری« رئیس 

هیات عامل صندوق توسعه ملی دیدار کرد.
 سید علی احمدزاده با دکتر »مهدی غضنفری« رئیس 
هیات عامل صندوق توســعه ملی دیدار کرد و خواهان 

تقویت منابع مالی این استان شد.
استاندار با بیان آخرین وضعیت منابع مالی و حوزه سرمایه 
گذاری در این استان وعقب ماندگی های گذشته در این 
حوزه و عدم مشارکت هلدینگ های بزرگ سرمایه گذاری، 
رویکرد حمایتی دولت با بهره گیری از ظرفیت های استان 

را ضروری دانست.
استاندار کهگیلویه وبویراحمد خواهان حمایت از سرمایه 
گذاری کلان در این حوزه شد و گفت: کهگیلویه وبویراحمد 
با توجه به برخــورداری از ظرفیت های مختلف نیازمند 

سرمایه گذاری کلان در این حوزه و تقویت آن می باشد.
 احمدزاده خواهان مشارکت سرمایه گذاری در استان شد و 
اظهار داشت: کهگیلویه وبویراحمد به سرمایه گذاری میان 

مدت و بلند مدت نیازمند است.
وی تصریح کرد: این اســتان آمادگی هرگونه ســرمایه 
گذاری را دارد و انتظار داریم که صندوق توسعه ملی در این 

خصوص استان را یاری نماید.
استاندار کهگیلویه وبویراحمد با اشاره به ذخایر نفت و گاز 
در این اســتان و تولید 25 درصد از نفت کشور، خواهان 

سرمایه گذاری بیشتر در این بخش شد.
»مهدی غضنفری« رئیس هیات عامل صندوق توســعه 
ملی هم در رابطه با درخواست مطرح شده از سوی استاندار 
کهگیلویه وبویراحمد ضمن قول مساعد دستورات مقتضی 

را صادر کرد.
غضنفری برای تامین منابع مالی ۳۰ تا 5۰ درصد تسهیلات 
لازم برای پروژه های سرمایه گذاری در این استان اعلام 

آمادگی کرد.

   ایران به صادرکننده انرژی مجازی تبدیل شده 
است

 عضو کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی ایران را 
یکی از صادر کنندگان انرژی مجازی عنوان کرد و گفت: 
یکی از راه های فرار از تله صادرات انرژی مجازی این است 
که اعطای سوخت ارزان و یارانه ای به صنایع را منوط به 
توســعه زنجیره ارزش آنها کنیم.هادی بیگی نژاد گفت: 
وقتی ماده ای مانند متانول یا یک ماده معدنی را تولید و آن 
را به فروش می رسانیم، اعلام می شود که فروش این کالا 
ارزش افزوده زیادی داشته است، اما وقتی این محصول را 
با آب، برق و گاز ارزان تولید کنیم به این موضوع صادرات 
انرژی مجازی گفته می شود.وی افزود: این در حالیست که 
در سایر کشورها به این صورت تولید انرژی ندارند و در واقع 

ما در حال صادرات انرژی مجازی هستیم.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی افزود: در 
بودجه ۱۴۰2 درآمدها از معادن ۴۰ هزار میلیارد تومان در 
نظر گرفته شده و برآورد مجموعه صنعت و معدن، کسب 
۳۰ تا ۳2 هزار میلیارد درآمد است. در حالی که فقط یک و 
نیم میلیارد لیتر گازوئیل به این بخش می دهیم که قیمت 

آن 5۰ هزار میلیارد تومان می شود.
وی افزود: یعنی 5۰ هــزار میلیارد تومان بــه آنها یارانه 
گازوئیل می دهیم و از آنها ۴۰ هزار میلیارد تومان درآمد 

کسب می کنیم که این موضوع اصلاً منطق ندارد.
نماینده مردم ملایر در مجلس یادآور شد: در کمیسیون 
تلفیق بودجه ۱۴۰2 مصوب شد که گازوئیل با نصف قیمت 
صادراتی به صنایع و پتروشیمی ها اعطا شود تا نسبت به 
توسعه این صنایع اقدام کنند و ماشین آلات نوسازی شود. 
ولی در صحن مجلس به دلیل اعلام نگرانی از گرانی، این 

موضوع تصویب نشد که این کار بی منطق است.
وی یادآور شد: در دنیا وقتی معادن با گاز و برق یارانه ای 
اداره می شوند آنها چگونه این کار را انجام می دهند؟ ما هم 

باید به همان صورت اقدام کنیم.
وی تخصیص انرژی یارانه ای به صنایع را ســبب تولید و 
صادرات محصولات با ارزش افــزوده پایین عنوان کرد و 
گفت: نتیجه این رویه به صادرات انرژی مجازی از کشور 
می انجامد و ناترازی اقتصادی در کشور را به همراه خواهد 
آورد.بیگی نژاد با ذکــر مثالی توضیــح داد: وقتی برای 
تولید هر کیلووات برق 5۰۰ تومان هزینه کنیم ولی آن 
را به قیمت ۳۰۰ تومان در اختیار صنایع قرار دهیم، مابه 
التفاوت آن را باید دولت پرداخت کند. دولت هم این مبلغ 
را پرداخت نمی کند و بدهی دولت به صنایع به یکباره بالا 
می رود.عضو کمیسیون انرژی مجلس توضیح داد: وقتی 
شرایط بهینه نباشد هیچ کسی علاقه مند نیست که در 
حوزه برق سرمایه گذاری کند. چرا که هر سال برای کمبود 
برق دستور خاموشی  می دهیم که سبب عدم علاقه مندی 

برای سرمایه گذاری در حوزه برق می شود.
این نماینده مجلس یازدهم با بیان اینکه مجموعه صنعت 
نفت کشور بدهی های بالایی به بانک ها دارد که توانایی 
پرداخت آن را هم ندارد، گفت: این ها ناترازی هایی است که 
پیامدهای جبران ناپذیری را برای کشور دارد و همه آنها هم 

به نام تولید درصدد کمک به کشور هستند.
وی در ادامه بیان کرد: صنایع ما هم انرژی را ارزان می گیرند 
و هم به قیمت دلار بازار آزاد محصولات خود را به فروش 
می رسانند. در کمیسیون تلفیق تلاش کردیم این مشکل 
را برطرف کنیم که موفق شدیم در برخی زمینه ها گام های 
موثری برداریم و در سایر زمینه ها نیز در برنامه هفتم توسعه 

تلاش خواهد شد که این مشکلات برطرف شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس توضیح داد: یکی از راه های 
فرار از تله صادرات انرژی مجازی این اســت که اعطای 
سوخت ارزان و یارانه ای به صنایع را منوط به توسعه زنجیره 
ارزش آنها کنیم.وی معتقد است که نباید یارانه انرژی به 
صنایعی داده شود که بنای توسعه زنجیره ارزش ندارند زیرا 
هر صنعتی که در راستای توسعه زنجیره ارزش خود کار 
کند، سود بیشتری نصیب خودش خواهد شد.این نماینده 
مجلس افزود: وقتی کالای با کیفیت با سود بیشتری تولید 
کند ارزش افزوده آن به جیب خودش خواهد رفت. باید 
یارانه را به آخر زنجیره جامعه هدف و مصرف کننده نه به 

ابتدای زنجیره، پرداخت کنیم.

قانون تضمین خرید از دانش بنیان ها
 حلقه مفقوده تولید بار اول

مجتبی مراد حاصلی     |     تحریم ها تبدیل به تهدیدی جدی برای صنایع شده است؛ در چنین شرایطی تنها از طریق تولید بار اول اقلام استراتژیک  
و توسعه زنجیره ارزش محصولات می توان با آنها مقابله  کرد. هر چند مصوبه شورای عالی امنیت ملی خریدکالاهای فناورانه بار اول را تضمین 

کرده اما موفقیت این طرح، در گرو تبدیل شدن آن به قانون است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388

 یکی از رسالت های این 
نهاد، قبول ریسک استفاده 

از محصولات شرکت های 
دانش  بنیان داخلی است 
و معاونت علمی بر اساس 

مأموریت های اصلی خود، 
به طور کامل از مدیران 

جسور و دلسوز حمایت 
می کند و امسال با وجود 

تمام محدودیت ها امکان 
عقد قرارداد تولید بار اول 
به میزان ۹۰ میلیون دلار 
برای شرکت های دانش 
بنیان فراهم شده است.

واردات نفت ایران توسط ۳ عضو اتحادیه اروپاآب شرب شهر خرم آباد دچار کدورت شده استقاچاق روزانه ۱۰ میلیون لیتر گازوئیل از کشور

افزایش 6 درصدی تولید گاز مجتمع پارس جنوبی در سالی که گذشت 

 مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به اختلاف 
قیمت فرآورده های نفتی در ایران و کشــورهای همسایه گفت: این اختلاف قیمت باعث 
جذابیت قاچاق شده تا آنجا که روزانه تا ۱۰ میلیون لیتر گازوئیل از کشور قاچاق می شود.

 ایران یکی از بزرگترین دارنده ذخایر نفت و گاز در جهان است. از سوی دیگر کشورمان 
یکی از بزرگترین ظرفیت های پالایشی در این حوزه نیز به شمار می رود و در حال حاضر 
با وجود ۱۰ پالایشگاه نفت و میعانات گازی، روزانه بیش از 2.2 میلیون بشکه نفت خام 

و میعانات را پالایش کرده و به فرآورده های باارزش تری تبدیل می کند.
این ۱۰ پالایشــگاه روزانه حدود ۱۱۰ میلیون لیتر گازوئیل تولید می کنند و آنگونه 
که مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفته، ظرفیت تولید 
بنزین را نیز به ۱۱5 میلیون لیتر در روز رسانده اند.جلیل سالاری با تاکید این نکته ادامه 
داد که تنها توجه به افزایش کمی تولید فرآورده های نفتی مهم نبوده و در دولت سیزدهم 
تلاش شــده تا از نظر کیفی نیز شرایط تولید فرآورده های نفتی بهتر شود.در این راستا، 
تکلیفی برای برخی شرکت های پالایشی ایجاد شد تا ۳۰ درصد از سود پالایشی خود را 

برای پروژه های کیفی سازی فرآورده ها وارد کنند.

مدیرکل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو با اشــاره به پیشــرفت 
عملیات اصلاح لوله گذاری در خرم آباد برای رفع کدورت آب شــرب گفت: پرســنل آب 
و فاضلاب لرســتان در حال برقراری اتصال آب چاه و تصفیه خانه برای تامین آب شرب 

هموطنان در این ناحیه هستند .
به گزارش از وزارت نیرو، »سید اعتضاد مقیمی« افزود: بارندگی های اخیر در لرستان 
موجب کدورت آب چشــمه ها و مشــکلاتی در تامین آب شرب مردم خرم آباد شد که با 
پیگیری های صورت گرفته فرآیند بهبود آب شــرب شهروندان این منطقه تا پایان وقت 
امروز برطرف می شود.وی با بیان اینکه آب شرب 2۰ درصد شهر خرم آباد دچار کدورت 
شــده، ادامه داد: با اقدام های صورت گرفته به منظور اصلاح لوله گذاری برای انتقال آب 
از چاه و تصفیه خانه، این مشــکل به زودی رفع می شود.مدیرکل دفتر مدیریت بحران و 
پدافند غیرعامل وزارت نیرو گفت: آب شــرب مردم این منطقه از طریق چشــمه تامین 
می شد که به دلایل مختلف دچار کدورت شده و بر همین اساس همکاران ما اتصال آب 
چشــمه را قطع کرده و در حال لوله گذاری برای اتصال آب چاه و تصفیه خانه به منظور 

تامین آب شرب هموطنان در این منطقه هستند.

 مرکز آمار اروپا از واردات نفت ایران توسط سه عضو اتحادیه اروپا در سال 2۰22 خبر 
داد و بلغارستان را جدیدترین مشتری نفت ایران در این اتحادیه معرفی کرد.

 اطلاعات منتشر شده از سوی مرکز آمار اروپا )یورو استات( نشان می دهد اتحادیه 
اروپا در سال میلادی گذشته ۴۱۸۱ تن نفت خام یا فرآورده نفتی از ایران وارد کرده است.

میزان واردات نفت اتحادیه اروپا از ایران هرچند رقم قابل توجهی نیست اما حاکی از 
تمایل پالایشگاه های اروپایی برای نادیده گرفتن تحریم های آمریکا علیه ایران است و 
درج این ارقام در آمار رســمی واردات نفت اروپا نشان دهنده تمایل مراجع رسمی اروپا 
برای فاصله گرفتن از تحریم ها و یا حداقل نشان دادن اعتراض خود به سیاست تحریم 

آمریکا علیه ایران است.
بر اســاس این گزارش ســه عضو اتحادیه اروپا در سال گذشته میلادی از ایران نفت 
خام یا فرآورده نفتی وارد کرده اند. این کشورها عبارتند از رومانی، لهستان و بلغارستان.

رومانی در سال 2۰22 در مجموع ۴ هزار تن نفت خام یا فرآورده نفتی از ایران وارد 
کرده است. بلغارستان ۱6۸ تن و لهستان نیز ۱۳ تن نفت خام یا فرآورده نفتی از ایران 

در این سال وارد کرده اند.

معاون مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی با بیان اینکه تأمین گاز مورد نیاز کشور در 
زمســتان سرد پارسال از نقاط قوت عملکرد سالانه دولت سیزدهم است، گفت: تولید گاز 
طبیعی این مجتمع در زمســتان پارسال ۱۷.2 میلیارد مترمکعب بود که نسبت به مدت 

مشابه سال پیش از آن افزایش 6 درصدی نشان می دهد. 
به گزارش شانا به نقل از شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، حسین شمشیری در مراسم 
تجلیل از سرآمدان تولید مجتمع گاز پارس جنوبی اظهار کرد: ۷۰ تا ۸۰ درصد نیاز کشور 
به گاز در این مدت در مجتمع گاز پارس جنوبی تولید شده است و قابلیت اطمینان تولید 
گاز در مخازن مجتمع گاز پارس جنوبی در سال ۱۴۰۱ با رشد 2 درصدی نسبت به سال 

پیش از آن، به ۱۰۰ درصد رسید. 
وی با بیان اینکه در این سال تعهد مجتمع با 2.۷ درصد رشد نسبت به ۱۴۰۰، تحقق 
99.9 درصدی یافت، با اشاره به کاهش زمان تعمیرات اساسی پالایشگاه های سیزده گانه 
مجتمع گاز پارس جنوبی در سال ۱۴۰۱ اعلام کرد: این زمان برای برداشت گاز از میدان 
مشترک پارس جنوبی ۱۷ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ کاهش یافت که حاصل این کاهش 

چهار روزه، تولید 5۷۰ مترمکعب گاز بیشتر بود.
معاون مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی یادآور شــد: در حالی که تعمیرات اساسی 

این مجتمع سال ۱۴۰۰ مدت 2۳ روز طول کشید، این فرآیند در ۱۴۰۱ در ۱9 روز انجام 
شد. افزون بر این، صادرات گاز مایع زمستان ۱۴۰۱ مجتمع گاز پارس جنوبی حدود ۴۰ 

درصد نسبت به مدت مشابه پیش از آن افزایش یافت. 
شمشــیری با بیان اینکه همه این دستاوردها در سایه همکاری این مجتمع، استان و 
مردم با محور منطقه ویژه پارس حاصل شده است، اظهار کرد: شاهد شکل گیری همکاری 

سازنده میان همه بخش های اثرگذار در این حوزه هستیم. 
وی همچنین از آغاز تعمیرات اساسی پالایشگاه مجتمع گاز جنوبی با پالایشگاه یازدهم 
خبر داد و گفت: با تغییر رویکرد وزارت نفت، امسال تلاش می کنیم به دلیل نیاز گاز کشور 
و ضرورت برداشــت از میدان مشــترک همزمان با فعالیت پالایشگاه بدون اینکه از سکو 
کاهش تولید رخ دهد، تعمیرات جاری و اساسی مورد نیاز را عملی کنیم و اگر امسال این 

رویکرد به خوبی عملیاتی شود، برای سال آینده اهداف بالاتری برنامه ریزی خواهد شد.
در انتهای این مراســم با اهدای لوح تقدیر به امضای وزیر نفت از مدیران، کارکنان و 

کارگران سرآمد تولید در پارس جنوبی تجلیل شد.

 شهریور سال ۱۳9۸ بود که به منظور مقابله با تحریم های 
محصولات فناورانه، کارگروهی تحت عنوان کارگروه تولید بار 
اول با عضویت نمایندگان معاونت علمی و فناوری ریاســت 

جمهوری و وزارت صنعت، معدن و تجارت شکل گرفت.
در صورت تأیید کارگروه فوق الذکر، برای عقد قرارداد با 
شرکت های دانش بنیان به منظور تولید بار اول اقلام فناورانه 
تحریمــی و راهبردی، الزامی به برگزاری مناقصه نیســت و 
معاملــه مورد نظر بدون انجام تشــریفات قانونی و مقررات 
برگزاری مناقصات قابل انجام اســت. سقف هر قرارداد برای 
حوزه انرژی 5 هزار میلیارد ریال و برای سایر حوزه ها 25۰۰ 

میلیارد ریال برآورد شده است.
همچنین با درخواســت انعقاد قرارداد تولید بار اول، لازم 
اســت نامه تقاضا از ســوی بالاترین مقام دســتگاه اجرایی 
)مدیران عامل یا رؤسای هیات مدیره شرکت ها و همچنین 
رؤسای موسسات و سازمان هایی که طرف قرارداد با شرکت 
دانش بنیان هستند( به دبیرخانه تولید بار اول معاونت علمی 

و فناوری ریاست جمهوری ارسال شود.
تا قبل از سال ۱۳9۷، دستگاه های دولتی بر اساس قانون 
مناقصات به سختی می توانستند کالاهای فناورانه مورد نیاز 
خود را بومی سازی کنند و برای رفع نیاز خود اقدام به برگزاری 

مناقصه و واردات محصولات فناورانه می کردند.
از طرفی اگر شــرکت های دانش بنیان در این مناقصات 

شــرکت کنند، به دلیل اینکه هنوز محصولــی را به تولید 
نرســانده اند، رد می شدند؛ اما این مصوبه در معاونت علمی، 
امکان بومی ســازی ساده تر این محصولات را فراهم می کند 
و روند واردات این محصولات را تغییر می دهد به طوری که 
محصولات ایرانی دانش بنیان جایگزین محصولات وارداتی 

می شود.
بدین واســطه نیاز دستگاه های اجرایی به جای واردات با 
هزینه های بالا، توسط شرکت های دانش بنیان با توانایی بالا 
رفع می شــود و شرکت هایی که برای بار اول اقدام به تولید 
یک محصول فناورانه می کنند زیر چتر مصوبه معاونت علمی 
قرار گرفته و مشــمول حمایت های مالی صندوق نوآوری و 

شکوفایی نیز خواهند شد.
برنامــه تولید بار اول کالاهای فناورانه در ادامه و در قالب 
ماده ۱۰ قانون جهش تولید دانش بنیان در ســال ۱۴۰۱ به 
تصویب مجلس و شورای نگهبان رسید و آیین نامه اجرایی آن 
نیز در نخستین جلسه شورای راهبری فناوری ها و تولیدات 
دانش بنیان به ریاست آیت الله رئیسی رییس دولت سیزدهم 

در تیرماه ۱۴۰۱ به تصویب رسید و ابلاغ شد.
به هرحال بومی سازی تولید بار اول محصولات دانش بنیان 
نیز زیرنظر معاونت علمی انجام می شــود و بر همین اساس 
به گفته حســین عابدی از پژوهشگران حوزه معاونت علمی 
ریاست جمهوری تاکنون ۱۳۰ محصول با حمایت های این 

معاونت بومی سازی و وارد بازار مصرف صنایع شده اند.

  امکان عقد قرارداد تولید بار اول ۹۰ میلیون دلاری برای دانش بنیان ها
2۳ اسفندماه سال ۱۴۰۱ بود که حمید ذوالفقاری معاون اقتصاد دانش  بنیان معاونت علمی نیز در 
مراسم امضای توافق نامه مشترک چهارجانبه در زمینه تحول دیجیتال در پتروشیمی جم میان »معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری«، »شرکت پتروشیمی جم«، »دانشگاه صنعتی 
شریف« و »زیست بوم نوآوری تاو« در راستای همکاری مشترک و استفاده از ظرفیت شرکت های دانش  
بنیان و ظرفیت علمی اساتید و دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف، اعلام کرد که با وجود تمام محدودیت ها 
امکان عقد قرارداد تولید بار اول به میزان 9۰ میلیون دلار برای شرکت های دانش بنیان فراهم شده است.

وی با اشاره به نقش معاونت در رشد و بالندگی شرکت های دانش  بنیان گفت: یکی از رسالت های 
این نهاد، قبول ریسک استفاده از محصولات شرکت های دانش  بنیان داخلی است و معاونت علمی بر 
اســاس مأموریت های اصلی خود، به طور کامل از مدیران جســور و دلسوز حمایت می کند و امسال با 
وجود تمام محدودیت ها امکان عقد قرارداد تولید بار اول به میزان 9۰ میلیون دلار برای شــرکت های 

دانش بنیان فراهم شده است.

  ساخت اقلام راهبردی و استراتژیک بخشی از تحریم ها را خنثی کرده است
مسعود زردویان مشاور مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در امور تولید در گفت و گو با خبرنگارگروه 
علم و آموزش ایرنا با بیان اینکه، برای تولید بعضی از اقلام استراتژیک به اقدامات و تکنولوژی بیشتری 
نیاز اســت تصریح کرد: خوشبختانه با همین وضعیت برخی اقلام راهبردی و استراتژیک تولید شده  و 

توانسته اند برخی تحریم ها را خنثی کنند.
وی با اشاره به اینکه، یکی از موضوعات جدی که ما پیگیر آن هستیم، حمایت از کالاهای ساخت 
داخل در حوزه نفت  و گاز و مقابله هدفمند با تحریم های اعمالی غرب است، افزود: خوشبختانه در یک 

سال اخیر اقدامات بسیار مهمی در این حوزه صورت گرفته است.
مشاور مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران بااشاره به اینکه، در حوزه تولید اقلام راهبردی یکی از بحث های 
اصلی ما ضمانت تولید است، افزود: یعنی ما در گام نخست مطمئن می شویم که تولید ما برقرار است و 
کالایی را تولید کرده ایم. گام بعدی که با تولید آن کالا در کشور رخ می دهد این است که تکنولوژی و 

توانمندی وارد کشور می شود که این می تواند یک اتفاق بسیار مهم را برای کشور رقم بزند.
زردویان تاکید کرد: ما قطعاً به دنبال تولیدات داخلی در انتظار صرفه های اقتصادی نیز هستیم اما 
طبیعی است که در گام اول صورت نگیرد ولی می توانیم با تجاری شدن و افزایش تولید صادرات را نیز 

در دستور کار قرار دهیم.
وی به تجربه اعتماد به توان داخلی و شرکت های دانش بنیان در بخش های مختلف صنعت نفت و 
گاز اشاره کرد و یادآور شد: ما در موارد گوناگونی از شرکت های دانش بنیان کمک گرفتیم و توانستیم 

از آن ها در مسیر تولید استفاده کنیم و بهره لازم را ببریم.
زردویان گفت: در واقع توانستیم در پالایشگاه پارس جنوبی با کاهش عدم موارد تولید و ناپایداری 
موجب افزایش تولید شویم. ما ۱6 قلم کالای تولید بار اول در پارس جنوبی مورد استفاده قرار دادیم و 
۱6 قرارداد دیگر در این حوزه را در دستور کار قرار داده ایم. همچنین توانستیم کاتالیست های ایرانی و 

مولکولارسیو به صنایع پتروشیمی روسیه صادر کنیم.
وی معتقد است که تولید بار اول اقلام راهبردی لزوماً نه صددرصد اما یکی از پیش نیازهای دانش 
بنیان  شــدن صنایع بزرگ اســت چرا که هم نیاز آنی و هم آتی را برطرف می کند و صنایع را در مسیر 

دانش بنیان شدن قرار می دهد و به آن ها کمک می کند.
زردویان در خصوص پیشنهاد ساخت بار اول تجهیزات با بیان اینکه، موضوع ساخت بار اول از شرکت 
ملــی گاز بود گفت: در واقع ما به عنوان یک متقاضی جدی در جلســه ای را این موضوع را با معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری مطرح و اعلام کردیم که شرکت های دانش بنیان را بسیج تا بتوانند 

نیازهای ما را تأمین کنند.
مشاور مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران ادامه داد: این یک درخواستی بود که از جانب متقاضی تأمین 
صورت گرفت. شاه بیت موفق این کار این بود که تضمین خرید را در ابتدای این کار داشتند که در نهایت 
پیگیری هایمان به مصوبه شورای عالی امنیت ملی رسید. اگر این نبود کار ما به سرانجام نمی رسید. ما 
همچنان متقاضی هستیم و درخواست داریم این مصوبه به قانون تبدیل شود تا شرکت ها بتوانند به 

راحتی از این قانون بهره مند شوند.
وی در پاسخ به این سوال که »با توجه به تصویب تولید بار اول در قانون جهش تولید دانش بنیان 
و تداوم واردات تجهیزات راهبردی در دیگر صنایع؛ شما برای دیگر دستگاه ها و وزارت خانه ها در زمینه 
تولیدبار تجهیزات راهبردی زنجیره ارزش خود چه پیشنهادی دارید« نیز اظهار کرد: در معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری پیرامون این موضوع که چگونه می توانیم از این الگوی موفق شرکت ملی گاز 

در سایر شرکت ها استفاده کنیم، صحبت شد.

معاون مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی خبرداد: 
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مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشهر گفت: ۲هزار و ۷۰۰ هکتار از زمین های دولتی این استان در راستای تامین زمین مناسب برای سرعت بخشی در روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
الحاق شد. به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی در بوشهر سید محمود دستغیبی افزود: این زمین ها در شهرهای بوشهر، سعدآباد، دیلم و کنگان الحاق شده است.

وی بیان کرد: بیشترین وسعت زمین های الحاقی به مساحت ۲هزار و ۴۶۷ هکتار در شهر بوشهر است که از این میزان ۷۶۷ هکتار برای کاربری های غیرمسکونی و یک هزار و ۷۰۰ هکتار نیز 
به بخش مسکن و کاربری های مرتبط اختصاص داده شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشهر ادامه داد: تا سال گذشته کل الحاقات انجام شده در این استان ۴۷۰ هکتار بود این درحالی است که الحاق انجام شده در سال جاری ۵ تا ۶ برابر سال های 
گذشته است.

دستغیبی گفت: الحاق  این میزان زمین آغازی برای اجرای پروژه های بعدی در استان بوشهر است.

۲ هزار و ۷۰۰ هکتار از اراضی 
دولتی استان بوشهر به طرح 

نهضت ملی مسکن الحاق شد 

بهسازی و توسعه اماکن 
گردشگری، میراثی و 

تاریخی، ایجاد مجموعه 
های تفریحی من جمله باغ 

پرندگان ،شهربازی و جاذبه 
های از این دست می تواند 

در جذب و گردشگران 
داخلی و خارجی و اقامت 

آنها موثر باشد تا با این رویه 
بتوان از صنعت گردشگری 

برای توسعه پایدار این 
منطقه بهره برد.

شهر گل و گلاب میمند
 پر از ظرفیت تهی از امکانات

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    میمند، شهری با جاذبه های طبیعی بسیار است که در زمینه تولید عرقیات حرف های زیادی برای 
گفتن دارد اما طی سالیان گذشته این ظرفیت مغفول مانده و اکنون جای بسیاری از زیرساخت های لازم و ضروری یک 

شهر گردشگرپذیر در میمند خالی است.

فصل بهار در جای جای میمند کشتزارهای گل پیداست و در این شهر هرجایی هم که باغ میوه  باشد دور آن 
را حصار گل محمدی پوشانیده است و قدم و به قدم ردی از گل ، گلاب و گلابگیری مشاهده می شود.

حریر صورتی و سبز رنگی در فصل بهار به پهنای این شهر کشیده و بوی گل و گلاب آن را فرامی گیرد و همین 
ویژگی ها باعث شده میمند استان فارس در اردیبهشت ماه میزبان خیل عظیم گردشگران داخلی و خارجی باشد.

صنعت این شهر با گل و گلاب گره خورده و قطعا هرجا که زادگاه گل و عطر گلاب باشد،طبیعت آن منطقه 
جذاب و دیدنی است و به خصوص فصل برداشت گل که زنان بومی این منطقه با لباس های محلی پوشیده از 

طرح و رنگ های شاد، در دامان این گلزارها در حال برداشت حاصل تلاش یکساله شان هستند.
بعضی به این شهر لقب سرزمین گل و گلاب ایران را می دهند و هر ساله با شروع فصل گلابگیری از اوایل 
اردیبهشت جشنواره ای محلی تحت عنوان گل و گلابگیری میمند به مدت یک ماه در این شهر برگزار می شود.

ظرفیت بی نظیر فارس در گیاهان دارویی، گل محمدی و دیگر گل هایی که در تولید عرقیات به کار می روند، 
سبب شده این استان همواره یکی از استان های مطرح در زمینه تولید عرقیات و گلاب باشد، به گونه ای که گلاب 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388

   بهینه ســازی و تصحیح افت ولتاژ پست برق 
هفتکل

اهواز - مهدی یزدانی نوگورانی- مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان با اشاره به بهینه ســازی و افزایش 
ظرفیت پست برق ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت هفتکل،گفت: 
هدف از این اقدام تصحیح افت ولتاژ پست هفتکل بوده 

است.
محمود دشــت بزرگ تصریح کرد: با هدف تصحیح افت 
ولتاژ و تامین برق مورد نیاز شهرستان هفتکل، پست برق 
فوق توزیع این شهرستان به صورت اساسی بهینه سازی و 

افزایش ظرفیت پیدا کرد.
وی افزود: یک ترانس به ظرفیت ۳۰ مگاولت آمپر جایگزین 
ترانس ۲۷ مگاولت آمپری موجود در پست شده و ظرفیت 

پست از ۵۷ به ۶۰ مگاولت آمپر رسیده است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با بیان 
اینکه ارزش ســرمایه گذاری اقدامات انجام شده در این 
پروژه بیــش از ۲۷۰ میلیارد ریال بــوده، تصریح کرد: از 
دیگر اقدامات انجام شده برای بهینه سازی پست هفتکل 
می توان به احداث فونداسیون جدید برای ترانس، احداث 
دو فونداســیون جدید برای نصب PI، مونتاژ کلید هوایی 
قدیمــی ورودی ترانس، نصب دوعــدد PI جهت تغییر 
فیزینگ ورودی و خروجی ترانس احداث شمش جدید با 
نصب A فرم و زدن پل در بخش ۱۳۲ کیلوولت، اشاره کرد.

 ۱۳۲ CT اصلاح شن ریزی ســوئیچ یارد، تعویض ســت
کیلوولت ورودی ترانس، راه اندازی تابلو کنترل و فرمان 
جدید در اتاق فرمان و از مدار خارج کردن تابلو با رله های 
قدیمــی در کلیدخانه، کابل اندازی جدیــد تجهیزات و 
تعویض ۱۰۰ عدد درپوش کانال کابل قدیمی فرسوده و 
غیرقابل استفاده با نصب درپوش سیمانی جدید و ارتقای 
ایمنی و جلوگیری از حوادث احتمالی انسانی و تجهیزاتی، 
دیگر اقداماتی بوده که به گفته محمود دشت بزرگ برای 

بهینه سازی پست برق هفتکل انجام گرفته است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در 
شبکه انتقال و فوق توزیع دو استان خوزستان و کهگیلویه 

و بویراحمد را بر عهده دارد.

  معادن راکد استان اصفهان تعیین تکلیف می شود
 مدیر کل صنعت معدن و تجارت اصفهان گفت: معادن 
راکد و غیرفعال استان باید هر چه سریعتر از صاحبان آنان 

خلع ید و به افراد جدیدی واگذار شوند.
امیرحسین کمیلی گفت: مهمترین برنامه بخش معدن 
این ســازمان فعال ســازی همه معادن راکد و ســپس 
 واگذاری آن هــا در قالب مزایده عمومــی به متقاضیان 

سرمایه گذاری است.

میمند در کنار گلاب دیگر شهرها نامی معتبر در سطح ایران و جهان شده است.
شهر میمند از توابع شهرستان فیروزآباد یکی از کانون های اصلی گل محمدی در فارس است که سالانه بیش از ۱۰ هزار 
تن گلاب در کارگاه های سنتی و صنعتی این شهر تولید می شود و این حجم تولیدات باعث شده که میمند نقش مهمی در 

تولید گلاب و اسانس گل محمدی در کشور داشته باشد.

  شهر گل و گلاب میمند؛ پر از ظرفیت تهی از امکانات
نمونه شــهر میمند در ســطح کشــور می توان از قمصر کاشان نام برد که در ســطح ملی و بین المللی به عنوان جاذبه 
گردشگری شناخته شده زیرا به زیرساخت های مورد نیاز یک شهر گردشگرپذیر در این شهر توجه و جاذبه هایی پیرامونی و 
اماکن اقامتی،تفریحی و ... نیز در این شهر ایجاد شده است اما اکنون به گفته کارشناسان و تولیدکنندگان مطرح ملی، میمند 

دارای پتانسیل هایی بیش از قمصر کاشان است اما تاکنون مورد توجه قرار نگرفته است.
جز چند واحد بوم گردی که در این شهر توسط افراد شخصی و بومی میمند ایجاد شده،جای مراکز اقامتی با زیرساخت 
های لازم برای اقامت گردشگران خارجی و داخلی خالی است و گردشگران ناگزیر باید برای اقامت شبانه میمند را ترک کرده 

و یا به شهرهایشان بازگشته و یا در شیراز اتراق کنند.
هرچند که میهمان نوازی اهالی این شهر تاریخی زبانزد است اما به دلیل کمبود محل های اقامتی نظیر هتل و میهمانسرای 
مناسب در میمند، همواره درب باغ ها و منازل اهالی به روی میهمانان فصل بهار در این شهر باز بوده است و همین مساله 

موجب بروز خسارت به باغستان ها و مزارع گل میمند نیز می شود.

  اماکن گردشگری که وجود ندارد
در میمند از اماکن تفریحی،باغ پرندگان، بوســتانهای متعدد، هتل، مراکز ورزشی و حتی رستوران های باکیفیت خبری 
نیست و گردشگران در فصل های گردشگرپذیر این شهر مانند اردیبهشت ماه با مشکل تامین خوراک و اقامت مواجه هستند.

جدا از تامین نیازهای ضروری یک شــهر گردشــگرپذیر مانند مراکز اقامتی و تامین خوراکی مثل رستوران و کافی شاپ 
و ... در شهری مانند میمند که به قطب گلابگیری و عرقیات کشور مشهور است باید جاذبه های دیگری در راستای اقامت 
طولانی مدت تر گردشگران برای چند روز نیز ایجاد شود به نحوی که گردشگران رغبت ماندن بیش از نصف روز در این شهر 

تاریخی را داشته باشند.
بهسازی و توسعه اماکن گردشگری، میراثی و تاریخی، ایجاد مجموعه های تفریحی من جمله باغ پرندگان ،شهربازی و 
جاذبه های از این دست می تواند در جذب و گردشگران داخلی و خارجی و اقامت آنها موثر باشد تا با این رویه بتوان از صنعت 

گردشگری برای توسعه پایدار این منطقه بهره برد.
آثار تاریخی و بناهای زیادی مربوط به دوران های ساســانیان، صفویه، زندیه، قاجاریه و همچنین بیش از ۲۰ اثر تاریخی 
ثبت شده درمنطقه میمند وجود دارد که از این جمله می توان به امامزاده اسماعیل ،مسجد جامع میمند، حمام تاریخی، خانه 
تاریخی مظفری، قلعه های تاریخی تل گاوی،امیرسالار، زنجیران، گنک دژ نظامی،تنگ قلعه، کاروانسرای عباسی، کاروانسرای 
زنجیران، کاروانسرای موک، کاروانسرای بیرواکون، کاروانسرای آبگل، درخت سرو کهن، مسجد ده بالا ، تپه تاریخی حسن آباد 
، تپه تل قلعه ،خانه گبری ها معروف به سنگ سوراخ، چهار طاقی اسلامی ، حمام صفوی، قلعه سهره، آسیاب بادی در میمند 
وجود دارد که هرکدام از این ظرفیت ها نیازمند بهسازی و ایجاد زیرساخت لازم توسط مدیریت شهری و مدیران منطقه ای 

برای جذب گردشگر به این شهر دارد.

  مدیریت شهری میمند، در دسترس نیست!
برنامه ریزی مدیریت شهری شامل شهرداری و شورای اسلامی شهر میمند برای ایجاد زیرساختهای شهری و گردشگری 
در این شهر تاریخی و زیبا امری ضروری است که از این رو خبرنگار ایرنا برای اطلاع از وضعیت برنامه ریزی مدیریت شهری 
میمند برای اردیبهشت ماه امسال اقدام به برقراری تماس با شهردار میمند کرد که به رغم پیگیری حدود یک هفته ای خبرنگار 

ایرنا اما وی تا لحظه انتشار این گزارش به تماس ها پاسخ نداد.

  سرمایه گذاران زیربار میمند نمی روند
بزرگترین تولیدکننده عرقیات میمند و ایران که یک واحد بومگردی نیز در این شهر ایجاد کرده در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا گفت: ظرفیت عظیم گردشگری میمند طی سالیان گذشته مغفول مانده و از طرفی نیز مساله وقفی بودن زمین ها در 

میمند باعث شده که سرمایه گذاران وارد این شهر نشوند.
محمد رئیسی با تاکید بر رفع مشکلات مردم میمند با اوقاف در ادامه افزود: ظرفیت گردشگری و تولید عرقیات در میمند 

با چندین دلیل حتی از قمصر کاشان هم بیشتر است.

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف و 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین 
تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.

1-رای شماره 140160330002019011 پرونده کلاسه 1401114430002001529 فاطمه یزدیان فرزند غلامحسین ، سه دانگ مشاع 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1787 و 1788 اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک 1788 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

محمدباقر و اصغر و اکبر رئیس عبداللهی وراث رضاقلی رئیس عبداللهی . )م الف 16757 (
2-رای شماره 140160330002019012 پرونده کلاسه 1401114430002001530 محمدحسین چراغی فرزند ذبیح اله ، سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1787 و 1788 اصلی 
که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 1788 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از محمدباقر و اصغر و اکبر رئیس عبداللهی وراث رضاقلی رئیس عبداللهی. )م الف 16758 (
3-رای شماره 140160330002018753 پرونده کلاسه 1400114430002000628 اله یار خان زاده فرزند شریفعلی ، ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 216/75 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1974 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 86929 مورخ 1395/8/9 دفترخانه 41 قم. )م الف 16759(
4-رای شماره 140160330002018842 پرونده کلاسه 1401114430002001880 مهدی حسنی فرزند ابوالفضل، ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 170/11 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2167/3/79 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از ابوالفضل حسنی طی سند قطعی شماره 21351 مورخ 1356/05/22 دفترخانه 20 قم . )م الف 16761 (

5-رای شماره 140160330002019058 پرونده کلاسه 1401114430002001566 حسین نجفی فرزند رمضان، ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 127/80 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 1 فرعی از 1955 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی از مهدی شاکری صفحه 41 دفتر 61 . )م الف 16763 (
6-رای شماره 140160330002017888 پرونده کلاسه 1401114430002000375 محبوبه علی شیری فرزند ابراهیم علی ، ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 149/50 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2112 اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اکرم السادات رضویان احدی از ورثه سیدجلال. )م الف 16764 (
7-رای شماره 140160330002018979 پرونده کلاسه 1401114430002000033 محمدعلی عزتی مهوار فرزند عزت اله ، ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 360 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2303 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 455 دفتر 321  . )م الف 16765 (
8-رای شماره 139560330002000736 پرونده کلاسه 1391114430002004907 مصطفی زینلو فرزند علی در قسمتی سه دانگ 
از/ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 120 )یکصد و بیست ( مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 2302 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی برابر سند تفویض وکالت شماره 3223 - 84/1/9 دفترخانه 32 قم 

و بصورت بالمنصفه به استثناء ثمنیه اعیانی خریداری کرده است. )م الف 16766(
9-رای شماره 139560330002000735 پرونده کلاسه 1391114430002004906 مرتضی زینلو فرزند علی در قسمتی سه دانگ 
از/ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 120 )یکصد و بیست( مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 2302 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی برابر سند تفویض وکالت شماره 3223 - 84/1/9 دفترخانه 32 قم و بصورت 

بالمنصفه به استثناء ثمنیه اعیانی خریداری کرده است. )م الف 16767 (
10- رای شماره 140160330002018307 پرونده کلاسه 1401114430002001234 بختیار رستمی آتدره سی فرزند خداویردی ، 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 88 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2170 اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از غلام اکبرزاده صفحه 10 دفتر 75 . )م الف 16768 (
11- رای شماره 140160330002019091 پرونده کلاسه 1401114430002001879 مهناز حاصلی فرزند قربان، ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2191 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قدسی و فاطمه بیگدلی فرزندان رضا. )م الف 16769(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/02/04
عباس پور حسنی حجت آبادی تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/02/20

 رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

مهرداد میرشکرائی 
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف
 و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین 
تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.

1-رای شماره 140160330001013837 پرونده کلاسه 1401114430001001209 سیاوش پارس لاری فرزند شامراد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 99/51 مترمربع پلاک شماره 10283/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از 1- خانم قمر پارس لاری سند رسمی شماره 10762 مورخ 1351/02/19 دفترخانه 16 قم نسبت به 70 سهم 2- آقای اسماعیل 

سلمانی سند رسمی شماره 3312 مورخ 1346/01/24 دفترخانه 16 قم نسبت به 30 سهم. )م الف 16752 (
2-رای شماره 140160330001006413 پرونده کلاسه 1401114430001000786 امیرحسین مشایخی فرزند علیرضا در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 230/82 مترمربع پلاک شماره 10601 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر الکترونیکی 139720330001015557 خریداری به موجب سند رسمی شماره 20955 مورخ 1397/10/24 دفترخانه 74 

قم . )م الف 16753 (
3-رای شماره 140160330001013624 پرونده کلاسه 1401114430001001007 ابوالفضل میرزائی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 82/46 مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از محمدرضا حسینی اختیارآبادی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 150 صفحه 516 خریداری به موجب سند رسمی شماره 39096 

مورخ 1378/03/10 دفترخانه 12 قم . )م الف 16754 (
4-رای شماره 140160330001013292 پرونده کلاسه 1401114430001001405 زهره صابری فرزند محمد در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 208/90 مترمربع پلاک شماره 11093/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر الکترونیکی 140120330001031414 خریداری به موجب سند رسمی شماره 155864 مورخ 1401/09/12 دفترخانه 7 

قم. )م الف 16755 (
5-رای شماره 140160330001014003 پرونده کلاسه 1401114430001001785 فاطمه نوبهار فرزند حسن در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 133/83 مترمربع پلاک شماره 6572 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 

در دفتر الکترونیکی 140130330001010758 . )م الف 16756(
6-رای شماره 140160330001014066 پرونده کلاسه 1401114430001001423 علی طالب فرزند محمود در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 194/30 مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1- مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 
فرشته داود آبادی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 139720330001009679 خریداری به موجب سند رسمی 135917 مورخ 
1399/07/01 دفترخانه 5 قم نسبت به 179/95 سهم 2- مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمد فرزانه سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 
207 صفحه 190 خریداری به موجب سند رسمی شماره 42365 مورخ 1395/04/13 دفترخانه 29 قم نسبت به 14/35 سهم . )م الف 16760 (
7-رای شماره 140160330001014067 پرونده کلاسه 1401114430001001731 حسین رمضانشاه فرزند علی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 238 مترمربع پلاک شماره 36 / باقیمانده 10250/18 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر 402 صفحه 324 خریداری به موجب سند رسمی شماره 43424 مورخ 1379/11/23 دفترخانه 14 قم . )م الف 16766 (

که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/02/04

تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/02/20

بنیادمســکن انقــاب اســامی اســتان اردبیــل در نظــر دارد اجــرای تأسیســات برقــی و مکانیکــی پــروژه 40 واحــدی نهضــت ملــی مســکن شهرســتان اردبیــل  بشــرح جــدول 
ذیــل و بــر اســاس مشــخصات فنــی منضــم بــه اســناد مناقصــه را از طریــق برگــزاری مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای بــه مناقصه گــران واجــد شــرایط واگــذار نمایــد:

فـراخـوان مناقصه

شناسه ملی 1483505 / م الف 29                              روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اردبیل

 نوع فراخوان: فراخوان عمومی یک مرحله ای
 نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اردبیل

 موضـوع مناقصـه: اجرای تأسیسـات برقی و مکانیکی پـروژه 40 واحدی نهضت ملی مسـکن 
شهرسـتان اردبیـل  )طبـق جـدول فوق( براسـاس نقشـه هـا و مشـخصات فنی اجرایـی منضم به 

مناقصه. اسناد 
  زمان فروش اسـناد مناقصه: از سـاعت 10 روز چهارشـنبه  مورخ 1402/01/30 الی سـاعت 

14 روز دوشنبه مـورخ 1402/02/04  
 مهلـت تحویـل پیشـنهادات از سـوی مناقصـه گـران : از روز  سـه شـنبه مـورخ 
1402/02/05 تـا پایـان وقـت اداری روز پنج شـنبه مـورخ 1402/02/14 )حداقل10روز ( طبق 

بنـد )ب(ماده15قانـون برگـزاری مناقصـات
 محـل دریافت اسـناد مناقصه: امـور قراردادها و کنترل پروژه بنیاد مسـکن انقاب اسـامی 
اسـتان اردبیـل. شـرکت کننـدگان مـی تواننـد بـا در دسـت داشـتن معرفی نامـه بـه آدرس فوق 

مراجعـه نمایند.

 تضمین شرکت در مناقصه : 
1-7( ضمانتنامـه بانکـی.2-7( واریـز وجـه نقـد بـه حسـاب 1309629813 نـزد بانـک تجارت 

شـعبه آزادی اردبیل)کـد13090( بنـام بنیـاد مسـکن انقاب اسـامی اسـتان اردبیل
 مـدت اعتبار پیشـنهاد ها: از آخریـن روز مهلـت تحویل پیشـنهادات به مدت 3 مـاه )قابل 

تمدیـد برای یـک دوره سـه ماه دیگر( معتبر باشـد.
 تاریخ بازگشایی پاکت )الف،ب و ج(: ساعت 10 قبل از ظهر روز شنبه  مورخ 1402/02/16

  اعتبار پروژه: از محل اعتبارات داخلی بنیاد مسکن انقاب اسامی استان اردبیل می باشد.
  شـرایط مناقصه گـران: کلیـه شـرکت های تشـخیص صاحیت شـده دارای رتبه تأسیسـات 
و تجهیـزات  از سـازمان مدیریـت و برنامه ریـزی اسـتان و پیمانـکاران حقیقی، که ارائه یک نسـخه 
از گواهـی رتبـه بنـدی و آخرین آگهی تغییرات اساسـنامه در روزنامه رسـمی شـده در زمان خرید 

اسـناد الزامی می باشـد.
 جهـت کسـب اطلاعات بیشـتر می توانید بـه اداره کل بنیاد مسـکن اسـتان اردبیل 

مراجعه نمایید.

برآورد اولیه براساس فهرست  بهاء رشته شهرستاننام پروژه
تأسیسات مکانیکی و برقی سال 1402

مبلغ تضمین شرکت در 
مدت اجرای نوع تضمین شرکت در مناقصهمناقصه )ریال(

پروژه
محل 

اعتبارپروژه
تعداد 
واحد

40داخلی365 روزضمانت بانکی / واریز نقدی4.162.443.363 ریال83.248.867.259  ریالاردبیل40 واحدی نهضت ملی مسکن

نوبت  دوم

رنا
 :ای

س
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سرمربیتیمفوتبالهالسیتیازمهاجمایرانیتیمشبعدازگلزنیباضربهسرتمجیدکردوگفت:ازکارکردنبااللهیارخوشحالبودهام.
تیمفوتبالهالسیتیروزچهارشنبهگذشتهدررقابتهایچمپیونشیپانگلیسبرابرمیدلزبوروبانتیجه۳بر۱شکستخورد.اللهیارصیادمنشمهاجمایرانیسیتیکهدرترکیب

اصلیحضورداشتدردقیقه۴۱بایکضربهسرزیباموفقشدتکگلتیمشرابهثمربرساندامادرنهایتاینمیدلزبوروبودکهبرندهاززمینخارجشد.
بااینحالصیادمنشپسازپشتسرگذاشتندودورهمصدومیتطولانیبهتدریجبهروزهایاوجخودبازگشتهودرهفتههایپایانیچمپیونشیپباردیگرتواناییهایشرابهنمایش

گذاشتهاست.
»لیامروسنیر«سرمربیهالسیتییکیازحامیاناصلیمهاجمایرانیتیمشبودهاست؛چهزمانیکهصیادمنشمصدومیتهایسنگینیراپشتسرمیگذاشتوچهحالاکهاین

بازیکن۲۱سالهموفقشدهاعتمادشرابرایحضوردرترکیباصلیجلبکند. ضربه او باورنکردنی بود

  اولین تیم لیگ برتــری فصل آینده 
مشخص شد

مسابقاتهفتهسیاملیگیکامشببرگزار
شدوتیمشمسآذرقزوینبابردخانگیقهرمان

زودهنگاممسابقاتشد.
دیدارهایهفتهسیاملیگیکبرگزارشد.تیم
شمسآذربااینبردخانگیسههفتهپیشازپایان
رقابتهاقهرمانیخودراجشــنگرفت.اینتیم
هفتهگذشتهصعودشبهلیگبرترقطعیشدهبود.
برایکسبعنواننایبقهرمانیوتعییندومین
تیمصعودکنندهسهتیماستقلالخوزستان،سایپا

وفجرشهیدسپاسیباهمرقابتنزدیکیدارند.
نتایجمسابقاتبهشرحزیراست:

مسشهربابکیک-خوشهطلاییساوهیک
فجرشهیدسپاسی۴-دریایبابلیک

ونپارساصفهانیک-چوکایتالشصفر
خیبرخرمآباد۲-آرمانگهرسیرجانصفر
شمسآذرقزوین۳-چادرملواردکانیک
شهرداریآستارا۳-شهرداریهمدانصفر

اســتقلالخوزســتانصفر-خلیــجفارس
ماهشهرصفر(.

  انتقاد کارشناس شبکه دبی الریاضیه از 
فرهاد مجیدی

کارشــناسشــبکهدبیالریاضیهبهانتقاداز
فرهــادمجیدیپرداختوگفــتکهتیماتحاد
کلباءباهدایتمجیدیتغییرینسبتبهفصل

قبلنکردهاست.
درادامههفتهبیستوسومرقابتهایلیگ

اماراتدیروزیکبازیبرگزارشد.
دراینبازیاتحادکلباءباهدایتفرهادمجیدی
درورزشگاهخانگیخودازعجمانپذیراییکردو

بادوگلشکستخورد.
بااینشکستتعدادشکستهایتیممجیدی
درفصلجاریلیگاماراتبهعدد۱۰رسیدکه
اینعملکردناامیدکنندهایبرایاینتیماست.

کارشــناسشبکهدبیالریاضیهاماراتبعداز
بازیدربارهعملکردتیممجیدیگفت:بهنظرم
اتحادکلباءباهدایتفرهادمجیدیدرفصلجاری
عملکردخوبینداشتهاست.بهنظرماینتیممانند
تیمفصلقبلاست.بلهقبولدارمکهتیممجیدی
درچندبازیعملکردخوبیازخودنشانداداما
اینتنهادرچندبازیبودودربیشتربازیهاتیم
سردرگمبودونتوانستانتظاراترابرآوردکند.
مجیدیدرهربازیازترکیبیخاصاستفادهمی

کندوتغییراتزیاداوجوابندادهاست.
اتحادکلباءباهدایتفرهادمجیدیدر۲۳بازی
۱۰شکست،۸پیروزیو۵تساویراکسبکرده

ودرردههشتمجدولردهبندیقراردارد.
البتهسرانباشگاهاماراتیازعملکردمجیدی
راضیهســتندوقــرارداداورایکفصلدیگر

تمدیدکردند.

  شهاب دنبال پرتاب به اروپا
پوشکاشباحضورشهابزاهدیامیدواراست
سهمیهاروپاییکسبکند.مهاجمایرانیدرباره
شانسپوشکاشمیگوید:»تنهایکامتیازباتیم
سومجدولفاصلهداریموخیلیامیدوارشدیمکه

بتوانیمسهمیهلیگاروپاراکسبکنیم.
درسهسالگذشتهتیمماهمیشهیادومبوده
یاسوموبههمیندلیلیکسهمیهداشتهولیما
باتوجهبهاینکهدرچندهفتهدرگیرجامحذفی
بودیمودرنیمهنهاییهمحذفشــدیم،روحیه
بچههــاتحتتأثیرقرارگرفتهبود؛برداینهفته
همهچیزرازندهکردوبهادامهلیگامیدوارشدیم.
منهمخیلیخوشحالمکهتوانستمبهتیمم

کمککنموگلبزنم.«
زاهدیاینفصلدرلیگ۸گلبهثمررسانده.
آیااوامیدیبرایآقایگلیدارد؟شهابدرپاسخ
میگوید:»ازجدولگلزناناطلاعدقیقیندارماما
فکرمیکنمجزونفراتبالاهستمولیمهمتراز
اینها،شــرایطتیماست.برایمنمهماستکه
بتوانیمازنظرتیمینتیجهبگیریمومنهماگر
جزئیازاینموفقیتهایتیمیباشم،بهخودمهم
کمکمیشود.خیلیدرگیراینمسائلنیستمو
بیشتردرگیراینهستمکهببینمچطورمیتوانم
بیشــتربهتیممکمککنموعملکردبهتریدر

جریانبازیهاداشتهباشم.«

  رونمایی از لیســت نقــل و انتقالاتی 
ساپینتو برای استقلال

باشگاهاستقلالدرتلاشبرایتمدیدقرارداد
ریکاردوســاپینتواست.اینخبرازسویحجت

کریمی،سرپرستباشگاهاستقلالاعلامشد.
بااعلامخبرتمدیدقراردادریکاردوساپینتواز
سویباشگاهاستقلالکهالبتههنوزصورتنگرفته
اســت،برخیدرفضایمجازیازلیستخرید
ریکاردوساپینتوهمپردهبرداشتهاند.ایناخبار
حکایتازتمایلسرمربیتیماستقلالبرایجذب
بازیکنانیچونهانسلزاپاتاازتیمآلومینیوماراک،
رضاشکاریازتیمگلگهر،امیرمهدیجانملکی
ازتیمنساجیو...دارد.امایکیازمدیرانباشگاه
اســتقلالدراینبارهبهخبرنگارماگفت:باشگاه
استقلالمایلبهتمدیدقراردادریکاردوساپینتو
استامافعلانشستیدراینزمینهبرگزارنشده
استکهطبیعیاست،چونباشگاهدرگیردربی
اســت.برایناساس،لیستاعلامشدهدرفضای

مجازیفاقداعتباروگمانهزنیاست.

  قبلًا هم فدراسیون فوتبال 
روسیه اعلام کرده بود به دلیل 

شرایط میزبانی برای حضور 
در این رقابت ها تردید دارد. 
بیشکک که ظاهراً به عنوان 

میزبان این مسابقات 
انتخاب شده، تجربه 

میزبانی تورنمنت مهمی را 
نداشته و مشخص نیست که 
زمین هایش کیفیت مناسبی 

داشته باشند.

مسابقات قهرمانی جهان

احمد نور و تهدیدی به نام العین
احمدنوراللهیبرایبهدستآوردنجامدراماراتتلاشمیکند
اماتساویاینتیممقابلالنصرمعادلههایقهرمانیدرادنوکلیگ

راکمیپیچیدهکردهاست.
دریکیازدیدارهایهفتهبیســتوســوملیگبرترامارات،
شبابالاهلیکهاحمدنوراللهیرامثلهمیشهدرترکیبوخط

میانیداشت،بهمصافالنصرردهنهمیرفت.
یاراننوراللهیکهدرفاصلهچهارمسابقهماندهبهپایانفصلدر
تلاشبرایکسبپیروزیوحفظفاصلهامتیازیباالعینودیگر
مدعیانقهرمانیلیگبرتراماراتبودند،علیرغمشــروعخوب

مقابلالنصرنتوانستندبرتریخودراحفظکنندودرلحظاتپایانیایندیداربادریافتگلتساویبهیکامتیازبسندهکردند.
الاهلیدردقیقه۱۰باضربهچیپتماشایییحییالغسانیموفقبهگلزنیمقابلالنصرشد،امادودقیقهپسازآنگلتساوی
راوارددروازهاشدیدتاخیلیزودهمهچیزبهتساویکشیدهشودونیمهنخستهمبانتیجهیکبریکپایانیابد.یاراننوراللهی
کهحملاتزیادیبهوجودآوردندودرتلاشبرایزدنگلدومبودند،توانستنددردقیقه۶۵باشلیکاستثناییفدریکوکارتابیااز
پشتمحوطهجریمهدوبارهپیشبیفتندوامیدواربهکسبپیروزیدراینمسابقهخارجازخانهشوند،اماپیروزیآنهادرلحظات
پایانیازدسترفت.النصردردقیقه۸۹روییکپرتاباوتازسمتچپزمین،درشلوغیمحوطهجریمهشبابالاهلیباضربه
قیچیبرگرداندیدنیتوسطعادلتارابتبهگلدومدستپیداکردندتایاراننوراللهیبردارزشمندوسهامتیازحساساینمسابقه

رادرآخریندقیقهمسابقهازدستبدهندوباتساویعوضکنند.
یاراننوراللهیباتساوی۲بر۲مقابلالنصر۵۰امتیازیشدندوبااختلافپنجامتیازبیشترازتیمردهدومیالوحدهدرصدر
جدوللیگبرتراماراتایستادنداماممکناستالعینبابرتریمقابلشارجهبهسهامتیازیآنهابرسدوشانسکسبقهرمانیدر
فاصلهسههفتهماندهبهپایانفصلراپیداکند.ملیپوشایرانیالاهلیمقابلالنصرحضورکاملدرزمینداشتوبیستویکمین

بازیفصلشراانجامداد.
نوراللهی،دوفصلاستکهدرتیمالاهلیحضورداردویکسالدیگرازقراردادشباقیماندهاست.

قائدیهمدرحالحاضربازیکنتیمالاهلیمیباشدکهبهصورتقرضیبهتیماستقلالآمدهاستوباتوجهبهدرخششوی
درهفتههایگذشتهاحتمالاینوجودداردکهدرفصلآیندهبهاینتیمبرگردد.

حضورتیمهایملیششعضوفدراسیونفوتبالآسیایمرکزیدراینتورنمنتقطعیشدهاست.اینتیمهاایران،تاجیکستان،
ازبکستان،قرقیزستان،ترکمنستانوافغانستانهستند.شنیدهمیشدکهممکناستدوتیممیهمانهمدراینتورنمنتحاضر

باشندکهمهمتریننامتیمملیروسیهبود.
روسیهکهازطرفیوفاتحریمشده،مدتیاستکهبهفکرالحاقبهکنفدراسیونفوتبالآسیااستوسفرهاوبازیهایدوستانه
اخیرشهمبیشترباهدفارزیابیوضعیتفوتبالاینقارهبوده.آنهادراولینروزهایسال۱۴۰۲همبهتهرانسفرکردندوبازی

الاهلیقطردرنقلوانتقالاتتابستانیتمرکزخودرارویاین
مسألهگذاشتتامدافعانمیانیتیمملیایرانراهمزماندراختیار
داشتهباشد.محمدحسینکنعانیزادگانکهفصلقبلهمعضو
الاهلیبودوشجاعخلیلزادهکهبرایالریانبازیمیکرد.ایندوکه
زمانمربیگریدراگاناسکوچیچزوجهماهنگیدرمرکزخطدفاع
تیمملیتشکیلدادهبودند،باتلاشمدیرانالاهلیتوانستنداین
باردرردهباشگاهیهمکنارهمبازیکنند.کنعانیزادگانقرارداد
خودراتمدیدکردوشجاعهمبعدازپایانهمکاریباالریانپیراهن
الاهلیراپوشید.خلیلزادهوکنعانیزادگانالبتهدرپرسپولیسهم

کناریکدیگربازیکردهوآشناییزیادیباخصوصیاتهمداشتند.همینموضوعآنهاراکمککردتافصلمتوسطروبهبالایی
راپشتسربگذارندورضایتکادرفنیومدیریتالاهلیراجلبکنند.کنعانیزادگانبهجزامورتدافعی،درکارهایهجومیهم
شرکتمیکندوباتوجهبهپنالتیهاییکهزده،عنوانبهترینگلزنالاهلیرادراختیاردارد.اوششباردروازهرقبارافروریخته
ودراینبخشهمیکیازبهترینگلزنانلیگســتارگانقطرمحســوبمیشود.شجاعخلیلزادهوحسینکنعانیزادگانقبلاز
جامجهانیامیدبسیاریداشتندتادرترکیباصلیقراربگیرندوتجربهبازیدراینتورنمنتمهمرابهدستبیاورند.پیشبینی
هماینبودکهشجاعوکنعانیباتوجهبهبازیدرترکیباصلیایراندرمقدماتیجامجهانی،درقطرهمبهمیدانبروندامااین
اتفاقرخندادوآنهافقطروینیمکتنشستندتانمایشسایرمدافعانراتماشاکنند.کنعانیزادگانتنهادردقایقپایانیبازیبا
انگلیسراهیزمینشدوشجاعهمدرهرسهدیدارروینیمکتنشستوفرصتعرضاندامبهدستنیاورد.درروزهایاخیرو
درشرایطیکهسههفتهتاپایانرقابتهایلیگستارگانقطرباقیمانده،اخباریدربارهتمدیدقراردادشجاعخلیلزادهوحسین
کنعانیزادگانوجوددارد.اینخبردرشرایطیمنتشرشدهکهدومدافعتیمملیماجراراتأییدنمیکنندومعتقدندهرگزچنین

اتفاقیرخندادهاست.دراینکهمدافعانملیپوشالاهلیبدشاننمیآیددرقطربمانندوهمچناندرلیگستارگانبازیکنند.
،شکینیستامافعلًاچیزیرویکاغذنیامدهوهمچنانمیتواناینشانسرابرایتیمهایایرانیقائلشویمکهبرایجذب
شــجاعخلیلزادهوحســینکنعانیزادگانامیدوارباشند.الاهلیدرپایانهفتهنوزدهمباکسب۲۱امتیازدرردههفتملیگقطر
ایستاده.اینتیمنهخطرسقوطرااحساسمیکندونهامیدیبرایکسبسهمیهدارد.بنابراینمیتوانفصلجاریرابرایمدافعان

تیمملیایرانتمامشدهدانست.

شجاع و کنعانی با الاهلی تمدید نکرده اند

نبود قایق های استاندارد مشکل قایقرانان پارا برای شرکت در قهرمانی آسیا!
مربیتیمملیپاراکانویکیازمشکلاتقایقرانانبرایشرکتدرمسابقاتقهرمانیآسیا
ازبکستانرانداشتنقایقهایاستانداردپاراکانوعنوانکردوگفت:تمامورزشکاراناعزامی
شانسمدالدارند،امانبودقایقهایاستانداردشرایطرابرایقایقرانانسختکردهاست.
محســنمیلاد،بااشــارهبهاعزام۷قایقرانپاراکانووپاراکایاکبهمسابقاتقهرمانی
آســیاازبکســتاناظهارکرد:اینمسابقاتاز۶تا۱۰اردیبهشــتدرازبکستانبرگزار
میشــودکهشــهلابهروزیراد،اسلامجاهدی،سعیدحســینپور،ساراعبدالملکی،
رویاســلطانی،مســعودقیصریوآبتینرزمجو۷قایقرانیهستندکهدوماردیبهشت

عازماینمسابقاتمیشوند.

ویدرارزیابیازوضعیتقایقراناناعزامیبرایکســبمدالگفت:اکثرورزشکاران
اعزامیازجملهشهلابهروزیراد،اسلامجاهدی،مسعودقیصریوآبتینرزمجوشانس
کسبمدالطلادارند،البتهسعیدحسینپورنیزجزوقایقرانانمدالآوراستبهشرطی
ایــن کــه بتوانیم کلاس او را از KL۲ به KL۱تغییردهیم.ویحتیاینتواناییراداردکه

رویسکویپارالمپیکقراربگیرد.
میلادیکیازمشکلاتقایقرانانرانداشتنقایقاستانداردپاراکانوعنوانکردوافزود:در
حالحاضر۲تا۳قایقرانداریمکهدررشتهپاراکانورکوردهایخوبیرابهثبترساندهاند
کهدرصورتداشتنقایقتمرینیاستانداردمیتوانندمدالآورباشند.متاسفانهدرحال

حاضربهجزشــهلابهروزیرادکهقایقاســتانداردداردبقیهقایقرانانباکمبودقایقبه
ویژهدررشتهپاراکانومواجههستندویاوزنقایقآنهابهحدینسبتبهاستانداردهای
جهانیسنگینتراستکهسببکاهشکاراییآنهامیشود.داشتنقایقهایاستاندارد

برایتمرینشرایطرابرایمسابقاتتغییرمیدهد.
مربیتیمملیپاراکانودرپایانخاطرنشانکرد:درمسابقاتقهرمانیآسیاازبکستان
برایاولینبارقایقرانانپاراکانووپاراکایاکبهجز۲۰۰متردر۵۰۰مترنیزرقابتخواهند
کردکهبراســاستستهایبهعملآمدهازقایقرانانرکوردآنهادر۵۰۰مترنیزراضی

کنندهبودوشانسزیادیبرایکسبمدالحتیدراینمادهدارند.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  بعد از دو بازی دوستانه فروردین ماه تیم ملی، امیر قلعه نویی تأکید کرد که باید برای فیفادی 
خرداد ماه هم برنامه مناسبی تدارک دیده شود و او بتواند شاگردانش را در پایان فصل دوباره محک بزند. 

فدراسیون فوتبال مدتی بعد خبر داد که تیم ملی قرار است خرداد ماه در تورنمنت کافا شرکت کند. این اولین دوره مسابقات 
قهرمانی غرب آسیا است که ظاهراً به میزبانی قرقیزستان برگزار خواهد شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/02/04
شماره : 1388

کافای بدون روسیه، شبیه پیتزای بدون پنیر!کافای بدون روسیه، شبیه پیتزای بدون پنیر!
دوستانهایباتیمملیداشتندکهباتساوییکبریکبهپایانرسید.روسیهچندروزبعددر

مسکوموفقشدعراق،دیگرحریفآسیاییاشرابادوگلشکستدهد.
حضورروســیهمهمتریننکتهمثبتاینتورنمنتبود؛حریفیکهبازیکنانباکیفیتیدارد
ومیتوانســتتیمملیرابهچالشبکشــدوتدارکخوبیبرایشاگردانقلعهنوییباشد،ولی
فدراسیونفوتبالاینکشورازحضوردراینتورنمنتمنصرفشدهاست.ایندرحالیاستکه

مهدیتاجچندروزقبلازحضوراحتمالیروسیهدراینتورنمنتخبردادهبود.

کناره گیری ناگهانی روسیه
ماکسیممیتروفانوف،دبیرکلفدراسیونفوتبالروسیهگفت:»مانامهایرسمیبهکافاارسال
وازهمکارانخودتشکرکردیم.یکسریمشکلاتسازمانیداریم.مجبورشدیمحضوردرکافا
راردکنیم.هنوزابهاماتوسؤالاتیدرمورداینکهفشارزیادیرویبازیکنانخواهدبود،وجود

دارد.«قراراستدرآنتاریخسوپرجامروسیهبرگزارشود.
ویاچــسکولوســکوف،رئیسافتخــاریاتحادیــهفوتبالروســیههمدردفــاعازاین
تصمیــمبهخبرگزاریتاسگفت:»منمعتقدمکهیکتصمیمواقعبینانهودرســتاســت
چــراکهاهــدافماازحضــوردرایــنرقابتهاتأمیننمیشــود.تیمملیمافعــلًادرگیر
رقابتمهمینیستوفایدهاینداردکهبازیکنانپسازیکفصلشلوغدرتیمملیجمعبشوند.
اینتصمیمدرستاستچراکهشرکتدراینمسابقاتممکناستهزینهبالاییبرایمادرپی
داشتهباشد.«قبلاًهمفدراسیونفوتبالروسیهاعلامکردهبودبهدلیلشرایطمیزبانیبرایحضور
دراینرقابتهاتردیددارد.بیشکککهظاهراًبهعنوانمیزباناینمسابقاتانتخابشده،تجربه
میزبانیتورنمنتمهمیرانداشتهومشخصنیستکهزمینهایشکیفیتمناسبیداشتهباشند.


  تورنمنت فرسایشی

کناررفتنروسیهخبرخوبیبرایتیمملینیستوتورنمنتکافارابهمسابقاتیفرسایشی
وکماثرتبدیلخواهدکرد.اگرمیهمانانجدیدیبهاینتورنمنتاضافهنشوندکهباتوجهبه
فاصلهکماحتمالآنپاییناست،مسابقاتدردوگروهسهتیمیبرگزارخواهدشدوتیمهای
اولدرفینالباهمروبهرومیشوند.بدینترتیبانتظارمیرودکهتیمملیدراینتورنمنتسه
بازیداشتهباشدوتنهاحریفقابلتوجهازبکستانخواهدبودکهمدتیاستبهیکتیمدرجه

دومدرآسیاتبدیلشده.
حالاقلعهنوییمجبوراســتبازیکنانــشراپسازفصلیطولانیکهشــاملجامجهانی
همبودهبرایســهبازیکماهمیتبهقرقیزســتانببردومشــخصنیستکهاینتورنمنت
چقدربتواندبرایتدارکجامملتهایآســیابهســرمربیجدیدتیــمملیکمککند.مثلًا
مهــدیطارمیکهباپورتودرلیگوجامحذفیپرتغالولیگقهرماناناروپاحضورداشــته
ودرجــامجهانــیواردوهایپیشازآنهمبوده،بایدبرایســهبــازیبرابرحریفاندرجه
سومآسیاییراهیبیشککشود،بهجایآنکهاستراحتکندتاباطراوتبهتمریناتپیشفصل

برگردد.
اگرتیمملیقراربودیکیادوبازیدوستانهجدیداشتهباشد،حضورلژیونرهاتوجیهداشت
وانتظارمیرفتکهقلعهنوییتمامنیروهایشرابهاردوفرابخواند،ولیحالامشخصنیستکه

ستارگانتیمملیبایدباچهانگیزهایدراینمسابقاتشرکتکنند.
تورنمنتکافااولینبارقراربوددرسال۲۰۱۹برگزارشودکهلغوشد.اینبارهمباتوجهبه
شرایطجدیدشایدبهنفعتیمملیباشدکهاینمسابقاتدوبارهلغوشودوفدراسیونبهدنبال

حریفانتدارکاتیجدیتریباشد.

 نصف جهان در فکر شکار قو و ادامه دربی ها در کرمان و خوزستان
۴دیدارهفتهپایانیلیگبرتردوشنبهبرگزارمیشود.دراینروزسپاهانصدرنشین
یکیازمدعیانقهرمانیبهمیدانخواهدرفتوازنتیجهدربیهمتاآنزمانآگاهشده
اســت.مسابقهایکهزردپوشاناصفهانیدوســتدارندمساویتمامشوداماهواداران

سرخابیهرکدامخواهانبرندهشدنتیممحبوبشانهستند.
آلومینیوماراک-ذوبآهناصفهان؛نبردهمسایهها

نبردهمسایههایجدوللیگبرترمیتواندجذابشود.آلومینیوم۳۴امتیازیدررده
هشتمجدوللیگقرارداردوذوبآهنبا۳۰امتیازتیمنهمجدوللیگاست.شاگردان
رحمتیدرصورتبازندهشــدنهمســرجایخوددرجدولخواهندمانداماآلومینیوم
دوستداردیکیدوپلههمدرجدولصعودکند.تیمیکههمراهباپرسپولیسمستحکم
ترینخطدفاعلیگراداردوگلزدنباآنبســیاردشواراست.آلومینیوممدتهاست
برندهنشدهوبعدازیازدههفتهمقابلاستقلالدرخانهشکستخورد.بعدازآنهممقابل
نساجیبهتساویرضایتداد.ذوباهنهمیکشکستناباورانهمقابلنفتمسجدسلیمان
قعرنشینداشت.بازیرفتراذوبآهنیکبرصفربردهودرلیگبرترآلومیینومهنوز

موفقبهشکستدادنذوبآهننشدهاست.
مسرفسنجان-مسکرمان؛دربیبیتماشاگر؟

دربیکرمانبرایتیمهایقعرشیناهمیتداردوبههمیندلیلنفتآباداندرخواست

همزمانیمســابقهخودبامسراداشتکهموردتاییدقرارنگرفت.مسکرمانبرایبقا
میجنگدوفاصلهاشبانفتآباداندرجدولبه۴امتیازرسیدهاست.مسکرمانکه
اینفصلبهلیگبرترصعودکردهرویپلهچهاردهموخطرســقوطمجدداست.مس
رفســنجان۴۰امتیازیدرجدوللیگششماستبرایرسیدنبهرتبهچهارمیباگل

گهروتراکتوررقابتدارد.بازیرفترامسرفسنجان۲برصفربرد.
اینمســابقهاحتمالابدونتماشــاگراستکهازجذابیتهایبازیکمخواهدکرد.
اشــکانخورشــیدیداوریگزینهقضاوتدربیپایتختبوداینبازیراسوتمیزند.

مسکرماندوباختمتوالیمقابلپرسپولیسونفتآبادانداشتهحالابایدبرایبقااز
تیمهمشهریخودامتیازبگیرد.

سپاهاناصفهان-ملوانانزلی؛نصفجهانبهدنبالقهرمانی
سپاهانیکیازسهمدعیاصلیقهرمانیاست،زردپوشاناصفهانیکارراحتتریبرای
رسیدنبهجامدارد.شاگردانمورایسکافیاستهر۴بازیخودراببرندوقهرمانشوند
زیراجدوللیگبرتردرپایانمسابقاتبراساسبازیرودروتنظیممیشودنهتفاضلگل.
بهاینترتیبسپاهانباتمامتوانبرایگرفتنسهامتیازبهمیدانخواهدرفتاماملوان

همدرانتهایجدولرویکاغذدرخطرسقوطبهلیگیکاست.
ملواندربازیرفتهمتوانستسپاهانرامتوقفکندواگراینمرتبهدراصفهاندوباره
ازاینتیممدعیامتیازبگیردباعثخوشــحالیبیحدهواداراناستقلالوپرسپولیس
خواهدشد.مازیارزارعاگرچهسابقهحضوردرپرسپولیسراداردامااوابتدابرایاعتبار
ملوانمیجنگدوتلاشمیکندبازیکنانشباتمامتوانبهمیدانبروندتاخیالشــان
بابتبقادرلیگبرترراحتشود.تماشایاینمسابقهبرایهواداراناصفهانیرایگاناست
وبههمیندلیلانتظارمیرودکهدوبارهشاهدیکورزشگاهپرازتماشاگرباشیم.سپاهان
همکهنتیجهمسابقهدربیرامیداندباخیالیاسودهبهمیدانخواهدرفتبخصوصاگر

اینبازیبهدلخواهآنهامساویتمامشود.
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نســل جدید کلرادو ZR2 دیگر تلاشــی نیمه کاره برای ارائه یک پیکاپ آفرودی نیست و 
توانسته با فاصله زیادی تویوتا تاکوما TRD Pro را پشت سر بگذارد.

برای آزمایش توانایی های نسل جدید شورلت کلرادو ZR2 راهی مسیرهای بسیار ناهموار 
مســابقات آفرود لاس وگاس شدیم و دو روز را با تعداد زیادی کلرادو در آنجا سپری کردیم. 
ZR2 جدید از این آزمون ها در مسیرهای مختلف صخره ای، گل آلود و خاکی کاملًا سربلند 
بیرون آمد. نســل قبلی کلرادو ZR2 در این مســیرها خصوصاً با ســرعت بالا خوب عمل 
نمی کرد و هرچند به لاســتیک های آفرودی، فاصله مناسب از زمین، قفل دیفرانسیل جلو 
و عقب و کمک فنرهای ســوپاپ دار مالتی متیک DSSV مجهز بود اما پلت فرمی که روی آن 
ساخته شده بود مناسب نبود. نسل جدید این پیکاپ اما تقریباً از هر نظر بهتر شده و ZR2 را 

به آفرودری بسیار توانمندتر تبدیل کرده است.
در این نسل فاصله محوری ۷۳ میلی متر افزایش پیدا کرده و جنرال موتورز محور جلو را به 
ســمت دماغه خودرو کشیده تا فضا برای نصب لاستیک های بسیار بزرگ تر فراهم شود. به 
همین دلیل، درحالی که لاستیک های ۳۱ اینچی نسل قبلی ZR2 نسبت به نمونه های ۳۳ 
اینچی گودیر رانگلر نسل کنونی کوچک به نظر می رسند، حتی امکان نصب لاستیک های 
۳۵ اینچی هم روی ZR2 جدید فراهم شــده است. البته این لاستیک های بزرگ تر فقط در 
نســخه ZR2 بیسون ارائه می شوند که هنوز رسماً معرفی نشــده است. این ویژگی برای به 
گریه انداختن مالکین تویوتا تاکوما کافی خواهد بود زیرا برای نصب لاســتیک هایی با این 

اندازه روی پیکاپ تویوتا باید گلگیرها را برش داد!
لاستیک های بزرگ تر نه تنها امکان عبور از روی جوی های بزرگ که لاستیک های کوچک 
را گرفتار می کند فراهم خواهد کرد بلکه با کمک تعلیق به فاصله پیکاپ از زمین هم افزوده 
و آن را به 2۷2 میلی متر رسانده اســت. علاوه بر این، تراول یا بازه حرکتی کمک فنرها هم 
افزایش پیدا کرده است که باعث جذب بهتر ناهمواری ها و خزیدن بهتر روی تخته سنگ ها 
می شــود. در همین حال، در جلو زاویه حمله از ۳۰ درجه به ۳۸.۳ درجه افزایش پیدا کرده 
است. شورلت در جلوی چرخ ها هم بریدگی هایی ایجاد کرده تا زاویه حمله را در آن قسمت 
مهم افزایــش دهد. در عقب نیز چرخ زاپــاس حدود ۶۳ میلی متر بالاتر نصب شــده تا به 

ناهمواری های مسیر گیر نکند.
پیشرانه 2.۷ لیتری چهار سیلندر توربوشــارژ جدید کلرادو شگفت انگیز است زیرا کشش 
بســیار خوب و صدای قدرتمندی دارد خصوصاً در حالت رانندگی باجا که گیربکس هشت 
ســرعته اتوماتیک دنده ها را در حالــت حداکثر قدرت نگه مــی دارد و هنگام ترمز گیری 
معکوس می دهد. قدرت ۳۱۰ اسب بخاری این موتور افزایش چندانی نسبت به ۳۰۸ اسب 
بخار قدرت موتور V۶ قدیمی نداشته اما گشتاور تفاوت بزرگی را نشان می دهد زیرا از ۳۷۳ 
نیوتن متر به ۵۸۳ نیوتن متر رسیده که در دور موتور پایین تری هم ارائه می شود؛ بنابراین، 
هیچ کس نباید از حذف موتور دیزلی کلرادو که تنها ۵۰۰ نیوتن متر گشــتاور و ۱۸۱ اسب 
بخار قدرت داشــت غمگین شود. به طورکلی، این پیشرانه جدید از هر نظر کیلومترها بهتر 

از دو موتور نسل قبلی است.
حالت باجا فقط در ZR2 ارائه می شــود و می توان آن را در حالــت دو یا چهارچرخ محرک 
درگیر کرد. این حالت علاوه بر تهاجمی تر کردن تعویض دنده ها، کنترل کشــش و کنترل 
پایــداری را خاموش می کند تا بتــوان انتهای پیکاپ را منحرف کــرد. در حالت آفرود اما 
همین رانندگی تهاجمی منجر به دخالت مکرر کنترل کشــش و درگیری ترمزهای عقب 
می شــود که هیجان را کم می کند. حالت تراین که ســرعت پیکاپ را روی ۸۰ کیلومتر بر 
ساعت محدود می کند، حالتی برای آفرودهای خزیدنی با امکان رانندگی با یک پدال است 
و حالت یدک کشــی هم با ترمز یکپارچه تریلر امکان یدک کشــیدن 2۷2۰ کیلوگرم را 

به آسانی فراهم می کند.
کلرادو ZR2 در داخل به وضوح بهتر از نسل قبلی شده و قطعات قرضی بسیار کمتری در آن 
دیده می شــود. مثل دیگر تیپ های کلرادو، در این نسخه هم همان نمایشگر لمسی ۱۱.۳ 
اینچی به همــراه کنترل های تهویه با چیدمان منطقی ارائه می شــود. در اینجا همچنین 
صندلی ها مشابه پیکاپ های فول ســایز احساس می شوند اما بزرگ ترین ایراد ZR2 نیز در 
همین جا به چشم می خورد. داشبورد ســطح پایین با دانه های درشت و رو دری های براق 
کاملًا پلاســتیکی بودن خود را فریاد می زنند و بســیاری از عملکردهای مهم مثل کنترل 

چراغ های جلو در نمایشگر لمسی ادغام شده اند.
شورلت کلرادو ZR2 مدل 2۰2۳ چیزی است که نسل قبلی آن نبود: یک پیکاپ میان سایز 
آفرودی بســیار خوب و توانمند که قیمت مناسبی دارد. اینکه قیمت کلرادوی جدید فقط 

۱۶۰۰ دلار از نسخه دو کابین نسل قبلی بیشتر شده واقعاً قابل توجه است؛ بنابراین، تویوتا 
 ZR2 دیگر حرفی برای گفتن ندارد و نســل جدید تاکوما برای رویارویی با TRD Pro تاکوما
باید قدم عظیمی به ســمت جلو بردارد؛ اما رنجر رپتور چطور؟ زمان مشخص خواهد کرد 

ولی شورلت نسخه حتی توانمندتر ZR2 بیسون را هم در آستین دارد.

ماه گذشته شاهد انتشار رندرهای تبلیغاتی 
گلکســی A24 بودیم که نگاه اولیه ای به گوشی 
اقتصادی بعدی سامســونگ را ارائه داد. اکنون 
گزارش جدیدی درمورد گلکسی A24 منتشر شده 
است که جزئیات بیشتری به اشتراک می گذارد و 
رندرهای جدید، ظاهر احتمالی این گوشــی را 

به تصویر می کشند.
 A24 گلکسی ،Androidauthority به گزارش
سامسونگ احتمالاً در سه رنگ عرضه خواهد شد 
که شامل مشکی، ســبز لیمویی و مدل جدید 
با ظاهر آینه ای می شــود. البته درک درست از 
طراحی مدل آینه ای این گوشی در دنیای واقعی 

براساس رندرهای جدید کمی دشوار است.
با توجه به رندرهای قبلی گلکسی A24، این 
گوشی در رنگ قرمز نیز عرضه خواهد شد اما این 

مدل در رندرهای جدید وجود ندارد.
رندرهای جدید نشــان می دهند پنل پشتی 
گلکسی A24 مثل بسیاری از گوشی های اقتصادی 
سامســونگ ازجنس پلاستیک است اما از زبان 
طراحــی جدید غول فناوری کره ی جنوبی بهره 
می برد. دوربین های پشتی این محصول به جای 
قرارگرفتن در جزیره ی دوربین، اکنون از سبک 
سری گلکسی S23 استفاده می کنند. براساس 
رندهای جدید، دوربین ســلفی این دستگاه نیز 
در بریدگی قطره ای شکل بالای نمایشگر تعبیه 

خواهد شد.
 Helio 4 با تراشــه احتمالیG A24 گلکسی
G99 یک  قدم دیگر به زمان رونمایی نزدیک شد

طبــق شــایعات اخیــر، گلکســی A24 از 
صفحه نمایش ۶٫۵ اینچی Super AMOLED با 
وضوح 2۳۴۰ در ۱۰۸۰ پیکسل بهره خواهد برد. 
قلپ تپنده ی این گوشــی هوشمند نیز تراشه ی 
Helio G99 مدیاتک خواهد بود و درکنار آن ۱2۸ 
گیگابایت حافظه ی ذخیره سازی و ۴ گیگابایت رم 
درنظر گرفته خواهد شد. این محصول احتمالاً از 
درگاه microSD نیز پشتیبانی خواهد کرد. از دیگر 
ویژگی های گوشــی اقتصادی بعدی سامسونگ 
 NFC ،می توان به باتری ۵۰۰۰ میلی آمپرساعتی
و پشتیبانی از دو سیم کارت اشاره کرد. علاوه براین 
گلکسی A24 از دوربین اصلی ۵۰ مگاپیکسلی، 
دوربین دوم ۵ مگاپیکســلی و دوربین ماکرو 2 

مگاپیکسلی استفاده خواهد کرد.
پیش بینی می شود گلکسی A24 با برچسب 
2۰۰ یوریی در بازار خاورمیانه عرضه شــود اما 
هیچ جزئیاتی درمورد قیمت آن در ایالات متحده 
دردسترس نیســت. نکته ی ناامیدکننده اینکه 
به نظر می رسد گوشی مذکور به طور پیش فرض 

با اندروید ۱2 عرضه خواهد شد.

دانشمند برجســته ی هوش مصنوعی متا، 
دیدگاه جالبی درمورد تســلط یافتن یا تسلیم  
شــدن در مواجهه با فناوری مذکور ارائه داده 

است.
یــان لکِان، دانشــمند برجســته ی هوش 
مصنوعــی متا اخیــراً در توییتــر اعلام کرد 
مبارزه ی بی پایان بشر بر سر تسلط یا تسلیم ، 
اکنون حیاتی تر شده است. لکان که در دانشگاه 
نیویــورک تدریس می کند با انتشــار توییت 
دیگری گفت: »بیشــتر مردم توانایی رهبری 
افراد باهوش تر از خود را دارند. رهبران سیاسی، 
تجاری و نظامی معمولاً کارکنان و مشــاورانی 
دارند کــه اغلب به صورت فــردی یا جمعی، 

باهوش تر آن ها هستند.«
لکان افزود: »انسان ها از نظر تکامل به عنوان 
گونه ای اجتماعی با ســاختار سلســله  مراتبی 
شناخته می شوند که به دنبال تسلط یا تسلیم 
هســتند. دستیاران هوش مصنوعی به سادگی 
فقط تســلیم می شــوند و تلاشی برای تسلط 

نمی کنند.«
در حقیقت، لکِان مخالف با افرادی اســت 
که می گوینــد هوش مصنوعــی روزی برای 
انسان خطرساز خواهد شد؛ چراکه وی معتقد 
است هوش مصنوعی غریزه ای برای سلطه بر 
امور ندارد؛ درحالی که گونه ی بشری در طول 
تاریــخ طبیعت، تکنولوژی و حتی هم نوعانش 
را در تملک نگه داشت است و هوش مصنوعی 

نیز از این قاعده مستثنی نخواهد بود!
لــکان در بخــش دیگــری از توضیحات 
خود گفت: »ایــن واقعیت که ســاختارهای 
سلســله  مراتبی در جوامــع بشــری وجــود 
دارد، بــه ایــن معنــا نیســت کــه نوعــی 
 سلســله مراتب طبیعی از پیش  تعیین شده بر 

جهان حاکم باشد.«

مشخصات احتمالی 
گلکسی A24 و رنگ 

جدید این گوشی 
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باشد. به نقل از دیلی میل، خالق چت جی پی تی، 
2۴ میلیون دلار در شرکت فناوری انسان نمای 
۱X سرمایه گذاری کرده است و ممکن است ظاهر 
فیزیکی این هــوش مصنوعی قدرتمند چیزی 
شبیه به تصاویر زیر باشد.شرکت »OpenAI«، در 
شرکت ۱X سرمایه گذاری کرده است. این شرکت 
قرار است پس از موفقیت این چت بات آنلاین، 
ربات های انســان نمایی را برای انجام کارهای 

انسانی طراحی کند.
این ربات که ایو)EVE( نام دارد می تواند اشیاء 
را بردارد و جعبه ها را بسته و باز کند و برای کار 

در کنار انسان ها طراحی شده است.
 OpenAI برد لایت کپ، مدیر اجرایی شرکت
در بیانیه ای گفــت: ۱X در خط مقدم افزایش 
نیروی کار از طریق استفاده از فناوری های ایمن 

و پیشرفته در حوزه ی رباتیک است.

شرکت سازنده ی چت جی پی تی در یک 
شــرکت تولید کننده ربات های انســان نما 
سرمایه گذاری کرده است و اکنون تصاویری 
منتشر شده که شاید نشان دهنده ی ظاهر 
فیزیکی این هوش مصنوعی جنجال برانگیز 

ظاهر فیزیکی هوش مصنوعی 
»چت جی پی تی« ؟

هوش مصنوعی تسلیم 
خواسته های بشر خواهد شد!

دلار  51.400

یورو 56.170

پوند  63.950

درهم  14.120

لیر  2.650

سکه  تمام  31.500.000

سکه نیم  18.800.000

سکه ربع  11.670.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 یک فعال صنعت قطعه ســازی گفت: طبق اسناد مورد تایید حسابرسی شده هر دو خودروساز کشور 
حداقل قیمت تمام شده محصولاتشان حدود ۵۳ درصد افزایش داشته است که در برخی محصولات این 
افزایش بیشتر هم بوده است و این مسئله بیانگر این موضع است که خودروسازان با ۵۳ درصد زیان دهی 
مشغول فعالیت بوده اند.  امید رضایی در خصوص قیمت های جدید اعلام شده خودرو و اختلاف بین قیمت 
کارخانه و بازار گفت: افزایش تقاضا و کاهش عرضه دلایل اصلی تفاوت قیمت خودروها در بازار و کارخانه 
است، وقتی شما نمی توانید به اندازه نیاز مشتری تولید انجام دهید طبیعتا این اختلاف قیمت به وجود می 
آید و مسئولین امر تا به حال نتوانسته اند راهکاری مناسب و کارآمد برای ایجاد تعادل در بازار خودرو بیابند.

وی ادامه داد: بطور مثال شاید بازار فعلی خودرو نیازمند تولید 2 الی ۳ میلیون خودرو در سال است اما 
خودروسازان۱ میلیون خودرو تولید می کنند و زمانی که این مقدار خودرو تولید شود قیمت خودرو افزایش 
پیدا خواهد کرد زیرا هر جا عرضه کمتر از تقاضا باشد افزایش قیمت را در پی دارد و هر جا عرضه بیشتر از 
تقاضا باشد کاهش قیمت را در پی دارد .وی گفت: ما در سال های نه چندان دور شاهد این بودیم که برای 
این که قدرت خرید مردم بالا برود خودرو به صورت وام نیز به مشتری عرضه می شد زیرا عرضه بیشتر از 
تقاضا بود اما از زمانی که بحث برجام و مشکلات تولید و ... آغاز شد شاهد به وجود آمد وضعیت فعلی در 
بازار خودرو هستیم.این فعال صنعت قطعه سازی گفت: اگر می خواهند قیمت بین کارخانه و بازار را کاهش 
دهند می بایست دست به اصلاح قیمت خودرو بزنند و نه افزایش قیمت ، اصلاح قیمت نیز یعنی نزدیک 
شدن به قیمت واقعی خودرو ،بنابراین ریشه ای ترین راه حل برای اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف 

کنیم، ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و تقاضا است .
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در حالــی که بازارهــا برای گرفتن ســرنخ در مورد 
چشــم انداز آتی نرخ بهره در انتظــار داده های اقتصادی 
هســتند، طلا امروز برای رســیدن به سطح زیر 2۰۰۰ 

دلار تلاش کرد.
 به نقل از »اف ایکس اســتریت«، قیمت طلا در اوایل 
پنج شــنبه پس از نوسانات معاملاتی روز چهارشنبه، در 
صدد رســیدن به سطحی زیر 2000 دلار است. از سوی 
دیگــر، دلار ایالات متحــده )USD( در بحبوحه ی توقف 
بازدهی خزانه داری ایالات متحده، افزایش مجدد خود را 

تثبیت می کند.
بازارها برای درک نکات تــازه در مورد اقتصاد ایالات 
متحده و چشم انداز نرخ بهره ی فدرال رزرو ایالات متحده، 
در انتظار داده های اقتصادی مندرج در هفته نامه ی مطالبات 
بیکاری هستند. به علاوه، سخنرانی های سیاست گذاران 
فدرال رزرو، کریســتوفر والر و میشــل بومن نیز قبل از 
ورود فدرال رزرو به »دوره خاموشی« که از 22 آوریل آغاز 

می شود، به دقت مورد بررسی قرار خواهند گرفت.

 ریسک گریزی زیربنای دلار آمریکا است
جریان های مخاطره آمیز این پنج شنبه به آسیا کشیده 
می شــوند و تقاضــای پناهگاه امن بــرای دلار آمریکا را 
تقویت می کنند، چرا که سرمایه گذاران با وجود ترس های 
فزاینــده ی رکــود اقتصــادی و گزارش هــای درآمدی 
دلسردکننده ی ایالات متحده، معاملات خود را با احتیاط 

انجام می دهند.

 رکود اقتصادی
پس از اینکه شاخص قیمت مصرف کننده ی سالانه ی 
بریتانیا )CPI( در ماه مارس کمتر از حد انتظار کاهش یافت 
و در مقابل 9.8% مورد انتظار به 10.1% رسید، احساسات 
سرمایه گذاران در روز چهارشنبه تحت تاثیر قرار گرفت. 
این امر، انتظارات را برانگیخت که بانک مرکزی انگلیس 
)BoE( باید به مسیر افزایش نرخ خود متعهد بماند تا تورم 
سرسخت را مهار کند. در عین حال، سیاستگذاران بانک 
مرکزی اروپا )ECB( همچنان در حال بررســی بین 2۵ 
واحد پایه )bps( یا ۵۰ واحد در ثانیه افزایش نرخ بهره در 

نشست آتی هستند.
اما در همین راستا، در آن سوی اقیانوس اطلس، جان 
ویلیامز، رئیس فدرال رزرو نیویورک در سخنرانی خود در 
اواخر چهارشنبه تاکید کرد: »تورم هنوز خیلی بالاست و 
ما از ابزارهای سیاســت پولی خود برای بازگرداندن ثبات 

قیمت ها استفاده خواهیم کرد.«
انتظار می رود که بانک های مرکزی جهانی برای مهار 
تورم با افزایش نرخ بهره همراهی کنند که البته این موضوع، 
به نگرانی ها در مورد افزایش خطرات رکود دامن می زند. 
صحبت هــا در مورد نرخ های بالاتر برای مدت طولانی تر، 
عــلاوه بر بازده اوراق قرضه ی خزانــه داری آمریکا، بهای 
دلار و همچنین طلا را افزایش داد. در ادامه، عقب نشینی 
دیرهنگام بازده اوراق قرضه خزانه داری ایالات متحده در 
روز چهارشنبه به قیمت طلا کمک کرد تا از پایین ترین 

سطح دو هفته ای 1969 دلاری خود جهش کند.
قیمت طلا در روز چهارشــنبه در زیر سطح حمایتی 
رو به رشــد و سپس در ســطح 2004 دلار بسته شد که 

نشان دهنده ی نزولی شدن قیمت از گوه است.
خرس های طلا شکســتی قاطع را بــه زیر میانگین 
متحــرک صعــودی 21 روزه )DMA-21( در 1993 دلار 
تسلیم کردند، اما گاوها موفق شدند به بازی بازگردند و در 

نهایت، رقم 1993 را پس گرفتند.
در معاملات روز پنج شنبه تاکنون، قیمت طلا حمایت 
DMA-21 را به چالش می کشد و در انتظار پذیرش سطحی 
کمتر از 1993 به صورت روزانه بسته می شود تا نزولی های 

بیشتری را رها کند.
حرکت مداوم به زیر مانع DMA-21، پایین ترین قیمت 
روز گذشــته یعنــی 1969 دلار را در معرض خطر قرار 
می دهد، که زیر آن فروشــندگان طلا سطح 1950 را به 
عنوان تلاقی ســطح روانی کلیدی و پایین ترین سطح 3 

آوریل، هدف قرار خواهند داد.
 )RSI( با این حال، شــاخص قدرت نســبی 14 روزه
همچنان بالاتر از خط وســط باقی می مانــد و از این رو، 

احتیاط را برای خرس های طلا ضروری می کند.
اگــر معاملات »خرید در کف« در بهای طلا ادامه یابد، 
گاوها دوباره تلاش می کنند تا مقاومت 2010 دلاری را به 

حمایت تبدیل کنند.
و در نهایت، با توجه به مقاومت ایستا در 2۰۱۵ دلار و 
رقم گرد 2۰2۰ دلار، بازیابی می تواند کشش بیشتری را 

نسبت به رقم 2۰2۰ دلار افزایش دهد.


